
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, την 7-9-2020,
ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Δικαιοσύνης
Κωνσταντίνο Τσιάρα, σελ. 18102

2. Κατάθεση Εκθέσεως Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής:  
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ. 18102

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 18073, 18100, 18102,
18103, 18106, 18107, 18118

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών από 2655 έως 2729, σελ.  18074

– 18092                                     
2 . Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

18093 - 18099
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:

«Διοργάνωση πάρτι γενεθλίων στον εµβληµατικό µουσειακό
χώρο του Αχίλλειου», σελ. 18100

β) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων:
i.  µε θέµα: «Η κυβέρνηση υποχρεώνεται να αποσύρει τον

φάκελο του έργου ΣΔΙΤ Διαχείρισης Απορριµµάτων Πελοπον-
νήσου διασύροντας τη χώρα στα όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης», σελ. 18102

ii. µε θέµα: «Επιτάχυνση εκτέλεσης προγραµµάτων ΕΣΠΑ
µετά από ανασχεδιασµό για τις διευκολύνσεις του Συµβου-
λίου της Ευρωπαϊκής   Ένωσης ( ΕΕ)», σελ. 18104

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Επίδοση
ξιφών στους νέους Ανθυπολοχαγούς οποιασδήποτε προ-
έλευσης», σελ. 18106

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Ολέθριες οι συνέπειες της ανυπαρξίας διαγνω-

στικών τεστ Covid19 στο προσωπικό των Δήµων για τη δια-
σπορά του ιού», σελ. 18107

ii. µε θέµα: «Εκτός Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης,
ΚΔΑΠ, και παιδικών σταθµών πάνω από εξήντα πέντε χιλιά-
δες παιδιά», σελ. 18110

iii. µε θέµα: «Καθεστώς επισφάλειας για τους διορισθέντες
δηµοτικούς υπάλληλους µε την προκήρυξη 3Κ/2018 του
ΑΣΕΠ», σελ.  18112

ε) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Προβληµατική η απορρόφηση των οινοσταφύ-

λων», σελ. 18114
ii. µε θέµα: «Κλαδική πολιτική ελαιοκαλλιέργειας, επιχειρη-

σιακό σχέδιο και άµεσα µέτρα στήριξης για τους ελαιοπαρα-
γωγούς», σελ. 18116

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:   
H Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια νόµων
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:

i. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του κράτους

του Ισραήλ για συνεργασία στην καταπολέµηση του εγκλή-
µατος και σε θέµατα δηµόσιας ασφάλειας», σελ. 18102

ii. «Κύρωση του Πρωτοκόλλου τροποποιητικού της Συµφω-
νίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας περί συνεργα-
σίας του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Εσωτερικών της Ρωσικής
Οµοσπονδίας στον τοµέα της καταπολέµησης του εγκλήµα-
τος της 6ης Δεκεµβρίου 2001», σελ. 18102

iii. «Κύρωση Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας για κοινό έλεγχο στη συνοριακή δίοδο Νυµ-
φαίας-Μακάζα, η οποία συνοµολογήθηκε µε ανταλλαγή ρη-
µατικών διακοινώσεων» (Αθήνα, 6 Νοεµβρίου 2013 και Σόφια,
17 Ιουλίου 2014 αντίστοιχα), σελ. 18102

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού και οι Υπουρ-

γοί Οικονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών,
Υποδοµών και Μεταφορών, Τουρισµού και οι Υπουργοί Επι-
κρατείας κατέθεσαν στις 8-9-2020 σχέδιο νόµου: «Αναµόρ-
φωση θεσµικού πλαισίου των αρχαιρεσιών των αθλητικών
φορέων, διακρινόµενοι συνοδοί αθλητών ΑµΕΑ, σύσταση
Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακεραιότητας, Ελληνική
Ολυµπιακή Επιτροπή (ΕΟΕ), Ελληνική Παραολυµπιακή Επι-
τροπή (ΕΠΕ) και άλλες διατάξεις», σελ. 18103

ii. Οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνι-
κής  Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρα-
τείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερι-
κών, καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυπουργό και
Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 9-9-2020 σχέδιο
νόµου: «Κώδικας Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2102 και της
Οδηγίας 2019/1024 Κώδικας Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Εν-
σωµάτωση στο Ελληνικό Δίκαιο της Οδηγίας (ΕΕ)
2018/1972)) και άλλες διατάξεις», σελ. 18104

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 18108 - 18118
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 18073 - 18108

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 18118
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 18073, 18100, 18102, 

18103, 18106, 18107

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 18102, 18103, 18112, 

18113
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 18100, 18101

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’

Τετάρτη 9 Σεπτεµβρίου 2020



ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 18114, 18115, 18116, 18117
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 18104, 18105, 18106
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 18114, 18115, 18116, 18117
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 18110, 18111
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ. , σελ. 18108, 18110, 18111, 

18112, 18113
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ. , σελ. 18100, 18101
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 18106, 18107
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 18102
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 18104, 18105, 18106
ΣΤΕΦΑΝΗΣ Α. , σελ. 18106, 18107
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 18107, 18109, 18110



Αθήνα, σήµερα στις 9 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Βασίλειο (Λάκη) Βασιλειάδη, Βουλευτή Πέλλης, τα ακό-
λουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’

Τετάρτη 9 Σεπτεµβρίου 2020



18074 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18075



18076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18077



18078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18079



18080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18081



18082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18083



18084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18085



18086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18087



18088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18089



18090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18091



18092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18093

Β’ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



18094 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18095



18096 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18097



18098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18099



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τις σηµερινές επίκαι-
ρες ερωτήσεις. Θα συζητηθούν όλες πλην δύο. 

Δεν θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1006/4-9-2020 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Μου-
ζάλα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα:
«Καταγγελίες για αρκετές οµάδες προσφύγων και µεταναστών
που αδιακρίτως και µε συνοπτικές διαδικασίες επιστρέφονται
µετά την άφιξή τους στην ελληνική επικράτεια».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μουζάλα θα απαντούσε ο κ. Πα-
ναγιώτης Μηταράκης, ο οποίος, όµως, στις 9.30’ θα συµµετάσχει
σε διυπουργική σύσκεψη για το γνωστό θέµα της Μόρια που έχει
προκύψει. 

Το Προεδρείο ζητάει συγγνώµη για τη δικαιολογηµένη ανα-
βολή της συζήτησης, που έγινε τελευταία στιγµή, από τον συνά-
δελφο κ. Μουζάλα. 

Επίσης, δεν θα συζητηθεί, κατόπιν συνεννόησης, η πέµπτη µε
αριθµό 1008/7-9-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγ-
κέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Αντιµετώπιση προβληµάτων για τους κόµβους του ΒΟΑΚ
σε Αγία Πελαγία, Αχλάδα και Λυγαριά».

Θα ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε την τέταρτη µε αριθµό 1015/7-9-
2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυ-
ρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου
- Χρήστου Αυλωνίτη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Διοργάνωση πάρτι γενεθλίων στον εµβληµατικό
µουσειακό χώρο του Αχίλλειου».

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ζήτησα να έλθετε σήµερα στην Ολοµέλεια της

Βουλής γι’ αυτό το θέµα, το οποίο χαρακτηρίζω ως ιδιαιτέρως
επίκαιρο, δεδοµένου ότι τα γεγονότα που περιγράφω στην επί-
καιρη ερώτησή µου συνέβησαν µερικές µέρες µετά την επίσκεψή
σας στον χώρο του Αχιλλείου. Μάλιστα, την ίδια µέρα ήταν και ο
Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Μητσοτάκης εκεί. Όχι ότι αυτό
έχει καµµία ιδιαίτερη σχέση µε το συµβάν που θα αναπτύξω,
αλλά το αναφέρω λόγω τού ότι γνωρίσατε την πλήρη εικόνα του
εµβληµατικού µουσείου της Κέρκυρας, το οποίο -σηµειωτέον-
είναι το τρίτο µουσείο από άποψη επισκεψιµότητας στην Ελλάδα
και γι’ αυτό ενδιαφέρεται ακόµα και η κυβέρνηση της Αυστρίας.
Το λέω αυτό γιατί σε δύο-τρεις µέρες νοµίζω ότι θα γίνει µια εκ-
δήλωση µε την παρουσία της αυστριακής κυβέρνησης εκεί προς
τιµήν της Βασιλίσσης Ελισάβετ.

Έρχοµαι στο προκείµενο, το οποίο γνωρίζετε διαβάζοντας την
επίκαιρη ερώτησή µου. Στις 13-8-2020 εν µέσω πανδηµίας και
ενώ ίσχυαν τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, ότι δηλαδή τα καταστή-
µατα υγειονοµικού ενδιαφέροντος θα κλείνουν στις δώδεκα η
ώρα, διοργανώθηκε στον εξωτερικό χώρο του Αχιλλείου µια εκ-
δήλωση επ’ ευκαιρία των γενεθλίων γνωστού επιχειρηµατία της
Ελλάδας, η οποία κράτησε µέχρι τη µία η ώρα τη νύχτα, εκδή-
λωση η οποία είχε τα χαρακτηριστικά ενός νυχτερινού κέντρου
διασκέδασης µε πάρκο, µε επαγγελµατίες τραγουδιστές και στο
τέλος, δηλαδή περί τη µία παρά δέκα τη νύχτα, έλαµψε ο ουρα-
νός της Κέρκυρας µε βεγγαλικά. 

Γιατί το λέω αυτό; Αυτό εκνεύρισε, εξόργισε, θα έλεγα, τους
επαγγελµατίες της Κέρκυρας, οι οποίοι πειθαρχούν στους υγει-
ονοµικούς κανόνες, αλλά αυτό είναι το έλασσον του προβλήµα-
τος. Το µέγιστο είναι ότι σ’ έναν εµβληµατικό χώρο σαν αυτόν
γίνονται τέτοιου είδους εκδηλώσεις, παρά το γεγονός ότι το σω-
µατείο επανειληµµένα έχει τονίσει ότι δεν µπορούν να γίνονται
εκεί εκδηλώσεις, όπως παραδείγµατος χάριν διαβάζω από σχε-
τικό έγγραφο το οποίο είχε προηγηθεί των εκδηλώσεων και
απευθυνόταν προς τη διοίκηση να γίνονται εκδηλώσεις διεξαγω-

γής αθλητικής οργάνωσης, συναθροίσεις θρησκευτικού χαρα-
κτήρα, σαϊεντολογία, φωτογραφίσεις για διαφήµιση προϊόντων
κρασιού, αποκλεισµός της αίθουσας για επαγγελµατικές συναν-
τήσεις ιδιωτικής εταιρείας κατά τη διάρκεια λειτουργίας του µου-
σείου, φωτογραφίσεις νυφικών κατά τη διάρκεια λειτουργίας του
µουσείου, αποκλείοντας την πρόσβαση σε επισκέπτες, κινηµα-
τογραφικές λήψεις ριάλιτι σόου γερµανικού τηλεοπτικού δικτύου
µε θέµα την εξεύρεση ερωτικού συντρόφου κ.λπ.. Είναι κατά-
σταση αυτή µέσα σ’ έναν προστατευόµενο µουσειακό χώρο να
συµβαίνουν αυτά; 

Η επίκαιρη ερώτησή µου, λοιπόν, επειδή πέρασε ο χρόνος,
είναι η εξής: Αυτές οι εκδηλώσεις έχουν τεθεί υπ’ όψιν του
Υπουργείου σας και πιο συγκεκριµένα του Κεντρικού Συµβουλίου
Νεωτέρων Μνηµείων; Έχουν λάβει άδεια για να οργανώνουν τέ-
τοιες εκδηλώσεις; Εγώ δεν είµαι υπέρ της άποψης τού να µην γί-
νονται κάποιου είδους πολιτιστικές εκδηλώσεις, όχι όµως αυτό
το χάλι -επιτρέψτε µου τη φράση, ζητώ συγγνώµη- το οποίο έχει
δηµιουργήσει αυτήν τη δυσάρεστη εικόνα. 

Φυσικά θα σας δώσω κατά τη δευτερολογία µου και φωτογρα-
φίες, αλλά και αντίγραφα των ρεπορτάζ και των δηµοσιεύσεων
που έχουν γίνει από τις εφηµερίδες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, γνωρίζετε καλύτερα από εµένα ότι το ανά-

κτορο του Αχιλλείου αποτελεί ένα εµβληµατικό κτήριο, το οποίο
χαρακτηρίστηκε ως ιστορικό διατηρητέο µνηµείο µετά των περι-
βαλλόντων αυτών κήπων και ζώνης προστασίας δύο χιλιοµέτρων
πέριξ του περιβάλλοντος κήπου. Εξαρχής θα σηµειώσω ότι ο
χώρος αυτός ανήκει στην κυριότητα του Ελληνικού Οργανισµού
Τουρισµού και η διοίκηση και η διαχείρισή του ασκείται από την
ΕΤΑΤ. 

Η εικόνα του ανακτόρου έτσι όπως το είδαµε στην επίσκεψη
που αναφέρατε µε τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη,
πράγµατι προκαλεί θλίψη, καθώς τόσο το κτήριο όσο και οι κήποι
και τα αγάλµατα που το κοσµούν έχουν εκτεταµένες φθορές,
απόλυτη έλλειψη συντήρησης και ουσιαστική εγκατάλειψη. 

Αυτή την εικόνα προσπαθούµε να ανατρέψουµε µε συστηµα-
τική και εντατική εργασία. Η ΕΤΑΔ και οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού, η Διεύθυνση Συντήρησης Αρχαίων και
Νεότερων Μνηµείων και η Διεύθυνση Νεότερης Πολιτιστικής
Κληρονοµιάς, έχουν αναλάβει την αποκατάσταση του µνηµει-
ακού συγκροτήµατος. 

Το έργο εντάχθηκε πριν από δύο µήνες στο ΕΣΠΑ 2014 - 2020
στο πρόγραµµα «Ανταγωνιστικότητα - Επιχειρηµατικότητα», µε
προϋπολογισµό περίπου 13 εκατοµµύρια ευρώ και ήδη ξεκινά η
διαδικασία δηµοπράτησής του. 

Για λόγους ιστορικούς οφείλω να σηµειώσω ότι στο αντίστοιχο
πρόγραµµα του ΕΣΠΑ 2007 - 2013 εντάχθηκε το 2011 η πρώτη
φάση του έργου της αποκατάστασης και ανάδειξης του Αχιλ-
λείου, που αφορούσε στην εκπόνηση µελετών προϋπολογισµού
1.160.000 ευρώ περίπου. Η φάση αυτή ολοκληρώθηκε το 2016.
Ήσασταν κυβέρνηση. Από το 2016 ως τον Ιούλιο του 2019, δη-
λαδή όλη την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, δεν έγινε απολύ-
τως τίποτα. Είχατε τις µελέτες, είχατε και τα κονδύλια. Δεν
κάνατε τίποτα για το Αχίλλειο! Η επανεκκίνηση έγινε αµέσως
µετά τις εκλογές του Ιουλίου του 2019. 

Κύριε Βουλευτά, είναι τουλάχιστον υποκριτικό να αναφέρετε
στο κείµενο της ερώτησής σας, ότι χάρη στις ερωτήσεις σας κι-
νητοποιήθηκε ο κυβερνητικός µηχανισµός και η ΕΤΑΔ για την έν-
ταξη σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης. Το ίδιο υποκριτικό είναι
και το όψιµο ενδιαφέρον σας για την προστασία του Αχιλλείου
Μουσείου, αναφορικά µε τις εκδηλώσεις που πραγµατοποιούνται
εκεί εδώ και δύο δεκαετίες τουλάχιστον.

Αναφορικά µε την επίµαχη εκδήλωση που πραγµατοποιήθηκε
στις 12 Αυγούστου 2020, επρόκειτο πράγµατι για ιδιωτικό γεύµα
σε εξωτερικό χώρο στο περιστύλιο των µουσών, το αίτηµα για
την πραγµατοποίηση του οποίου -της εκδήλωσης δηλαδή - υπε-
βλήθη από τους διοργανωτές στην ΕΤΑΔ και όχι σε κάποια από
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τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού ως όφειλαν.
Ακολούθησαν, δηλαδή, την πεπατηµένη ετών. Δεδοµένου ότι το
Αχίλλειο είναι µνηµείο, προφανώς όφειλαν να ζητήσουν έγκριση
βάσει των διατάξεων του ν.3028/2002, πράγµα το οποίο δεν
έγινε.

Ως προς την τήρηση των υγειονοµικών πρωτοκόλλων που θί-
γετε στην ερώτησή σας, σύµφωνα µε την πληροφόρηση του δι-
ευθύνοντος συµβούλου της ΕΤΑΔ η εκδήλωση ξεκίνησε στις
εννέα το βράδυ περίπου και ολοκληρώθηκε στις δώδεκα τα µε-
σάνυχτα και κατά τη διάρκειά της τηρήθηκαν όλοι οι κανόνες και
όλες οι οδηγίες του ΕΟΔΥ, ενώ πραγµατοποιήθηκαν και οι απο-
λυµάνσεις µισή ώρα πριν την έναρξη της εκδήλωσης.

Χαρακτήρισα προηγουµένως το ενδιαφέρον σας όψιµο και
υποκριτικό και σας εξηγώ γιατί. Ήδη την περίοδο 2015 - 2019 -
δεν θα πάω στο παρελθόν- στο µνηµείο είχε πραγµατοποιηθεί
πλήθος εκδηλώσεων. Ενδεικτικά αναφέρω ότι τα τέσσερα αυτά
χρόνια -2015 - 2019- πραγµατοποιήθηκαν περίπου εξήντα εκδη-
λώσεις, ανάµεσα στις οποίες και κάποιες σαν κι αυτές που ανα-
φέρατε, όπως γυρίσµατα, ριάλιτι, σόου. Ανάµεσα σε αυτές, κατά
κύριο λόγο, πραγµατοποιήθηκαν γαµήλιες δεξιώσεις µε ζωντανή
µουσική, µε αντίστοιχα φαινόµενα µε αυτά της εκδήλωσης που
προαναφέρατε. Πολλές δε από αυτές πραγµατοποιήθηκαν στο
εσωτερικό του Αχιλλείου και όχι στον κήπο.

Το 2016 απόφαση τού τότε Υπουργού Πολιτισµού, του κ.
Μπαλτά, ανέφερε ότι οι γαµήλιες τελετές και δεξιώσεις δεν συ-
νάδουν µε τον χαρακτήρα του µνηµείου. Παρ’ όλα αυτά, µετά
από τη συγκεκριµένη απόφαση διοργανώθηκαν επτά γαµήλιες
δεξιώσεις.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι απόλυτη
προτεραιότητα των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού και
προσωπικά δική µου, είναι η διασφάλιση των διατάξεων του
ν.3028/2002. Ήδη, από την επαύριον της εκδήλωσης, δηλαδή
στις 14 Αυγούστου, έχει ειδοποιηθεί η ΕΤΑΔ και η διοικητική της
υπεύθυνη, ότι ο αρχαιολογικός νόµος ισχύει σε όλα τα µνηµεία,
συµπεριλαµβανοµένου και του Αχιλλείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αυλωνίτη,
έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εάν
είχατε πληροφορηθεί σωστά, δεν θα απαντούσατε έτσι στην
ερώτησή µου. Διότι εδώ, παρουσία του Υφυπουργού Οικονοµι-
κών, του κ. Βεσυρόπουλου, στο επίπεδο συζήτησης, µε την ευ-
καιρία επίκαιρης ερώτησής µου έθεσα υπ’ όψιν της Κυβέρνησης
την απελπιστική κατάσταση, την ερειπιώδη µορφή του Μουσείου
του Αχιλλείου και κατά τη συνεδρίαση αυτή ζήτησα την παραί-
τηση -προσέξτε- της διοίκησης της ΕΤΑΔ η οποία είχε διοριστεί
από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Μη νοµίζετε ότι ο συµψηφισµός ευθυνών και σε εµένα που
είµαι νέος Βουλευτής αλλά και σε εσάς που είστε νέα κυβέρ-
νηση, µπορεί να καλύψει τις ελλείψεις που έχουν παρατηρηθεί,
από άποψη πολιτικής, στη διάρκεια που είστε εσείς Κυβέρνηση.
Το να λέτε συνεχώς ότι αυτό συνέβη επί ΣΥΡΙΖΑ ή αυτό συνέβη
από το προπατορικό αµάρτηµα κ.λπ., δεν νοµίζω ότι πείθει για
την αδιαφορία που επεδείχθη από πλευράς της Κυβέρνησης. Και
θα σας πω χαρακτηριστικά:

Αδικείτε τον οµιλούντα διότι, κατά τη συζήτηση της επίκαιρης
ερώτησης ενεργοποιήθηκε ο µηχανισµός της ΕΤΑΔ για να κατα-
θέσει τεχνικό δελτίο την τελευταία ηµέρα λήξης της προθεσµίας
για να ενταχθεί στο ΕΣΠΑ. Αν δεν γινόταν η συζήτηση αυτή, αυτή
η διαδικασία µέσα στη Βουλή των Ελλήνων, θα είχαν χαθεί 13
εκατοµµύρια ευρώ και το Αχίλλειο θα ήταν στην κατάσταση που
το είδατε εσείς και ο Πρωθυπουργός.

Κυρία Υπουργέ, διά της ερωτήσεως αυτής θα ήθελα να µου
πείτε εάν θα συνεχίσετε να προστατεύετε το ανάκτορο Αχίλλειο
της Κέρκυρας από τέτοιου είδους εκδηλώσεις και αν προτίθεστε
να θεσµοθετήσετε συγκεκριµένο πλαίσιο λειτουργίας του Αχιλ-
λείου ως µουσείου. Επίσης, τι εκδηλώσεις θα επιτρέψετε να γί-
νουν εκεί, τι περιεχοµένου εκδηλώσεις και ποιο θα είναι το
οικονοµικό τους αντάλλαγµα; Και θα πρέπει να απαντήσετε και
στο εξής ερώτηµα: Μόνο οι οικονοµικά επιφανείς Έλληνες, οι
επιχειρηµατίες αυτού του τόπου, θα έχουν τη δυνατότητα να
µπαίνουν στο Αχίλλειο και να κάνουν εκδηλώσεις είτε αυτά είναι

γενέθλια είτε γάµος είτε οποιαδήποτε άλλη κοινωνική εκδήλωση;
Δεν µου απαντήσετε, νοµίζω, µε ακρίβεια στο ερώτηµα που έχω
θέσει µε την επίκαιρη ερώτησή µου.

Και θα σας παρακαλέσω να µου πείτε ποια είναι εκείνη η υπη-
ρεσία η οποία σας διαβεβαίωσε, έτσι ώστε σήµερα να µου απαν-
τήσετε ότι η εκδήλωση αυτή που είχε αυτά τα χαρακτηριστικά
που ανέφερα προηγούµενα, τελείωσε ακριβώς στις δώδεκα τα
µεσάνυχτα. Διότι θα πρέπει να σας πω ότι οι πάντες αντελήφθη-
σαν, όλοι όσοι κατοικούν γύρω από το Αχίλλειο, ακόµη και στην
πόλη της Κέρκυρας, ότι οι εκδηλώσεις αυτές έγιναν µέχρι τη µία
η ώρα τη νύχτα.

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, στην δευτεροµιλία σας να µου
απαντήσετε συγκεκριµένα ποιος σας απάντησε ότι κάτι τέτοιο
συνέβη, ότι δηλαδή εφαρµόστηκαν τα υγειονοµικά πρωτόκολλα,
ότι η διοίκηση του Αχιλλείου τα εφάρµοσε, όπως επίσης και οι
διοργανωτές της εκδήλωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Κατ’ αρχάς, κύριε Βουλευτά, προφανώς δεν ανήκω σε
αυτούς που αποδέχονται συµψηφισµό ευθυνών. Γι’ αυτό και σας
απάντησα ότι δεν ερωτήθηκε το Υπουργείο Πολιτισµού βάσει
των διατάξεων του ν.3028 ως όφειλαν να κάνουν οι διοργανω-
τές.

Δεν έχω καµµία πρόθεση να σας αδικήσω -δεν έχω και κανέναν
λόγο άλλωστε- αλλά θα πρέπει να σας πω ότι αν είχατε παρακο-
λουθήσει λίγο πιο συστηµατικά, θα βλέπατε ότι οι συζητήσεις για
την ένταξη του Αχιλλείου ξεκίνησαν στις 27 Ιουλίου του 2019, εί-
κοσι µέρες, δηλαδή, µετά τις εκλογές, µε το αρµόδιο Υπουργείο
Ανάπτυξης και την ΕΤΑΔ. Υπάρχει µια πολύ µακρά αλληλογραφία
µέχρι τη στιγµή που γίνεται η δική σας ερώτηση προς τον Υφυ-
πουργό Οικονοµικών, τον κ. Βεσυρόπουλο, και γίνεται συζήτηση
εδώ.

Η συζήτηση η δική σας καλώς έγινε και προφανώς η κοινοβου-
λευτική διαδικασία είναι πάντοτε πολύτιµη και σεβαστή. Όµως,
µη φτάνουµε στο σηµείο να πούµε ότι κινητοποιήσατε τον κυβερ-
νητικό µηχανισµό µε µία κοινοβουλευτική ερώτηση όταν αυτός
είχε κινητοποιηθεί από τις 25 Ιουλίου του 2019.

Από κει και πέρα -σας το είπα, προφανώς δεν το ακούσατε
καλά- για το αν εφαρµόστηκαν ή όχι τα υγειονοµικά µέτρα και το
ωράριο στο πλαίσιο του οποίου έγινε η συγκεκριµένη εκδήλωση
της 13ης Αυγούστου, µας πληροφόρησε και µας το κοινοποίησε
η ΕΤΑΔ, η οποία έχει τη διαχείριση του µνηµείου.

Όσο για τον κανονισµό λειτουργίας, το Υπουργείο Πολιτισµού
θεσπίζει πάντοτε κανονισµό λειτουργίας και για τα µνηµεία και
για τα µουσεία του. Άλλωστε, µία πρώτη απόφαση για το τι πρέ-
πει να περιλαµβάνουν οι εκδηλώσεις στους αρχαιολογικούς χώ-
ρους και στα µουσεία, θεσµοθετήθηκε -µαζί µε παλαιότερες,
αναφέροµαι στην τελευταία- το 2018. 

Οι εκδηλώσεις οι οποίες πραγµατοποιήθηκαν στο Αχίλλειο από
τον Οκτώβρη του 2018 όταν βγαίνει η απόφαση του τότε Υφυ-
πουργού και της Υπουργού Πολιτισµού µέχρι, εάν θέλετε, τις
εκλογές του Ιουλίου ουδόλως εφαρµόστηκε στο Αχίλλειο. Τέλος
πάντων, αυτήν τη στιγµή το µείζον είναι η αποκατάσταση του
συγκροτήµατος του Αχιλλείου.

Το Υπουργείο Πολιτισµού, ανταποκρινόµενο στη δέσµευση
του Πρωθυπουργού, έχει θέσει ως προτεραιότητα το ζήτηµα της
αποκατάστασης και αναβάθµισης του Αχιλλείου, το οποίο πράγ-
µατι αποτελεί τον πιο αγαπητό προορισµό χιλιάδων επισκεπτών
της Κέρκυρας, αλλά κυρίως είναι ένα κρίσιµο αναπτυξιακό και
οικονοµικό µέγεθος για την τοπική κοινωνία και όχι µόνο.

Εχθές υπογράψαµε το µνηµόνιο συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Πολιτισµού και της ΕΤΑΔ µε συνολικό προϋπολογι-
σµό 12.950.000 ευρώ, πόροι οι οποίοι αντλούνται από το πρό-
γραµµα του Υπουργείου Ανάπτυξης «Ανταγωνιστικότητα - Επιχει-
ρηµατικότητα». Αντικείµενο του µνηµονίου συνεργασίας είναι η
διασφάλιση της οµαλής εκτέλεσης των προβλεπόµενων εργα-
σιών για την αποκατάσταση και την ανάδειξη του συγκροτήµατος
του Αχιλλείου το οποίο θα υλοποιηθεί κατ’ αναλογία των αναλαµ-
βανοµένων υποχρεώσεων από τα συµβαλλόµενα µέρη.

Κοινή προτεραιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18101



ΕΤΑΔ είναι να διασφαλιστεί η οµαλή λειτουργία του Αχιλλείου
κατά τη διάρκεια των εργασιών, καθώς συγκαταλέγεται σταθερά
στους κορυφαίους πολιτιστικούς προορισµούς της Ελλάδας. Να
σηµειώσω ότι το Αχίλλειο αποτελεί τον σηµαντικότερο αναπτυ-
ξιακό πόρο που συνδέεται άρρηκτα µε την οικονοµία της Κέρκυ-
ρας και την τουριστική ανάπτυξη του νησιού.

Με τον συντονισµό των εµπλεκόµενων φορέων, µε το σωστό
προγραµµατισµό και την αέναη προσπάθεια των αρµοδίων υπη-
ρεσιών και του πολιτικού προσωπικού αυτής της Κυβέρνησης θα
προχωρήσει η πλήρης αποκατάσταση του χώρου του Αχιλλείου
µε υψηλές προδιαγραφές ποιότητας και εντός των προβλεπόµε-
νων χρονοδιαγραµµάτων.

Η σηµερινή Κυβέρνηση θα κάνει ακριβώς το αντίθετο από τις
δικές σας κυβερνήσεις, που για µια πενταετία άφησαν το Αχίλ-
λειο στην εγκατάλειψη και τη φθορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003: «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, την
7-9-2020, ποινική δικογραφία που αφορά στον Υπουργό Δικαιο-
σύνης Κωνσταντίνο Τσιάρα.

Επίσης, η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής
αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά
Βουλευτού.

Τέλος, η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει τις εκθέσεις της στα σχέδια
νόµων του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: α) «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης του κράτους του Ισραήλ για συνεργασία στην
καταπολέµηση του εγκλήµατος και σε θέµατα δηµόσιας ασφά-
λειας»,

β) «Κύρωση του Πρωτοκόλλου τροποποιητικού της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυ-
βέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας περί συνεργασίας του
Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εσωτερικών της Ρωσικής Οµοσπονδίας στον τοµέα
της καταπολέµησης του εγκλήµατος της 6ης Δεκεµβρίου 2001» και

γ) «Κύρωση Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Βουλγα-
ρίας για κοινό έλεγχο στη συνοριακή δίοδο Νυµφαίας - Μακάζα,
η οποία συνοµολογήθηκε µε ανταλλαγή ρηµατικών διακοινώσεων»
(Αθήνα, 6 Νοεµβρίου 2013 και Σόφια, 17 Ιουλίου 2014 αντίστοιχα).

Όπως σας είπα, δεν θα συζητηθεί, για τον λόγο που προανέ-
φερα, η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση, που θα απαντούσε ο κ. Μη-
ταράκης.

Προχωρούµε στην τέταρτη µε αριθµό 994/31-8-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Η κυβέρνηση υποχρεώνεται να
αποσύρει τον φάκελο του έργου ΣΔΙΤ Διαχείρισης Απορριµµάτων
Πελοποννήσου διασύροντας τη χώρα στα όργανα της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης».

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Αναπληρωτής Υπουργός κ.
Νικόλαος Παπαθανάσης.

Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, είναι κάτι πρωτόγνωρο αυτό που

έχει συµβεί µε το ΣΔΙΤ Πελοποννήσου, όπου αποσύρατε το αίτηµα
χρηµατοδότησης, αφού η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σάς εγκάλεσε για
το κόστος του έργου, που είναι υπερδιπλάσιο αντίστοιχων έργων
σε Βουλγαρία και Κροατία και έχει σχέση µε τις προβολές σας για
το πόσα απορρίµµατα θα πηγαίνουν προς επεξεργασία, οι οποίες
είναι εντελώς εκτός οποιασδήποτε λογικής, είναι φουσκωµένες
κοινώς. Επίσης, σας εγκάλεσε για το ότι δεν έχετε εξετάσει στην
ουσία άλλες εναλλακτικές, δεν έχετε εξετάσει τους κινδύνους,
όπως κάνει κάθε τέτοιο αντίστοιχο δηµόσιο έργο, αλλά ούτε και
τις ανάγκες προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. Στην ουσία σας
καταγγέλλει η επιτροπή ότι ενισχύετε µε κρατικό χρήµα επιλεκτικά
-αλλά και διακυβερνητικά κιόλας, διακοµµατικά- την εταιρεία
«ΤΕΡΝΑ» και επίσης δικαιώνει τους πολίτες που αγωνίζονται εναν-

τίον των χωροθετήσεων σε «NATURA 2000». 
Το πρόβληµα είναι ότι εσείς αποσύρετε µεν το αίτηµα χρηµα-

τοδότησης, αλλά την ίδια στιγµή έχετε φέρει ως Κυβέρνηση ένα
σχέδιο για τη διαχείριση των απορριµµάτων, το Εθνικό Σχέδιο Δια-
χείρισης Αποβλήτων, το ΕΣΔΑ, το οποίο αντιγράφει το µοντέλο
που σας απέρριψε µόλις η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Και πραγµατικά,
έτσι θα προχωρήσετε; Τι µάθατε από αυτή την κατραπακιά; Δεν
θα πρέπει να προσέχετε; Σας ζητά ακόµα και η επιτροπή να δια-
σφαλίσετε το δηµόσιο συµφέρον. Αυτό λέει η επιτροπή, µιλάει για
υπερκοστολογήσεις και επιλεκτικές σχέσεις, την ίδια στιγµή που
γίνεται ζηµιά στο περιβάλλον.

Σας καλούµε να αποσύρετε κάθε σκέψη για να υλοποιήσετε
αυτό το ΕΣΔΑ, το σχέδιο για το ΣΔΙΤ Πελοποννήσου αλλά και οτι-
δήποτε αντίστοιχο σε όλη την Ελλάδα. Τα σχέδιά σας στοχεύουν
µόνο στην ενίσχυση των εργολάβων της καύσης. Αυτό καταδει-
κνύεται εδώ πέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Παπαθανά-
σης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Μας δίνεται η ευκαιρία σήµερα µε την ερώτηση του κ. Αρσένη,
πρώτα απ’ όλα, να απαντήσουµε στα δύο τµήµατα της επίκαιρης
ερώτησης και, δεύτερον, ίσως να αναφερθούµε πολύ γρήγορα
στο πού βρίσκεται η χώρα. Επειδή στον τίτλο αναφέρετε ότι δια-
σύρεται η χώρα, θα ήθελα να σας παρουσιάσω δύο στοιχεία µόνο
για τους λόγους που διασύρεται η χώρα.

Σήµερα, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση κληρονόµησε µια κατά-
σταση από την προηγούµενη κυβέρνηση και πρέπει να σας πω,
κύριε Αρσένη, ότι ο Πρόεδρος του κόµµατός σας ήταν µέλος
αυτής της κυβέρνησης και επειδή έχετε περιβαλλοντικές ευαισθη-
σίες, ίσως θα πρέπει να αναρωτηθείτε γιατί έφτασε η χώρα µετά
από τόσα χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ σε αυτή την κατάσταση,
να βρισκόµαστε εικοστοί τέταρτοι στην Ευρώπη από τις είκοσι
επτά χώρες στην ανακύκλωση, να βρισκόµαστε δεύτεροι στην Ευ-
ρώπη στην ταφή απορριµµάτων, να λειτουργούν ακόµη -όταν πα-
ραλάβαµε- πενήντα τρεις χωµατερές, εκ των οποίων οι είκοσι µία
να βρίσκονται στην Πελοπόννησο, εκεί ακριβώς που γίνεται και
πρόκειται να εκτελεστεί αυτό το έργο, και ως προς την υπόθεση
των στερεών αποβλήτων να ανακυκλώνουµε µόλις το 15% έναντι
του υπερδιπλάσιου στόχου που θα έπρεπε να έχουµε πετύχει, του
37%. Αυτά παραλάβαµε ως Κυβέρνηση.

Επειδή οι ερωτήσεις σας είναι σηµαντικές και θέλω να ανα-
φερθώ σε καθεµία ξεχωριστά, θα ήθελα πολύ γρήγορα να σας πω
ότι το συγκεκριµένο έργο έχει ανατεθεί µε τη διαδικασία των
έργων ΣΔΙΤ, κι εδώ όταν µιλάµε για έργα ΣΔΙΤ έχετε µία ιδεοληψία,
κάτι που σας ηλεκτρίζει µόλις ακούτε το έργο ΣΔΙΤ, δηλαδή µόλις
ακούτε ότι υπάρχει η εµπλοκή της τεχνογνωσίας και της ικανότη-
τας του ιδιωτικού τοµέα, κάτι παθαίνετε. 

Οι συµπράξεις, λοιπόν, αυτές υπόκεινται σε ένα ολοκληρω-
µένο θεσµικό και νοµικό πλαίσιο υλοποίησης έργων, αξιοποιών-
τας παράλληλα τη σηµαντική τεχνογνωσία και
αποτελεσµατικότητα του ιδιωτικού τοµέα, µε πλήρη όµως έλεγχο
του δηµοσίου -προσέξτε, µε πλήρη έλεγχο του δηµοσίου. Τα
έργα ΣΔΙΤ εγκρίνονται από διυπουργική επιτροπή, κατόπιν έγ-
κρισης των τευχών από τους φορείς υλοποίησης του έργου. 

Έτσι, λοιπόν, πολύ γρήγορα -θα έχω την ευκαιρία στη δευτε-
ρολογία µου να σας απαντήσω- για το πρώτο θέµα θα ήθελα να
πω ότι η διαγωνιστική διαδικασία ξεκίνησε το Δεκέµβριο του
2011. Τον Ιούλιο του 2013 ανακηρύχθηκε προσωρινός ανάδοχος,
ενώ η υπογραφή της σύµβασης πραγµατοποιήθηκε τον Ιούλιο
του 2018. Αναθέτουσα, λοιπόν, αρχή του έργου είναι η Περιφέ-
ρεια Πελοποννήσου. 

Για το πρώτο σκέλος, λοιπόν, της ερώτησή σας, όσον αφορά
το κατασκευαστικό µέρος του έργου, προβλέπεται επιχορήγηση
από πόρους του Ευρωπαϊκού Ταµείου Περιφερειακής Ανάπτυ-
ξης. Η χώρα µας υπέβαλε αίτηµα στις αρµόδιες υπηρεσίες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για έγκριση του έργου µε βάση την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 102 του Κανονισµού 1303. 

Ο φάκελος -επειδή αναφερθήκατε- πρόκειται να αναµορφωθεί
από τις αρµόδιες υπηρεσίες µε την υποστήριξη όλων των εµπλε-
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κοµένων φορέων, εξειδικευµένου συµβούλου και της οµάδας
JASPERS, η οποία είναι µια οµάδα υποστήριξης των έργων. Ήδη
γίνεται σχετική επικοινωνία. Δεν έχει τεθεί από την επιτροπή ζή-
τηµα επανελέγχου της σύµβασης από το Ελεγκτικό Συνέδριο ή
επανεξέτασης περιβαλλοντικής αδειοδότησης του έργου. Το
λέω, επειδή αναφερθήκατε σε αυτό. Η σύµπραξη του έργου έχει
ήδη υπογραφεί και αναµένετε να τεθεί σε ισχύ µε την ολοκλή-
ρωση των προβλεποµένων διαδικασιών.

Τώρα ως προς το δεύτερο ερώτηµα: Το έργο είναι εγγεγραµ-
µένο στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, εποµένως έχει δια-
σφαλιστεί η απρόσκοπτη και άµεση χρηµατοδότησή του.
Μάλιστα ένα µεγάλο τµήµα αυτού προκύπτει από το ΕΤΠΑ. Η
σχετική δηµόσια δαπάνη έχει διασφαλιστεί. Εποµένως δεν υπάρ-
χει θέµα, κύριε Αρσένη, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση και την
έναρξη υλοποίησης του έργου.

Τώρα ως προς την έναρξη υλοποίησης των συµβατικών εργα-
σιών, όποιες καθυστερήσεις σε καµµία περίπτωση δεν επηρεά-
ζουν το έργο. Το εν λόγω έργο είναι το µεγαλύτερο έργο ΣΔΙΤ που
υπογράφηκε στη χώρα και αναµένεται να ξεκινήσει πολύ σύντοµα.

Η Κυβέρνηση ενθαρρύνει τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτι-
κού τοµέα ως προς τη διαχείριση των απορριµµάτων, έτσι ώστε
να πετύχουµε τον κεντρικό µας στόχο, που είναι η διαχείριση των
απορριµµάτων µε τον καλύτερο τρόπο, µε την εµπλοκή του δη-
µοσίου και του ιδιωτικού τοµέα. Θέλουµε τελικά να πετύχουµε
και εµείς τον βασικό στόχο της Ευρώπης, που πολλές χώρες τον
έχουν πετύχει, δηλαδή αυτόν της αποτελεσµατικής κυκλικής οι-
κονοµίας µε σεβασµό στο περιβάλλον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, αυτά που σας διάβασα δεν ήταν

δικές µου απόψεις. Είναι το έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, όπως αυτό σας στάλθηκε στις 15 Ιουνίου, και είχατε προθε-
σµία σύντοµη και αυστηρή να απαντήσετε µέχρι τις 15
Αυγούστου, οπότε και αποσύρατε το αίτηµα χρηµατοδότησης. 

Αυτά που λέει η επιτροπή εγώ προσωπικά και µε τη θητεία µου
στο Ευρωκοινοβούλιο δεν τα έχω ξαναδεί να λέγονται προς κρά-
τος-µέλος, για υπερκοστολογήσεις τόσο χοντρές, για πλαστά
νούµερα και για προνοµιακές σχέσεις µε ιδιώτες. 

Τώρα εσείς αναφερθήκατε σε δύο θέµατα στην απάντησή σας
για να αποφύγετε την ουσιαστική απάντηση, στο θέµα της ανα-
κύκλωσης και των ΣΔΙΤ. Με αίτηµά σας µας κατηγορείτε ότι
έχουµε µια µεροληψία απέναντι στα ΣΔΙΤ. Θα είµαι σαφής. Δεν
έχω µεροληψία απέναντι σε κανένα εργαλείο. Όµως, ο τρόπος
που εφαρµόζονται τα ΣΔΙΤ και άρα ο κανόνας για τα ΣΔΙΤ στην
Ελλάδα είναι πάρα πολύ σαφής, οδηγεί σε υπερκοστολόγηση,
σε αύξηση του χρέους, µε εγγυηµένες ποσότητες απορριµµάτων
για όλα τα ΣΔΙΤ των απορριµµάτων που προωθείτε, πολλαπλά-
σιες των προβλεπόµενων απορριµµάτων. Έχουµε δει και την εµ-
πειρία της γειτονικής Κύπρου όπου πληρώνουν γιγάντια
πρόστιµα ακριβώς λόγω των εγγυηµένων ποσοτήτων. Όλα αυτά
µετακυλίονται στην οικογένεια και στο νοικοκυριό. Βέβαια, αυτό
µας κλειδώνει σε ένα µέλλον ελάχιστης ανακύκλωσης. 

Όλος ο σχεδιασµός της Κυβέρνησής σας για τα απορρίµµατα
στο ΕΣΔΑ στηρίζεται στο ότι κάνουµε ανακύκλωση, όπως καταγ-
γέλλουν και οι περιβαλλοντικές οργανώσεις ακόµα, και ανακτών-
ται 12% περίπου, 12,5%. Δηλαδή αυτό είναι το ποσοστό των
υλικών που πάει σε αυτές τις µονάδες που φτιάχνετε, όπως και
στην Πελοπόννησο, το οποίο θα ανακτηθεί και όλο το υπόλοιπο
µαζί µε τα οργανικά πάει για καύση.

Όλος ο σχεδιασµός σας είναι για να δικαιολογήσετε τις πανά-
κριβες και περιβαλλοντικά επιζήµιες µονάδες καύσης. Δεν έχει
καµµία σχέση µε το δηµόσιο συµφέρον, καµµία σχέση µε το πε-
ριβάλλον. 

Οπότε θέλουµε πραγµατικά να σας καλέσουµε να σταµατή-
σετε τους σχεδιασµούς σας για τα ΣΔΙΤ απορριµµάτων πριν οδη-
γήσετε αυτή τη χώρα να πληρώνει πρόστιµα και αποζηµιώσεις
στους εργολάβους των ΣΔΙΤ όταν κάνει ανακύκλωση, να πληρώ-
νει πρόστιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση όταν -µε βάση το µέλλον
που µας κλειδώνετε για πενήντα χρόνια- δεν θα κάνουµε ανακύ-

κλωση στην πράξη και ένα τεράστιο κόστος στα νοικοκυριά. Οι
µόνοι που ωφελούνται είναι οι δυο-τρεις εργολάβοι των απορ-
ριµµάτων. 

Σας παρακαλώ και σας καλώ να σταµατήσετε αυτό το κλεί-
δωµα της χώρας σε ένα δυστοπικό µέλλον από κάθε άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής την απάντηση
της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Επενδύσεων και ΕΣΠΑ για
τη σχετική επίκαιρη ερώτηση, καθώς επίσης και της αναθέτου-
σας Αρχής Αποκεντρωµένης Διοίκησης Πελοποννήσου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και
Επενδύσεων κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα, επειδή αναφερθήκατε σχετικά µε το τι συµβαίνει
στην Ευρώπη, να επανέλθω στο θέµα και να σας πω γιατί σήµερα
εµείς είµαστε τελευταίοι. Γιατί ενώ θα έπρεπε να είµαστε περί-
που στο 15% µε 20% στην ταφή των απορριµµάτων, σήµερα θά-
βουµε το 80% των απορριµµάτων µας. Τόσο πολύ έχουµε
καθυστερήσει στο να τρέξουµε αυτά τα έργα. 

Και ξέρετε πόσο είναι τελικά στην Ευρώπη µετά το 20%, αν
υπάρχει επεξεργασία ενεργειακή; Αυτό πέφτει στο 5%. Είµαστε,
δηλαδή, ουραγοί και αυτό είναι που κληροδότησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση, αυτή τη θέση, και αυτός είναι ο αγώνας που κά-
νουµε και θα συνεχίσουµε να κάνουµε αυτόν τον αγώνα και θα
προωθήσουµε πολύ περισσότερα ΣΔΙΤ, διότι πιστεύουµε πραγ-
µατικά ότι οι συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα είναι πολύ
σηµαντικές και λειτουργούν πολύ καλά για την οικονοµία. 

Είπατε σαφώς, αποσύραµε τον φάκελο και σας είπα και στην
πρωτολογία µου ότι µε την οµάδα JASPERS δουλεύουµε έτσι
ώστε να καταθέσουµε τεκµηριωµένο τον φάκελο και είµαστε σί-
γουροι ότι οι απαντήσεις που θα δοθούν θα είναι πειστικές. 

Τώρα, για να αναφερθώ πάλι σε ένα θέµα το οποίο θίξατε σχε-
τικά µε καθυστερήσεις και υπερτιµολογήσεις, θέλω να σας πω
ότι η έναρξη του έργου δεν επηρεάζεται, διότι στην ουσία δεν
επηρεάζεται η χρηµατοροή. Σας είπα τι θα συµβεί σε µια εναλ-
λακτική περίπτωση. Τόσο η έναρξη υλοποίησης των συµβατικών
εργασιών όσο και τυχόν καθυστερήσεις κατά την υλοποίησή
τους, δεν συνδέονται µε τις διαδικασίες υποβολής και διαβού-
λευσης αίτησης µεγάλου έργου µε την Κοµισιόν. 

Εκείνο το οποίο θα πρέπει να σηµειώσουµε, επίσης, είναι ότι
στο κοµµάτι του ΕΣΠΑ µε τις γνωστές καθυστερήσεις βρισκόµα-
στε σε απορρόφηση µόλις 170 εκατοµµυρίων µε συµβασιοποι-
ήσεις έργων για τα απορρίµµατα από τον Ιούλιο του 2019, έναντι
940 εκατοµµυρίων που υπήρξε η αρχική πρόβλεψη γι’ αυτό το
θέµα. 

Επειδή έχετε µια ανησυχία περιβαλλοντική, σας λέω ότι δεν
έχει τεθεί θέµα αναθεώρησης της περιβαλλοντικής µελέτης και
ως αρχή ισχύος της σύµβασης είναι ο χρόνος κατά τον οποίο θα
ολοκληρωθεί η απόκτηση των απαιτούµενων εκτάσεων γης. Λά-
βαµε νοµοθετική πρωτοβουλία προκειµένου να διευκολύνουµε
και να επιταχύνουµε αυτές τις διαδικασίες. 

Θα ήθελα να σας πω ότι αυτή η Κυβέρνηση και αυτός ο Πρω-
θυπουργός είναι ιδιαίτερα ευαίσθητος σε θέµατα περιβαλλοντικών
ζητηµάτων και δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία και θα συνεχίσουµε να
δίνουµε ιδιαίτερη σηµασία στην πράσινη ανάπτυξη και στην κυ-
κλική οικονοµία. Άλλωστε είναι ο µόνος δρόµος που πρέπει να
ακολουθήσουµε, είναι επιταγή της Ευρώπης, επιταγή της κοινω-
νίας και είναι και η βούληση να πάµε σε ένα περιβάλλον το οποίο
θα σέβεται τον άνθρωπο ως το επίκεντρο της προσοχής µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, πριν πάµε στην επόµενη, που θα πάµε κανονικά, γιατί
προσήλθε ο κ. Παπάς που κατά το κοινώς λεγόµενο έµεινε από
αυτοκίνητο στον δρόµο, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι ο
Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού και οι Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18103



του Πολίτη, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, Τουρισµού και οι Υπουργοί Επικρατείας κατέθεσαν στις 8-
9-2020 σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση θεσµικού πλαισίου των
αρχαιρεσιών των αθλητικών φορέων, διακρινόµενοι συνοδοί
αθλητών ΑµεΑ, σύσταση Εθνικής Πλατφόρµας Αθλητικής Ακε-
ραιότητας, Ελληνική Ολυµπιακή Επιτροπή (Ε.Ο.Ε.), Ελληνική Πα-
ραολυµπιακή Επιτροπή (Ε.Π.Ε.) και άλλες διατάξεις». 

Επίσης, οι Υπουργοί Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Εθνικής
Άµυνας, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερικών, καθώς και οι Υφυπουργοί
στον Πρωθυπουργό και Πολιτισµού και Αθλητισµού κατέθεσαν
στις 9-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κώδικας Ψηφιακής Διακυβέρνησης
(Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία της Οδηγίας (ΕΕ)
2016/2102 και της Οδηγίας 2019/1024) - Κώδικας Ηλεκτρονικών
Επικοινωνιών (Ενσωµάτωση στο Ελληνικό Δίκαιο της Οδηγίας
(ΕΕ) 2018/1972) και άλλες διατάξεις».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 8641/30-7-2020

ερώτηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βου-
λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Νικόλαου Παππά προς τον Υπουργό Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, µε θέµα: «Επιτάχυνση εκτέλεσης προγραµµά-
των ΕΣΠΑ µετά από ανασχεδιασµό για τις διευκολύνσεις του
Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ)».

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ

και για την ευελιξία και την κατανόηση και τον Υπουργό και εσάς. 
Δυστυχώς -και µε βάση και τα τελευταία ανακοινωµένα στοι-

χεία για την πορεία της οικονοµίας- έχουµε άλλο ένα δείγµα της
ανεπάρκειας των κυβερνητικών παρεµβάσεων. 

Η χώρα µας στο δεύτερο τρίµηνο κατέγραψε ύφεση πέραν του
15%, µεγαλύτερη από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η οποία είναι λίγο παραπάνω από το 13,5%, αν δεν κάνω λάθος,
ή 13,7% και δυστυχώς έχουµε και την αναµονή του τρίτου τριµή-
νου, το οποίο τρίτο τρίµηνο θα περιλαµβάνει και όλα τα αποτε-
λέσµατα για την πορεία της οικονοµίας και κυρίως του µεγάλου
κλάδου του τουρισµού και της εστίασης, που ως γνωστόν εδώ
και πάρα πολύ καιρό έχει απασχολήσει όχι µόνο την ελληνική πο-
λιτική συζήτηση, αλλά και τον διεθνή Τύπο. 

Υπήρχαν αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις οποίες µε
την ερώτησή µας σήµερα ζητάµε να µάθουµε κατά πόσο έχετε
αξιοποιήσει, κατά πόσο δηλαδή έχουν αξιοποιηθεί οι αποφάσεις
του Συµβουλίου της 8ης Απριλίου του 2020, οι οποίες παρέχουν
και 100% χρηµατοδότηση για συγκεκριµένες δράσεις και δίνουν
τη δυνατότητα µεταφοράς πόρων -φωνάζαµε πάρα πολύ νωρίς
για αυτά τα ζητήµατα- και, βεβαίως, δίνουν τη δυνατότητα απρό-
σκοπτης διάθεσης πόρων. 

Χρησιµοποιούνται χρήµατα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Θα µπορούσαν, αν είχαν γίνει οι κατάλληλες κινή-
σεις εγκαίρως, αυτά τα πράγµατα να έχουν εισρεύσει. 

Άρα, σας ρωτάµε, λοιπόν, σε ποιον βαθµό έχει ολοκληρωθεί
ανασχεδιασµός προγραµµάτων µεταξύ των δράσεων του ΕΣΠΑ
και πόσες και ποιες µεταφορές έχουν γίνει µεταξύ των ταµείων
και των κονδυλίων για να απορροφηθεί το µέγιστο δυνατό στο
πλαίσιο της παραπάνω ελαστικότητας; Είναι εκατοντάδες φορές
αυτές που σας το έχουµε επισηµάνει. Υπάρχουν ευελιξίες µεταξύ
των οποίων και αυτές και έπρεπε να τις έχετε ήδη αξιοποιήσει. 

Έχει προτείνει στην Κοµισιόν η Κυβέρνηση νέες εµπροσθοβα-
ρείς δράσεις στο παραπάνω πλαίσιο; 

Έχει σχεδιάσει να αιτηθεί νωρίς, προκειµένου να εγκριθούν
εγκαίρως νέα προγράµµατα και δράσεις που να κατευθύνουν πό-
ρους στους κλάδους που έχουν πληγεί περισσότερο; 

Πόσο σύντοµα αναµένονται οι εισροές από τον ευρωπαϊκό
προϋπολογισµό; 

Θα τεθεί ένας πιο φιλόδοξος στόχος; 
Και ποιοι είναι οι ετήσιοι στόχοι εκτέλεσης εκταµίευσης του

ΕΣΠΑ για το τρέχον και τα δύο επόµενα έτη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Παππά, είστε σε φάση λίγο ατυχίας -αναφέροµαι στο

αυτοκίνητο- εύχοµαι να µην ξανασυµβεί.
Έρχοµαι λίγο στην ερώτηση, για την οποία κατ’ αρχάς θερµά

σας ευχαριστώ.
Εµείς, πριν από λίγες µέρες εκδώσαµε και ένα επίσηµο δελτίο

Τύπου από το Υπουργείο Ανάπτυξης, όχι µε βάση τα δικά µας
στοιχεία αλλά µε βάση τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, για το πώς στα αλήθεια πηγαίνει η χώρα µας ως προς
την απορρόφηση του τρέχοντος ΕΣΠΑ.

Το ranking, η κατάταξή µας δηλαδή -όπως πάντα αυτός ο δεί-
κτης- δεν έχει να κάνει µε τον αριθµό των χρηµάτων µόνο, το
ποσό των εκατοµµυρίων ευρώ δηλαδή τα οποία απορροφούµε
και στα οποία θα αναφερθώ στη συνέχεια, αλλά η κατάταξη να
είναι ανταγωνιστική. Είναι σε σχέση και µε το πώς πηγαίνει η
απορρόφηση των υπολοίπων. Είναι, δηλαδή, πολύ πιο αξιόπιστος
δείκτης, γιατί αν απλώς αναφέρεις πόσα εκατοµµύρια έχεις
απορροφήσει εσύ, πιθανόν αυτό το νούµερο τελικά να είναι πολύ
µικρό σε ποσοστό, αν οι άλλοι καταφέρουν και απορροφούν
πολύ περισσότερα.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε την επίσηµη ιστοσελίδα της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής την οποία και αναφέρουµε στο δελτίο Τύπου -και η
οποία και τώρα είναι στη διάθεση όλων των Ελλήνων πολιτών και
του κ. Παππά, προφανώς, που θα µπορούσε να την έχει συµβου-
λευθεί πριν έρθει να µου κάνει την ερώτηση- η Ελλάδα µε την τε-
λευταία ανακοίνωση έχει ανέβει στην όγδοη θέση µε ποσοστό
56% ως προς τις συνολικές πληρωµές -συνυπολογισµένων και
των προχρηµατοδοτήσεων- από τη δωδεκάτη θέση τον Ιούλιο
του 2019.

Δηλαδή ως προς τις συνολικές πληρωµές µεταξύ των εκλογών
της 7ης Ιουλίου του 2019 και του τέλους Ιουλίου -που είναι ο δεί-
κτης- του 2020, η Ελλάδα, κύριε Παππά, έχει ανέβει σε σχέση µε
τους άλλους από τη δωδεκάτη στην ογδόη θέση, δηλαδή τέσσε-
ρις θέσεις.

Όσον αφορά στις ενδιάµεσες πληρωµές, στο ίδιο χρονικό διά-
στηµα η Ελλάδα ανέβηκε στη δέκατη τρίτη θέση ανάµεσα στις
είκοσι οχτώ χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή ανέβηκε
πέντε θέσεις από ό,τι ήταν τον Ιούλιο του 2019. Τον Ιούλιο του
2019, βρισκόµασταν στη θέση δεκαοχτώ, τώρα βρισκόµαστε στη
θέση δεκατρία σε σχέση µε τις άλλες χώρες.

Καταθέτω για τα Πρακτικά το δελτίο Τύπου που έχει και την
ιστοσελίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στην οποία αναφέρονται
οι σχετικοί δείκτες µε τη µεγάλη επιτυχία για τη χώρα µας, για
την Κυβέρνηση, για το Υπουργείο Ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτό είναι µετρήσιµο µέγεθος, δεν µπορεί να αµφισβητηθεί,
είναι η επίσηµη ιστοσελίδα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Άρα, κανονικά, κύριε Παππά, θα έπρεπε να έρθετε εδώ και να
µου πείτε «µπράβο στην Κυβέρνηση και στο Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης που µέσα σε έναν χρόνο σε όλους τους επίσηµους δείκτες
έχουµε ανέβει πάρα πολλές θέσεις».

Πάµε, όµως, λίγο και στο συγκεκριµένο, γιατί κατά τη γνώµη
µου ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έπρεπε να κάνει αυτή την ερώτηση σήµερα και
µου κάνει εντύπωση που την έκανε.

Όταν, κύριε Πρόεδρε, ανέλαβα την ευθύνη, κατόπιν της εντο-
λής του κυρίου Πρωθυπουργού, του Υπουργείου Ανάπτυξης -
άρα και του ΕΣΠΑ- είχα στο µυαλό µου αυτό που διαρκώς
διαφήµιζε ο ΣΥΡΙΖΑ, το πόσο καλά πήγαινε η Ελλάδα στην απορ-
ρόφηση των ευρωπαϊκών προγραµµάτων, γιατί καθ’ όλη την προ-
ηγούµενη περίοδο διακυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ µόνιµη επωδός ήταν
η µεγάλη επιτυχία της κυβερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ.
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Καταλαβαίνετε την έκπληξή µου, όταν την πρώτη βδοµάδα
που βρέθηκα στο Υπουργείο -την πρώτη!- έλαβα επιστολή από
τον τότε αρµόδιο Επίτροπο κ. Χαν, ο οποίος µου επεσήµανε τον
για πρώτη φορά στην ιστορία της Ελληνικής Δηµοκρατίας υπαρ-
κτό κίνδυνο από την ένταξή µας στις ευρωπαϊκές οικονοµικές κοι-
νότητες να χαθούν ευρωπαϊκά κονδύλια. Και αυτό διότι στο
κοµµάτι των χρηµάτων που είχαν δεσµευτεί για τη διαχείριση των
απορριµµάτων κατά την πενταετία ΣΥΡΙΖΑ δεν έγινε απολύτως
τίποτα, δεν µπήκε ένα τούβλο, δεν έγινε ένας διαγωνισµός, δεν
έγινε ένα επιχειρησιακό σχέδιο, δεν έγινε ένα περιφερειακό σχέ-
διο, δεν έγινε απολύτως τίποτα. Και µου έγραφε ο επίτροπος:
«Αν δεν τρέξετε πάρα πολύ γρήγορα, αυτά τα 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια που είναι δεσµευµένα για τη διαχείριση των απορριµµάτων,
προφανώς δεν θα µπορέσετε να τα απορροφήσετε».

Σηµειώστε δε ότι λόγω του ότι το επόµενο πρόγραµµα δεν
προβλέπει χρήµατα για τη διαχείριση των απορριµµάτων, καθό-
σον αυτή η τεχνολογία θεωρείται ότι έχει ήδη εφαρµοστεί σε
όλες τις χώρες της Ευρώπης, εάν χαθούν αυτά τα λεφτά, θα επι-
βαρύνουν τον Έλληνα φορολογούµενο.

Σας ανακοινώνω, λοιπόν, ότι σύµφωνα µε τον εθνικό σχεδια-
σµό, και µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Ανά-
πτυξης, µέχρι το τέλος του χρόνου προκηρύσσουµε δεκαεπτά
έργα ΣΔΙΤ για τη διαχείριση των απορριµµάτων, έτσι ώστε να κα-
λύψουµε όλον τον χαµένο χρόνο της πενταετίας ΣΥΡΙΖΑ και να
µη χαθεί ούτε 1 ευρώ από τον Έλληνα φορολογούµενο.

Ως προς τα συγκεκριµένα µέτρα τώρα του COVID, θα τα πω
στη δευτερολογία µου, για να µην καταχραστώ τον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Παππά,
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Περίµενα να βρεθούν κάποιες δικαιολο-
γίες, αλλά ειλικρινά δεν περίµενα να µου ζητηθεί να πω και
µπράβο εδώ µέσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Θα σας το έλεγα
αυτό το µπράβο, κύριε Υπουργέ, αλλά ξέρετε µέρος της δου-
λειάς µας είναι να συζητάµε και µε την οργανωµένη επιχειρηµα-
τικότητα και να γινόµαστε κοινωνοί των προβληµάτων και των
αδιεξόδων που οι δικές σας επιλογές έχουν συσσωρεύσει. Δεν
είµαστε κλεισµένοι σπίτι µας να βλέπουµε έναν τηλεοπτικό
σταθµό που σας λιβανίζει, για να έρθουµε εδώ µέσα να σας
πούµε µπράβο. Ξέρουµε και βλέπουµε τι γίνεται και έξω από το
παράθυρο.

Θα σας έλεγα δε ότι εάν έχετε να κρίνετε και να επικρίνετε τη
δική µας θητεία σε σχέση µε την απορροφητικότητα, θα έπρεπε
να πετάξετε στον κάλαθο των αχρήστων τις αλλεπάλληλες ανα-
κοινώσεις των αρµόδιων υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι οποίες κατέτασσαν την Ελλάδα στην πρώτη θέση της απορ-
ροφητικότητας και έδιναν αλλεπάλληλα συγχαρητήρια στη χώρα
µας. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, λοιπόν, παραχώρησε µια ευελιξία για να
διοχετευτούν δαπάνες και στην υγεία και στις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις και στην αγορά εργασίας και άλλες κυβερνήσεις έχουν
κινηθεί πάρα πάρα πολύ ταχύτερα, ειδικά δε όταν προχωρούσαν
σε ενίσχυση των επιχειρήσεων, σε ενίσχυση των δοµών υγείας
και σε έκτακτες επιχορηγήσεις. Εδώ πέρα, λοιπόν, νοµίζω ότι
περί άλλων τυρβάζετε. 

Είναι, δυστυχώς, δεδοµένο ότι θα έχουµε -και εδώ θα περίµενα
να ακούσω επί τη ευκαιρία της ερώτησής µας και µία κουβέντα
από εσάς- πάρα πολύ δυσµενείς επιπτώσεις στην ελληνική οικο-
νοµία λόγω των εξελίξεων. Και θα τις έχουµε, διότι η ελληνική οι-
κονοµία έχει συγκεκριµένα δοµικά χαρακτηριστικά. 

Θα περίµενα από εσάς, επειδή φαντάζοµαι πως γνωρίζετε ως
εκ της θέσεώς σας, να πείτε µία κουβέντα για την περιβόητη έκ-
θεση Πισσαρίδη, η οποία καδράρει και κατηγορεί την ελληνική
επιχειρηµατικότητα, το 80% της ελληνικής επιχειρηµατικότητας,
ως µη παραγωγική -αναφέρει ακόµα και τη λέξη «ζόµπι», η οποία
έχει εκστοµιστεί από συνάδελφό σας- και να πείτε ότι θα κάνετε
κάτι γι’ αυτή την κατάσταση. Τι θα βγούµε να πούµε, δηλαδή, σ’
αυτούς τους ανθρώπους; Ότι συνέβη τι; Ότι ήταν οι βαριά άρ-
ρωστοι της ελληνικής οικονοµίας οι οποίοι αξίζει να πεθάνουν,
για να προχωρήσει η ελληνική οικονοµία στην επόµενη φάση;

Κλείνοντας, θέλω να σας πω και το εξής: Ξέρετε, η κουβέντα
για την επόµενη µέρα που τόσο πολύ αρέσκεστε να κάνετε και

στα τηλεοπτικά παράθυρα αλλά και µεταξύ σας οι Υπουργοί,
είναι και µια έµµεση ευκαιρία για να ξεφεύγετε από την κουβέντα
για την ανάγκη να δράσετε σήµερα. Τώρα είναι η ώρα της δρά-
σης ή µάλλον ήταν χθες. Δεν µας ακούσατε και τα αποτελέσµατα
ξεκίνησαν και έρχονται. Όµως, αντί να δώσετε σαφείς απαντή-
σεις, επιλέγετε για άλλη µία φορά να βαφτίσετε το κρέας ψάρι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Να είστε και
εσείς λιτός, κύριε Υπουργέ. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν ξέρω αν θα µπορέσω να είµαι τόσο, κύριε
Πρόεδρε. 

Επειδή ο κύριος συνάδελφος µε κατηγόρησε ότι δεν µιλάω επί
του συγκεκριµένου, θα ήθελα να πω ότι µου κάνει εντύπωση,
γιατί εγώ του ανέφερα τα επίσηµα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και χαίροµαι που δεν τα αµφισβήτησε. Άρα, ο ΣΥΡΙΖΑ
αποδέχεται το προφανές, ότι η Ελλάδα επί Κυβερνήσεως Κυριά-
κου Μητσοτάκη ανεβαίνει διαρκώς στις θέσεις όλων των σχετι-
κών δεικτών της Ευρωπαϊκής  Επιτροπής στην απορρόφηση του
ΕΣΠΑ. 

Πάµε, όµως, τώρα στα συγκεκριµένα µέτρα COVID. Κατ’
αρχάς, κύριε Παππά, θα µου επιτρέψετε να σας πω το εξής: Εγώ
θα πω καλόπιστα τη γνώµη µου, σχετικά µε το γιατί πιστεύω ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να τραβήξει στις δηµοσκοπήσεις και σε
κάθε δηµοσκόπηση πηγαίνει χειρότερα από την προηγούµενη.
Διότι αυτά που λέτε είναι τόσο εµφανώς διάφορα, σε απόσταση
δηλαδή από τη λογική, που ο µέσος άνθρωπος το καταλαβαίνει.
Κατηγορείτε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη για την ύφεση το 2020.
Μα µε συγχωρείτε, αλλά πρέπει να έχεις έρθει από το διάστηµα
µε διαστηµόπλοιο, για να µην καταλαβαίνεις γιατί υπάρχει ύφεση
το 2020. 

Σηµειώστε δε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δείτε το τελευταίο τρίµηνο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μη µε διακόπτετε. 
Σηµειώστε δε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, στην ΕΛΣΤΑΤ τα παρά-

πονά σας!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Σηµειώστε δε ότι η πρόβλεψη τόσο της Κοµι-
σιόν όσο και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου για το δεύτερο
τρίµηνο του 2020, για το οποίο σηκώσατε τόση σκόνη και ανα-
φερθήκατε προηγουµένως, ήταν της µεν Κοµισιόν µείον 20, του
δε Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου µείον 25. Γι’ αυτό αν θυµάστε
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο προέβλεπε για το 2020 µείον 12
σε ετήσια βάση. 

Τελικά, η Ελλάδα πήγε δέκα µονάδες καλύτερα από ό,τι προ-
έβλεπε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Η δε Κοµισιόν αναγκά-
στηκε να αναθεωρήσει τις προβλέψεις επί τα βελτίω, και ενώ στο
τέλος Απριλίου θεωρούσε και εκτιµούσε ότι η Ελλάδα θα ήταν η
χώρα µε τη µεγαλύτερη ύφεση στην Ευρωζώνη το 2020 -και µά-
λιστα θα σας θυµίσω ότι εσείς προσωπικά, όταν είχε εκδοθεί το
σχετικό δελτίο Τύπου, περίπου πανηγυρίζατε για το ότι η Ελλάδα
ήταν η τελευταία χώρα σε οικονοµική ανάπτυξη το 2020- τώρα
ήδη έχει αναθεωρήσει τον δείκτη και µας έχει πάει στη µέση,
όπου πλέον η τελευταία χώρα -προσέξτε, κύριε Παππά- είναι η
Ισπανία του φίλου σας του Ιγκλέσιας. Άρα όταν λέτε ότι για την
ύφεση στην Ελλάδα φταίει ο Μητσοτάκης, είναι σαν να λέτε ότι
για την ύφεση της Ισπανίας φταίει ο Ιγκλέσιας. Άρα µε τέτοιου
τύπου επιχειρήµατα δεν θα σας πιστέψει κανένας. Γι’ αυτό και
σας γυρίζει ο κόσµος την πλάτη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πάµε, όµως, στα νούµερα τώρα, γιατί τα νούµερα δεν αµφι-
σβητούνται. Θα πω δύο στοιχεία και µετά τα γενικά για να κατα-
λάβει ο κόσµος. Το ΕΠΑΝΕΚ το παραλάβαµε σε απορρόφηση
14,8% στις 6 Ιουλίου του 2019. Μέχρι το τέλος του 2019, κύριε
Πρόεδρε, τρέξαµε πάρα πολύ και αυτό ανέβηκε -προσέξτε- από
το 14,8% -δηλαδή από την πρώτη ηµέρα του ΕΣΠΑ και πέντε χρό-
νια ΣΥΡΙΖΑ είχαµε δαπανήσει 14,8- στις 31 Δεκεµβρίου του 2019
στο 29,1%. Όσο δηλαδή δαπανήσαµε τα πέντε χρόνια ΣΥΡΙΖΑ,
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δαπανήσαµε στους έξι µήνες Νέας Δηµοκρατίας.
Μπαίνουµε στο 2021. Βάζουµε επίσηµα στον στόχο πληρωµής

ΕΠΑΝΕΚ 921 εκατοµµύρια ευρώ. Ξεσπά, όµως, η πανδηµία και
αρχίζουν τα πολλά µέτρα, στα οποία θα αναφερθώ αµέσως µετά,
αναπροσαρµόζουµε τον στόχο από το 921 εκατοµµύρια ευρώ
στα 2,42 δισεκατοµµύρια και σήµερα είµαι στην ευχάριστη θέση
να σας πω, ότι πράγµατι ο στόχος θα επιτευχθεί και θα υπερκα-
λυφθεί. Καταθέτω τα νούµερα για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων -  Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τον δε Ιούλιο του 2020, η Ελλάδα έκανε ως αίτηµα πληρωµής
από τις ευρωπαϊκές αρχές 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ σε µία ενι-
αία δόση, που αποτελεί τη µεγαλύτερη ενιαία πληρωµή που έχει
κάνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε χρήµατα ΕΣΠΑ από την πρώτη
µέρα που η Ελλάδα µπήκε στην Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινό-
τητα. Και αυτό έγινε επί της δικής µας Κυβερνήσεως. Άρα το να
µας κάνετε µαθήµατα περί απορρόφησης πάει πολύ.

Και λίγα λόγια για να καταλάβει ο κόσµος και κλείνω αµέσως,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε όµως.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δεν θέλω πάνω από είκοσι δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε.

Για να καταλάβει ο κόσµος γιατί πετύχαµε αυτήν την πολύ µε-
γάλη απορρόφηση και το 2021 οι στόχοι, που θα τεθούν θα είναι
η Ελλάδα να είναι πια από τις πρώτες χώρες σε απορρόφηση
στην Ευρώπη. 

Φτιάξαµε µία σειρά εργαλείων στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
Υπουργείο Οικονοµικών, που χρηµατοδοτήθηκαν µόνο από το
ΕΣΠΑ. Επιστρεπτέα προκαταβολή: 1 δισεκατοµµύριο χρήµατα
ΕΣΠΑ. Εγγυοδοτικό πρόγραµµα ΤΕΠΙΧ ΙΙ από το ΕΣΠΑ. Εγγυο-
δοτικό πρόγραµµα µεγάλων επιχειρήσεων, 80% - 20% από το
ΕΣΠΑ. Πληρωµή επιτοκίων ενήµερων επιχειρηµατικών δανείων
των επιχειρήσεων από το ΕΣΠΑ. Τα 800 ευρώ, που δώσαµε τον
Μάρτιο και τον Απρίλιο στους ελεύθερους επαγγελµατίες και
στις ατοµικές επιχειρήσεις από το ΕΣΠΑ. Φτιάξαµε δηλαδή µόνο
για την περίοδο του COVID -ακριβώς δηλαδή αυτό που µε ρω-
τάτε- και βάσει των νέων κανόνων, που µας επέτρεψε η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ειδικά προγράµµατα, πρώτοι από όλες τις χώρες
της Ευρώπης. 

Σήµερα, κύριε Πρόεδρε, για να ξέρετε, το εγγυοδοτικό πρό-
γραµµα, το οποίο ξεκινήσαµε στην πρώτη φάση µε τα 3,5 δισε-
κατοµµύρια έχει ήδη εξαντληθεί, δηλαδή έχουν εγκριθεί και τα
3,5 δισεκατοµµύρια και έχουν εκταµιευθεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πόσες επιχειρήσεις;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Θα έρθω αµέσως µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν θα έρθετε

µετά. Θα κλείσετε. Δεν θα κάνουµε διάλεξη εδώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Έχουν εκταµιευθεί από τα 3,5 δισεκατοµµύ-
ρια τα 2,9 δισεκατοµµύρια. Στα δε ΤΕΠΙΧ ξεκινήσαµε από 1,3 δι-
σεκατοµµύρια, µετά το πήγαµε στα 2 δισεκατοµµύρια, τώρα 3
δισεκατοµµύρια και η απορρόφησή του είναι στο 100%.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Πόσες επιχειρήσεις;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είναι πλέον των είκοσι πέντε χιλιάδων επιχει-
ρήσεων στο σύνολο.

Άρα, κύριε Παππά, αν σε αυτές αθροίσετε και τις εκατόν εβδο-
µήντα χιλιάδες επιχειρήσεις που πήραν επιστρεπτέα προκατα-
βολή, όταν εσείς µας λέγατε σε επίσηµο δελτίο Τύπου ότι
επιστρεπτέα προκαταβολή θα έπαιρναν οκτώ χιλιάδες επιχειρή-
σεις -εσείς γράψατε το γράψατε, σε επίσηµο δελτίο Τύπου-
πήραν επιστρεπτέα προκαταβολή εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες
επιχειρήσεις και ακόµα δεν έχετε ζητήσει µία συγγνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Κλείσατε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κάντε, λοιπόν, την αυτοκριτική σας. Επιτέ-

λους σοβαρευτείτε, γιατί η χώρα χρειάζεται και µία ικανή αξιω-
µατική αντιπολίτευση, όχι σαν τη δική σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Τελειώσαµε.
Αν είµαι στην Έδρα εγώ, µην λέτε Διεθνές Νοµισµατικό Τα-

µείο, γιατί τρελαίνοµαι µόλις ακούσω τη φράση αυτή!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εναντίον το είπα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, ναι. Ως προς τις

προβλέψεις του. Πάντα µε τον καλό λόγο στα χείλη είναι αυτό
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο!

Προχωρούµε στη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 1001/31-8-
2020 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών
της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Επίδοση ξιφών στους νέους
Ανθυπολοχαγούς οποιασδήποτε προέλευσης».

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας, Στρατηγός Αλκιβιάδης Στεφανής.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι ένα παράπονο των Ενόπλων Δυνάµεων

σε ό,τι αφορά το αστέρι του Ανθυπολοχαγού.
Ως στρατιωτικός, που είστε και ως άνθρωπος του µπερέ και

ως Μαυροσκούφης στα τεθωρακισµένα, µη µαυρίζετε την ψυχή
στους νέους Ανθυπολοχαγούς που έρχονται από παραγωγικές
στρατιωτικές σχολές υπαξιωµατικών. Δεν µπορεί αυτοί οι άνθρω-
ποι να περιµένουν την απονοµή του ξίφους, για να κοσµεί τη
στολή τους.

Σας έχουµε θέσει, ως Ελληνική Λύση, την ερώτηση απέναντι
στους υπαξιωµατικούς και των τριών όπλων -και του Στρατού
Ξηράς και της Πολεµικής Αεροπορίας και του Ναυτικού µας- ότι
πρέπει να τους απονεµηθεί, διότι αυτοί οι άνθρωποι περίµεναν
καρτερικά στην ευδόκιµη στρατιωτική τους πορεία να λάβουν
ένα ξίφος, για να υπάρχει η λεγόµενη «στρατιωτική αύρα» στη
στολή τους.

Ξέρετε, υπάρχει ένα ρητό που λέει ότι «το ξίφος της δικαιοσύ-
νης δεν έχει θήκη». Εδώ, όµως, µε το ξίφος της δικαιοσύνης πρέ-
πει να τους παραχωρήσουµε και το ξίφος και τη θήκη,
προκειµένου να αισθανθούν µια ικανοποίηση και να µην καταρ-
ρακώνουµε το εθνικό τους φρόνηµα στην στρατιωτική τους πο-
ρεία.

Ως στρατιωτικός που είστε, έχετε παρασηµοφορηθεί αρκετές
φορές και µπράβο σας!

Πρέπει, λοιπόν, στο µαξιλάρι που θα είναι τα παράσηµα, που
θα είναι το σπαθί, να είναι και το ξίφος και η γαλανόλευκη σε έναν
στρατιωτικό, για να τα επιδεικνύει υπερήφανα στα παιδιά του και
στα εγγόνια του, στις επόµενες γενεές.

Η κατάσταση είναι έκρυθµη και βλέπετε τι γίνεται και ετούτη
την ώρα στον τόπο καταγωγής σας, στη Λέσβο, που εµείς, ως
Ελληνική Λύση, είχαµε προειδοποιήσει. Δυστυχώς, έχουµε ενό-
ραση -φαίνεται- πολιτική.

Σας καλώ να βάλετε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα απέ-
ναντι στους Ανθυπολοχαγούς, για να λάµψει το αστέρι τους, υπο-
µένοντας καρτερικά, προκειµένου να δικαιωθούν. Ξέρετε πολύ
καλά ότι οι υπαξιωµατικοί είναι αυτοί που κρατούν, ως «µάνα του
λόχου» -που αποκαλούµε τον λοχία- την εύρυθµη λειτουργία, την
πειθαρχία και την οργάνωση των στρατοπέδων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Υφυπουργός, ο κ.

Στεφανής, έχει τον λόγο.
ΑΛΚΙΒΙΑΔΗΣ ΣΤΕΦΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε ερωτώντα Βουλευτά, σας

ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση.
Για εµάς, για τον Έλληνα αξιωµατικό, το ξίφος αποτελεί σύµ-

βολο τιµής, σύµβολο επαγρύπνησης, σύµβολο ανδρείας και βε-
βαίως, καταδεικνύει την αφοσίωσή του απέναντι στην πατρίδα,
στη δηµοκρατία και στις αρχές, τις οποίες πρεσβεύουν οι Έλλη-
νες αξιωµατικοί.

Κατανοώ ότι η ερώτησή σας αφορά στους αξιωµατικούς, οι
οποίοι προέρχονται από τα Σώµατα υπαξιωµατικών, που µετά
από συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα υπηρεσίας τους, µεταπί-
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πτουν από τον κλάδο των υπαξιωµατικών στον κλάδο των αξιω-
µατικών.

Δυστυχώς, επί σειρά ετών, συγκεκριµένα την περίοδο από το
2000 µέχρι το 2010, δεν είχε γίνει καµµία ενέργεια για να δοθεί
ξίφος. Έτσι, λοιπόν, φτάσαµε στο σηµείο να έχουµε έναν µεγάλο
αριθµό αξιωµατικών µας, οι οποίοι δεν έχουν λάβει ξίφος.

Ως υπεύθυνη ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, εµείς
ζητήσαµε συγγνώµη από αυτούς τους ανθρώπους, κατανοώντας
ότι το ηθικό είναι το ύψιστο σηµείο, στο οποίο πρέπει να στα-
θούµε.

Τι έχει συµβεί αυτή τη στιγµή; Μέχρι σήµερα, από το 2010 και
µετά, έχουν δοθεί επτά χιλιάδες οκτακόσια ξίφη σε αξιωµατι-
κούς, οι οποίοι προέρχονται από υπαξιωµατικούς.

Επίσης, ένα δεύτερο νούµερο, το οποίο πρέπει να κρατήσουµε
είναι ότι υπολείπονται περίπου δέκα χιλιάδες πεντακόσια ξίφη.
Αυτή τη στιγµή υπάρχουν συµβάσεις-πλαίσιο σε εξέλιξη, σύµ-
φωνα µε τις οποίες στην επόµενη τετραετία θα δώσουµε πάνω
από έντεκα χιλιάδες ξίφη.

Έτσι, λοιπόν, για τα στελέχη, τα οποία προέρχονται από τις
Σχολές Αξιωµατικών δεν υπάρχει κανένα θέµα. Στα στελέχη που
προέρχονται από τις Σχολές Υπαξιωµατικών υπάρχει το χρονο-
διάγραµµα, το οποίο ζητήσατε. Στην επόµενη τετραετία, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν αυτές τις συµφωνίες, θα έχουµε ολοκληρώσει
αυτό που τους οφείλουµε, στοχεύοντας, όπως λέτε, στην αύξηση
του ηθικού.

Το ηθικό των Ενόπλων Δυνάµεων είναι πάρα πολύ υψηλό. Αυτό
το βλέπουµε κάθε στιγµή στον αέρα, στην ξηρά, στη θάλασσα
και εµείς οφείλουµε να το διατηρήσουµε υψηλό και κάνουµε όλα
αυτά που πρέπει να κάνουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, βάζετε ένα

χρονοδιάγραµµα για τα εναποµείναντα ξίφη. Θα πρέπει να επι-
σπεύσετε κάθε διαδικασία, ώστε να γίνουν οι απαιτούµενες τε-
λετές για τους υπαξιωµατικούς, που έγιναν αξιωµατικοί µετά από
µια πορεία πολλών ετών, κάνοντας αυτήν τη στρατιωτική τους
καριέρα µε αφοσίωση και πίστη, προκειµένου να δικαιωθούν.
Εκεί πρέπει να επισπευσθεί κάθε διαδικασία και να µη λέµε σ’ αυ-
τούς τους ανθρώπους ότι στο χηµείο, που έγιναν οι αναλύσεις,
τα ξίφη δεν πληρούν τις προδιαγραφές. Έχουµε καθυστερήσει
πάρα πολύ. Ξέρετε πολύ καλά ότι γι’ αυτούς τους ανθρώπους το
εθνόσηµο, το ξίφος και όλα τα παράσηµα αποτελούν ένα αναπό-
σπαστο κοµµάτι της ζωής τους, της καριέρας τους, γι’ αυτούς
και για τις οικογένειές τους. 

Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να είµαστε πιο κοντά στους έν-
στολους. Θα πρέπει τούτη η Κυβέρνηση να είναι πιο κοντά στον
Ελληνικό Στρατό, στο Ναυτικό, στην Αεροπορία, στην Ελληνική
Αστυνοµία, στο Λιµενικό και στην Πυροσβεστική, διότι οι άνθρω-
ποι θέλουν πραγµατικά να αισθάνονται αυτήν την ηθική ικανο-
ποίηση.

Ξέρετε, η πορεία της µάνας πατρίδας απέναντι στους αγωνι-
στές δεν είναι η πρέπουσα. Δεν είναι της παρούσης, αλλά δράτ-
τοµαι της ευκαιρίας να αναφερθώ σε αγωνιστές και πολεµιστές
των γεγονότων του ’74, όπως έχουµε τον πολεµιστή Κωνσταντίνο
Παπαθεοδώρου, ο οποίος ενώ έχει δικαιωθεί δικαστικά, δεν είναι
κοντά ως θα έπρεπε η µάνα Ελλάς. Έχουµε ανθρώπους, οι
οποίοι πραγµατικά πρέπει να παρασηµοφορηθούν και να πάρουν
τα απαιτούµενα από τον Στρατό. Θέλω να είστε πιο κοντά σ’ αυ-
τούς τους ανθρώπους. 

Δεσµεύεστε γι’ αυτό το χρονοδιάγραµµα, αλλά σας προτρέ-
πουµε και ως Ελληνική Λύση, κύριε Υπουργέ, να επισπεύσετε
κάθε διαδικασία γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Εν πάση περιπτώ-
σει, αν είναι δυνατόν, στείλτε τους προσωπική επιστολή ως
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, για να τους πείτε ότι δεν τους ξε-
χνάτε και ότι δεσµεύεστε ότι θα τους απονεµηθεί το ξίφος αυτό
της στρατιωτικής τους καριέρας, για να µπορούν οι άνθρωποι να
αισθάνονται καλύτερα. Πρέπει να υπάρχουν Ερινύες απέναντι
στους στρατιωτικούς, που δεν είµαστε ως θα έπρεπε κοντά τους. 

Κλείνοντας, ως µέλος της µεγάλης οικογένειας των αλεξιπτω-
τιστών που είµαι κι εγώ -στις Ειδικές Δυνάµεις υπηρέτησα- θέλω

να είστε κοντά στον ελευθερατζή λοχία Κωνσταντίνο Μελιγκώνη,
ο οποίος είναι ένα ακόµη ατύχηµα στη µεγάλη µας οικογένεια
των αλεξιπτωτιστών, για να µπορεί η µαύρη πουλάδα της ελευ-
θέρας πτώσης -εκεί πάνω που είναι ο Κωνσταντίνος Μελιγκώνης-
να ασπρίσει από υπερηφάνεια. Προτρέπω και το Υπουργείο να
είναι πιο κοντά στην οικογένεια των Ειδικών Δυνάµεων, στους
αλεξιπτωτιστές και στους οικείους του Κωνσταντίνου Μελιγκώνη. 

Τιµή και δόξα στον λοχία αλεξιπτωτιστή!
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΑΛΚΙΒΙΑΔΗΣ ΣΤΕΦΑΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δράττοµαι της ευκαιρίας για να πω το εξής: Είπατε να είµαστε

κοντά στις Ένοπλες Δυνάµεις. Η παρούσα Κυβέρνηση είναι πάρα
πολύ κοντά στις Ένοπλες Δυνάµεις. Το έχει δείξει ο ίδιος ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός µε τη στάση του. Ποτέ άλλοτε δεν έχουν
ανακοινωθεί τέτοια µέτρα είτε για προσλήψεις είτε για ενίσχυση
των Ενόπλων Δυνάµεων και πολλά άλλα. Άρα, από την πρώτη
στιγµή, έχει δείξει πόσο κοντά είναι στις Ένοπλες Δυνάµεις.

Ένα δεύτερο σηµείο, στο οποίο θέλω να σταθώ: Από την
πρώτη στιγµή που αναλάβαµε την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας είδαµε ξεκάθαρα το πρόβληµα. Θα ήθελα
να καταθέσω για τα Πρακτικά το ακόλουθο: Στις 4 Νοεµβρίου ο
Υπουργός κι εγώ είδαµε τις Ενώσεις Αποστράτων µε το Συντονι-
στικό τους. Στις 6 Νοεµβρίου εκδώσαµε διαταγή, για να γίνει µια
σύσκεψη στο Υπουργείο. Η σύσκεψη αυτή έγινε στις 2 Δεκεµ-
βρίου. 

Καταθέτω τα Πρακτικά αυτής της σύσκεψης. Στις 20 Ιουνίου,
εκδώσαµε διαταγή για µια σειρά θεµάτων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας κ. Αλκιβιά-
δης Στεφανής καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Μέσα σ’ αυτά, θα δείτε ότι ένα από τα κυριότερα θέµατα είναι
και η απονοµή του ξίφος, διότι αναγνωρίζουµε το θέµα του ηθι-
κού και το πόσο κοντά πρέπει να σταθούµε και στους απόστρα-
τους και στους εν ενεργεία αξιωµατικούς προερχόµενους από
υπαξιωµατικούς. Αναγνωρίζουµε το τι έχουν προσφέρει και τους
τιµάµε.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής: Η παρούσα Κυβέρνηση
τιµά τις Ένοπλες Δυνάµεις. Ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός έχει
αναφερθεί πάρα πολλές φορές σ’ αυτό. Η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας τιµά τις Ένοπλες Δυνάµεις, αναγνω-
ρίζει τον ρόλο τους και τις στηρίζει. Ο ελληνικός λαός αγαπά τις
Ένοπλες Δυνάµεις και δείχνει τεράστια εµπιστοσύνη σ’ αυτές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Στις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις δεν θα απαντήσει ο κ. Θε-

οδωρικάκος, για τον γνωστό λόγο που είπα στην αρχή της συνε-
δρίασης, αλλά οι κυρίες δεν ήταν στην Αίθουσα, διότι δεν
όφειλαν να είναι. Αυτήν τη στιγµή είναι σε εξέλιξη διυπουργική
συνεδρίαση για το γνωστό θέµα της Μόριας. Ήλθε και θα απαν-
τήσει ο Υφυπουργός κ. Λιβάνιος. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την πρώτη αυτής της οµάδας, µε αριθµό
1005/4-9-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού
Β3 Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Θεανώς Φωτίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Ολέθριες οι συνέπειες της ανυπαρξίας διαγνωστικών τεστ
Covid19 στο προσωπικό των δήµων για τη διασπορά του ιού».

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι η ερώτηση έχει

αυτόν τον τίτλο, όµως δεν µπορώ αυτήν τη στιγµή, µε αυτό που
συµβαίνει στην Μόρια -ο κ. Θεοδωρικάκος σας έστειλε στη θέση
του, προφανώς, γιατί είναι στη σύσκεψη- να µην πω ότι η ερώ-
τησή µου συνδέεται ευθέως µε την παντελή ολιγωρία για τη θω-
ράκιση κλειστών και ανοιχτών δοµών σε όλη τη χώρα σήµερα,
πράγµα που δηµιουργεί από τη µια τεράστια προβλήµατα στους
δήµους, όπως είναι στα γηροκοµεία, στην παιδική προστασία,
στις δοµές των ανηλίκων, αλλά και µε την ασύλληπτη τραγωδία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18107



της καταστροφής του ΚΥΤ της Μόριας. Έναν χρόνο τώρα µας
γεµίσατε µε ανακοινώσεις γι’ αυτήν την περιβόητη ιστορία ότι θα
τους αποσυµφορήσετε, ότι θα κάνετε κλειστές δοµές. Παραλά-
βατε πεντέµισι χιλιάδες από εµάς, πριν από δεκατέσσερις µήνες,
τους φτάσατε στις είκοσι µία χιλιάδες και σήµερα είναι δεκατρείς
χιλιάδες στους δρόµους. Άρα, κύριε Υπουργέ, τα πράγµατα ξέ-
φυγαν πια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Γι’ αυτό λέω τα εξής: Το προσωπικό των δήµων αυτήν τη
στιγµή, σε όποια θέση κι αν απασχολείται, έχει άµεση καθηµερινή
επαφή µε όλους τους πολίτες. Εποµένως, πρέπει αυτοί οι άνθρω-
ποι να κάνουν τακτικά διαγνωστικά τεστ, αν θέλετε, όλοι αυτοί
και συχνά, ακριβώς γιατί σήµερα επανεκκινούν τα πάντα, βρεφο-
νηπιακοί σταθµοί, γηροκοµεία κ.λπ.

Σε σχετικά αιτήµατα των δήµων στην Πολιτική Προστασία, τον
ΕΟΔΥ και το Υπουργείο Υγείας δηλώνετε αδυναµία πραγµατο-
ποίησης των τεστ, λόγω έλλειψη συνεργείων και λόγω περιορι-
σµένου αριθµού διαθέσιµων τεστ που οδηγούν σε
προτεραιοποίηση, η οποία δεν περιλαµβάνει τους δήµους. Δη-
λαδή, τι να κάνουν οι δήµοι; Να πάνε στην ιδιωτική αγορά, να τα
πληρώσουν από την τσέπη τους; Σας το λέει η ΚΕΔΕ, η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία ΠΟΕ-ΟΤΑ. Σας ζητούν χρήµατα, µόνιµο προ-
σωπικό, συνεχείς ελέγχους, διαγνωστικά τεστ για όλους και
συντονισµό Υπουργείων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Το Υπουργείο Εσωτερικών στη γνωστή τσιγκούνικη λογική της
Κυβέρνησης «δεν δίνουµε χρήµατα» -και δεν ξέρω τι να τα κά-
νουµε- έδωσε περίπου 75 εκατοµµύρια ευρώ για ενίσχυση των
δήµων για δράσεις του κορωνοϊού. Σας ζήτησαν δύο ΚΑΠ. Για
να καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός, όλοι οι δήµοι και η ΚΕΔΕ σας
ζήτησαν 220 εκατοµµύρια. Για πότε κρατάτε τα χρήµατα που σας
αφήσαµε και που σας δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση;

Έχετε σοβαρό πρόβληµα µε έλλειψη καθαριστριών. Σας λένε
όλοι οι δήµοι: «Δεν έχουµε για να υλοποιήσουµε τα υγειονοµικά
πρωτόκολλα του συνεχούς καθαρισµού». Τι θα γίνει µε εκείνο το
µέτρο προστασίας, το µοναδικό, τη µάσκα; 

Κύριε Υπουργέ, για πείτε µου, τα 6,5 εκατοµµύρια ευρώ που
δίνετε για τον διαγωνισµό για τις µάσκες, πόσες µάσκες αφο-
ρούν; Θα υπάρχουν τελικά µάσκες για τα παιδιά στις 14 του
µηνός;

Εγώ λέω ότι η έλλειψη συντονισµού του ανύπαρκτου επιτελι-
κού κράτους όπως αποδείχθηκε τώρα, η τσιγκούνικη πολιτική να
µην δίνετε χρήµατα και το «βλέποντας και κάνοντας» οδηγούν
σε τραγικά τετελεσµένα. Ο Δήµος Μαρκόπουλου έκλεισε στις 31
Αυγούστου και ανοίγει –έµαθα- σήµερα. Ανακοινώθηκαν κρού-
σµατα σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, θάνατοι και κρούσµατα σε
γηροκοµεία.

Κύριε Υπουργέ, ο Περιφερειάρχης Αττικής, παιδί από τα σπλά-
χνα και σαρξ εκ της σαρκός σας, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας,
ανέδειξε το µείζον πρόβληµα της έλλειψης προσωπικού. Κατήγ-
γειλε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι δεν ανταποκρίθηκε στις εκ-
κλήσεις του για πρόσληψη µόνιµου προσωπικού, αλλά έκανε
τετράµηνες προσλήψεις ορισµένου χρόνου, τη στιγµή που υπάρ-
χουν χίλιες πεντακόσιες κενές οργανικές θέσεις, αυτές που εµείς
καταφέραµε να αφήσουµε µε την αναλογία ένα προς ένα.

Λοιπόν, σας ερωτώ: Πρώτον, τι σκοπεύετε να πράξετε σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Υγείας και την Πολιτική Προστασία,
ώστε να συµπεριλάβει ο ΕΟΔΥ το προσωπικό των δήµων στους
τοµείς προτεραιότητας και διενέργειας δωρεάν διαγνωστικών
τεστ;

Δεύτερον, θα καλύψει επιτέλους το Υπουργείο Εσωτερικών το
σύνολο της δαπάνης για όλους τους δήµους από ειδική επιδό-
τηση που διαθέτει για τις δράσεις της πανδηµίας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία
Φωτίου.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβάνιος.
Κύριε Λιβάνιε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητή κυρία Φωτίου, πράγµατι σήµερα είναι µια πολύ δυ-
σάρεστη µέρα µε τα γεγονότα που έγιναν στη Μόρια µε τη
φωτιά. Νοµίζω ότι δεν είναι της παρούσης στιγµής να κάνουµε
κριτική για όσα είχαν γίνει και επί δικής σας κυβέρνησης στο
θέµα της Μόριας αναφορικά µε κάποιες εικόνες οι οποίες είχαν
βγει επί δικής σας διακυβέρνησης και είχαν πάρει διαστάσεις
παγκοσµίως σχετικά µε τους τρόπους διαβίωσης των ανθρώπων
που ζούσαν εκεί.

Άρα, το να κάνουµε τέτοια κριτική νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή
δεν είναι σηµαντικό. Το σηµαντικό είναι -εκτός από το να διερευ-
νηθούν τα αίτια τα οποία οδήγησαν στη σηµερινή πυρκαγιά και
τα οποία θα διερευνηθούν- να δούµε πώς θα ληφθούν άµεσα
µέτρα για την επίλυση του προβλήµατος.

Επειδή αναφερθήκατε γενικότερα στο θέµα στήριξης των
δήµων από το Υπουργείο Εσωτερικών λόγω της πανδηµίας, επι-
τρέψτε µου να σας πω τρία πράγµατα.

Πρώτον, το Υπουργείο Εσωτερικών ήδη από τις πρώτες νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης πήρε ειδικά µέτρα για τη
βοήθεια των δήµων σε συνεργασία µε την ΚΕΔΕ. Επέκτεινε για
το προσωπικό, µιας και το αναφέρατε, τη δυνατότητα σύναψης
συµβάσεων αντί για δύο µήνες, που είναι η πάγια διαδικασία για
έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες, σε τέσσερις µήνες. Μάλιστα,
η διάταξη αυτή ισχύει µέχρι τις 13 Σεπτεµβρίου. 

Θα εξετάσουµε και σε προσεχές νοµοσχέδιο, αν χρειάζεται,
κάποια αλλαγή σε αυτό, ώστε να µπορούν να ανανεωθούν επί
της ουσίας και ντε φάκτο οι συµβάσεις, να ξαναπάρουν το ίδιο
προσωπικό γιατί έχει αρθεί ο περιορισµός «µία σύµβαση ανά
έτος ανά άτοµο» σε αυτήν την κατηγορία, ώστε να υποστηριχ-
θούν οι δήµοι. Αυτό ήταν και µια µεγάλη επιτυχία του διευρυµέ-
νου προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι», το οποίο επί της ουσίας
στήριξε την περίοδο που µέναµε στο σπίτι, την περίοδο της κα-
ραντίνας, τις πλέον ευπαθείς οµάδες.

Όσον αφορά τη χρηµατοδότηση θα ήθελα να πω το εξής. Με
το που ξεκίνησε η κρίση και µπήκαµε στην κυριότερη και σηµαν-
τικότερη φάση, την περίοδο πριν το lockdown, το Υπουργείο
Εσωτερικών έδωσε αµέσως 10 εκατοµµύρια ευρώ σε όλους τους
δήµους της χώρας για κάλυψη των πρώτων εξόδων. Πέρα από
ένα µικρό ποσό της τάξης του 1,2 - 1,3 εκατοµµυρίων που δόθη-
καν ακόµα και για τροφές αδέσποτων ζώων, δόθηκαν ειδικές
έκτακτες επιχορηγήσεις σε όλους τους δήµους οι οποίοι αντιµε-
τώπισαν σηµαντικό πρόβληµα λόγω της πανδηµίας. Ενδεικτικά
αναφέρω τον Δήµο Μύκης, τον Δήµο Ξάνθης, τον Δήµο Βοίου
και τον Δήµο Ιάσµου. Επιχορηγήθηκαν εκτάκτως µε ένα σηµαν-
τικό ποσό για την κάλυψη έκτακτων αναγκών. Τον Μάιο δώσαµε
άλλα 75 εκατοµµύρια οριζόντια σε όλους τους δήµους µε βάση
το ποσοστό αναλογίας των ΚΑΠ.

Επαναφέρατε ένα αίτηµα το οποίο και η ΚΕΔΕ, κάποιοι από
την ΚΕΔΕ το λένε για τις δύο ΚΑΠ, το οποίο όµως είναι µια αφαι-
ρετική διάσταση γιατί όλοι οι δήµοι δεν έχουν την ίδια επιβά-
ρυνση. Άλλη επιβάρυνση έχει ένας ορεινός δήµος λόγω του
κορωνοϊού και άλλη επιβάρυνση έχει ένας δήµος ο οποίος βρί-
σκεται στις πλέον τουριστικές περιοχές της χώρας. 

Ζητούµε και παρακολουθούµε συνέχεια τα στοιχεία από το
Παρατηρητήριο. Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε η συντριπτική πλει-
οψηφία των δήµων, από τις έκτακτες επιχορηγήσεις που έχουν
πάρει, δεν έχουν ισόποσες απώλειες. Άρα, παρακολουθούµε τις
επιπτώσεις που είχε ο κορωνοϊός στα έσοδα των δήµων, είµαστε
σε συνεργασία µε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και όποτε
χρειάζεται προχωράµε µε βάση πραγµατικά στοιχεία στην ενί-
σχυση των δήµων, όπως έχουµε πει κατ’ επανάληψη και στη
Βουλή.

Τώρα σχετικά µε την ουσία της ερώτησής σας και όσον αφορά
τα τεστ που πρέπει να γίνουν στους δηµοτικούς υπαλλήλους,
πρώτον, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι ως Κυβέρνηση µας διακα-
τέχει υψηλό αίσθηµα ευθύνης απέναντι σε όλους τους Έλληνες
πολίτες και φυσικά στους εργαζόµενους δηµόσιους υπαλλήλους
και ειδικά στους υπαλλήλους της τοπικής αυτοδιοίκησης. Πράγ-
µατι ορισµένοι υπάλληλοι της τοπικής αυτοδιοίκησης, µεγάλος
αριθµός αυτών, έρχονται σε επαφή µε τον κόσµο λόγω και της
θέσης που κατέχουν είτε είναι το εκπαιδευτικό προσωπικό που
αναφέρατε, είτε είναι υπάλληλοι της καθαριότητας, είτε είναι
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υπάλληλοι που βρίσκονται σε γραφεία που έρχονται σε επαφή
µε τους πολίτες. Άρα, αυτό που πρέπει κατ’ αρχάς να γίνει -και
είναι πολύ σηµαντικό- είναι να διατηρηθούν και να τηρηθούν απα-
ρέγκλιτα όλα τα υγειονοµικά πρωτόκολλα που θέτει ο ΕΟΔΥ.

Θέτετε τώρα το θέµα των τεστ. Ο αριθµός των τεστ που µπο-
ρούµε να κάνουµε, και σε ηµερήσια βάση και συνεχώς, είναι πε-
περασµένος. Δεν έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε άπειρα τεστ.
Θα το θέλαµε, όλοι θα θέλαµε να κάνουµε ένα τεστ κορωνοϊού.
Είναι ένα σηµαντικό εργαλείο, πλην όµως δεν είναι και το από-
λυτο εργαλείο, διότι µπορώ να κάνω σήµερα το τεστ και µετά
από δυο-τρεις ή τέσσερις µέρες να έρθω σε επαφή µε κρούσµα
και να εκτεθώ στον κορωνοϊό, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύω να
νοσήσω. 

Επειδή, λοιπόν, είναι πεπερασµένος ο αριθµός των τεστ γίνε-
ται µια προτεραιοποίηση σε συνεργασία µε τον ΕΟΔΥ, την Πολι-
τική Προστασία και το Υπουργείο Υγείας. Προέχουν οι ευπαθείς
οµάδες όπως είναι οι υπάλληλοι σε γηροκοµεία, όπως αναφέ-
ρατε, ή όπως είναι οι ευπαθείς οµάδες οι οποίες είναι πιο εύκολο
να νοσήσουν σοβαρά από τον κορωνοϊό, οι εργαζόµενοι για πα-
ράδειγµα σε φυλακές και σε κλειστούς χώρους. Εκεί υπάρχει
προτεραιοποίηση.

Από εκεί και πέρα τονίζω δυο πράγµατα: Πρώτον, ότι ο κάθε
δήµος έχει τη δυνατότητα στο πλαίσιο της αυτοτέλειάς του να
προκηρύξει και να προχωρήσει στη διεξαγωγή τεστ είτε σε συ-
νεργασία µε δηµόσια δοµή, είτε σε συνεργασία µε ιδιωτική δοµή.

Και δεύτερον, το Υπουργείο Εσωτερικών, ειδικά για τα έξοδα
που σχετίζονται αποκλειστικά µε τον κορωνοϊό ζητάει σε τακτική
βάση στοιχεία, προκειµένου να καλύψει αυτά τα έκτακτα έξοδα
τα οποία προφανώς δεν είχαν υπολογιστεί στον προϋπολογισµό
των δήµων για το 2020 που ψηφίστηκε στο τέλος του 2019, όταν
η πανδηµία ήταν ακόµα άγνωστη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ.
Κυρία Φωτίου, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας για τη δευ-

τερολογία σας.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατάλαβα ότι σας αφήσαµε κακή κατάσταση στη Μόρια µε

πεντέµισι χιλιάδες ανθρώπους, ενώ εσείς φτάσατε τις είκοσι µία
χιλιάδες –για όποιον δει από πάνω όλη αυτή την ιστορία- και τις
δεκατρεισήµισι χιλιάδες λόγω της πολιτικής σας του εγκλωβι-
σµού και λόγω του ότι δεν θέλατε να τους προωθήσετε στην εν-
δοχώρα, γιατί είχατε όλο τον καιρό «κουρδίσει» τους δικούς σας
δήµους ότι δεν έπρεπε να πάρουµε κανέναν µετανάστη πια; Αυτά
µου λέτε σήµερα σοβαρά εν όψει αυτής της τραγωδίας; 

Εν πάση περιπτώσει, δεν αµφισβητήσατε ότι δώσατε 75 εκα-
τοµµύρια, αυτό δηλαδή που είπα, ενώ οι δήµοι και η ΚΕΔΕ σας
ζητάνε 220. Απλά µου είπατε ότι δεν τα δώσατε αναλογικά. Τι να
σας πω τώρα; Αυτό µου απαντήσατε; 

Εγώ ξέρω ότι τρεις µήνες έχουν περάσει από το πέρας του
lockdown. Σπαταλήσατε αυτούς τους τρεις µήνες µε επικοινω-
νιακές δοξασίες της Κυβέρνησης και του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού. Οι δύο πρώτοι µήνες αναλώθηκαν για να καρπωθείτε
πολιτικά το µεγάλο επίτευγµα του ελληνικού λαού να κρατήσει
χαµηλά το ποσοστό κρουσµάτων και θυµάτων από το πρώτο
κύµα της πανδηµίας.

Ο Ιούνιος, κύριε Λιβάνιε, χαρακτηρίζεται από την αδηµονία να
πείσετε -κοιτάξτε όλα τα δελτία ειδήσεων- ότι επιστρέφουµε
στην κανονικότητα. Αυτό που κάνατε ήταν εγκληµατικό. Ήταν το
σήµα που εκπέµψατε. Αυτό έπρεπε να εµπεδώσει ο ελληνικός
λαός, ότι έρχεται η κανονικότητα, ο Μητσοτάκης τα κατάφερε,
ο νέος Μωυσής! Οι δηµοσκοπήσεις του έδιναν την αυταπάτη του
απόλυτου κυρίαρχου του πολιτικού παιχνιδιού, τα φιλικά µίντια
σας προέτρεπαν σε εκλογές το φθινόπωρο για να εξοντώσετε
τον ΣΥΡΙΖΑ, ο λαός έπαιρνε αντιφατικά µηνύµατα κάθε µέρα, η
Κυβέρνηση όριζε διαφορετικά πρωτόκολλα για τις πύλες εισό-
δου της χώρας, όριζε άλλον αριθµό για την πληρότητα στα
πλοία, δεν έκανε τίποτα στα µέσα µαζικής µεταφοράς, όπου συγ-
χρωτιζόταν ο κόσµος στο µετρό και στα λεωφορεία κ.λπ.. 

Κι όταν η επιστροφή στην κανονικότητα συντρίφτηκε από τη
δριµύτερη και ενωρίτερη επιστροφή του κορωνοϊού, γυρίσαµε

στην ατοµική ευθύνη. Ωραία. Όµως, χάσαµε πολύτιµο χρόνο. 
Και τι έγινε; Αποδείχθηκαν τα εξής στον τοµέα της ευθύνης

σας, κύριε Υπουργέ. Πρώτον, δεν υπάρχει επιτελικό κράτος, γιατί
στη δική σας περίπτωση έπρεπε να συντονίσετε έγκαιρα τρία
Υπουργεία: Το δικό σας, το Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο
Εργασίας.

Γιατί; Γιατί οι δοµές στα γηροκοµεία είναι τριών λογιών. Είναι
οι δηµόσιες, είναι οι ιδιωτικές οι οποίες είναι υπό την επίβλεψή
σας και τον έλεγχό σας, δηλαδή των δήµων και του Α’ και Β’ βαθ-
µού τοπικής αυτοδιοίκησης και τρίτον τα ιδιωτικά γηροκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Σαν να µην έφταναν όλα αυτά, χθες στην ενηµέρωση η εκπρό-
σωπος του Υπουργείου Υγείας επιχαίρετο, διότι δεν είχαµε -λέει-
κανέναν θάνατο σε δηµόσιο γηροκοµείο, την ώρα που είχαµε εί-
κοσι τρεις θανάτους στο ιδιωτικό γηροκοµείο. Αυτοί είναι άλλοι
θάνατοι, άλλης ποιότητας; Τι είναι αυτά που κάνετε αυτή τη
στιγµή;

Έπρεπε, λοιπόν, να έχετε βγάλει κοινά πρωτόκολλα για όλες τις
δοµές, να έχετε κάνει συντονιστικό. Μας το ανακοίνωσε πριν µια
βδοµάδα η Υφυπουργός Εργασίας ότι τώρα θα συντονιστείτε.
Έλεγχοι! Αυτό σηµαίνει επιτελικό κράτος. Συντονιζόµαστε τα
Υπουργεία. Βγάζουµε κοινά πρωτόκολλα, κάνουµε ελέγχους. Τί-
ποτα! Στα γηροκοµεία αυτή τη στιγµή όταν µπαίνει ο κορωνοϊός,
είτε ιδιωτικά είτε δηµόσια, σηµαίνει θάνατος. Βρισκόµαστε εκεί. 

Να «πιάσω» την παιδική προστασία; Να «πιάσω» τους βρεφονη-
πιακούς και τα ΚΔΑΠ για το τι κάνατε; Να σας καταθέσω -και θα
καταθέσω- τι γίνεται αυτή τη στιγµή σε όλους τους δήµους, όπου
έχουν κρούσµατα στους βρεφικούς σταθµούς; Πώς τους ανοίξατε
τους βρεφικούς σταθµούς; Ξανά τα ίδια! Κρούσµατα τώρα στους
βρεφικούς σταθµούς τριών δήµων. 

Το Υπουργείο Εργασίας αυτή τη στιγµή, αντί να βγάλει και να
ελέγχει όλες τις δοµές, είτε είναι παιδικής προστασίας είτε οτιδή-
ποτε, τι έκανε; Άφησε για 90 εκατοµµύρια εξήντα πέντε χιλιάδες
παιδιά έξω από τα ΚΔΑΠ, τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης,
που ζήταγαν οι γονείς να τα πάνε, µήπως και εκεί έχουν ένα προ-
στατευµένο περιβάλλον. Γιατί το κάνατε αυτό; Για να µας λέτε
µετά ότι δώσατε 100 εκατοµµύρια στο ολοήµερο σχολείο. Ίσα
βάρκα, ίσα νερά! Πρώτον, λοιπόν, δεν δηµιουργήσατε ενιαίο ελεγ-
κτικό µηχανισµό όλων αυτών των δοµών. 

Δεύτερον, δεν κάνατε προσλήψεις στα δηµόσια γηροκοµεία,
αλλά χύσατε πολλά «κροκοδείλια δάκρυα» για τους ταλαίπωρους
εργαζόµενους, που είχαν εξαντληθεί, βεβαίως, γιατί είχαν µείνει
χωρίς προσωπικό. Έχετε λιγότερο προσωπικό απ’ ό,τι σας παρα-
δώσαµε εµείς. Έχετε λιγότερο προσωπικό στις δηµόσιες δοµές
απ’ ό,τι σας παραδώσαµε εµείς και δεν δώσατε ούτε ένα ευρώ του
ειδικού επιδόµατος που δώσατε στους γιατρούς και νοσηλευτές. 

Τρίτον, αποφασίσατε να δίνετε µε το «σταγονόµετρο» χρήµατα
σε κάθε δηµόσια και δηµοτική δοµή, για να σπρώχνετε τα πάντα
στον ιδιωτικό τοµέα. Είναι ιστορία αυτή τη στιγµή να πριµοδο-
τείτε τον ιδιωτικό τοµέα, όταν έχουµε τεράστιες ανάγκες; Και,
βέβαια, καµµία πρόσληψη µόνιµου και σταθερού εξειδικευµένου
προσωπικού, αλλά τετράµηνες προσλήψεις, που µας λέει και ο
κ. Πατούλης.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Ευχαριστώ για την κατάχρηση που
µου επιτρέψατε να κάνω στον χρόνο. 

Το κράτος και εσείς ειδικά του Υπουργείου Εσωτερικών είστε
επικεφαλής στην πάλη κατά της πανδηµίας. Εποµένως, πρέπει
να διαθέσετε τώρα στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να παλέψει
στην πρώτη γραµµή που βρίσκεται κατά του ιού, χρήµατα, προ-
σωπικό, εξειδικευµένους επαγγελµατίες υγείας, µέσα προστα-
σίας. Δεν είναι η ώρα, µε προκάλυµµα την αυτονοµία της τοπικής
αυτοδιοίκησης, να λέµε ουσιαστικά «ας κόψει το κεφάλι της». 

Σας ρωτώ ξανά και απαντήστε µου συγκεκριµένα. Θα αυξή-
σετε το κονδύλι επιδότησης των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού για δρά-
σεις κατά του κορωνοϊού; Θα στείλετε άµεσα και άλλα χρήµατα;
Θα προγραµµατίσετε σε συνεργασία µαζί τους προσλήψεις προ-
σωπικού; Θα καλύψετε όλους, προσωπικό των ΟΤΑ και ωφελού-
µενους των γηροκοµείων, µε διαγνωστικά τεστ και, γενικότερα,
θα παίξετε τον ρόλο σας σε αυτή την κρίσιµη συγκυρία;

Ευχαριστώ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΑ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2020 18109



(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτίου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο κ. Λι-
βάνιος στη δευτερολογία του για τρία λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Για να
αρχίσουµε από το τέλος, αγαπητή κυρία Φωτίου, σας είπα και
πριν ότι τα γηροκοµεία, για παράδειγµα, είναι στην προτεραι-
ότητα του ΕΟΔΥ και της Πολιτικής Προστασίας για τη διεξαγωγή
τεστ για τον κορωνοϊό. 

Δεύτερον, για τη χρηµατοδότηση σας τα ανέλυσα –πιο αναλυ-
τικά δεν γίνεται- και τον τρόπο των χρηµάτων που δώσαµε και
τον τρόπο που λειτουργούµε και τον τρόπο που πορευόµαστε
και σε πόσο στενή συνεργασία είµαστε µε την ΚΕΔΕ. Όταν υπάρ-
χουν πραγµατικές ανάγκες, ιδίως όσον αφορά τα έκτακτα έξοδα
του COVID, αυτά καλύπτονται στο 100% από το Υπουργείο Εσω-
τερικών. Στο 100%! 

Όποιος δήµος έκανε επιπλέον έξοδα λόγω της πανδηµίας, που
µπορεί να αφορά προµήθεια µασκών, µπορεί να αφορά προµή-
θεια υγειονοµικού υλικού, αντισηπτικών για τα σχολεία ή οτιδή-
ποτε, έχει καλυφθεί στο 100%. 

Μια που αναφέρατε στην πρωτολογία σας τις µάσκες, να ξε-
καθαρίσουµε κάτι. Η κυβέρνηση έδωσε 6,2 εκατοµµύρια ευρώ
για µάσκες. Υπάρχουν τα νούµερα. Ο διαγωνισµός ολοκληρώ-
θηκε από την ΚΕΔΕ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Για πόσες; 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Είναι πε-

ρίπου 1 ευρώ η µέση τιµή της µάσκας. Άρα, µιλάµε για έξι εκα-
τοµµύρια µάσκες, για περίπου ενάµισι εκατοµµύριο µαθητές. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Επιτέλους, το µάθαµε αυτό.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Είµαι σί-

γουρος ότι εσείς θα δίνατε περισσότερες, αλλά δεν προλάβατε. 
Δεν καταλαβαίνω. Εµείς για πρώτη φορά δώσαµε χρήµατα σε

συνεργασία µε την ΚΕΔΕ, έγινε ένας διαγωνισµός, εγκρίθηκε
από το Ελεγκτικό Συνέδριο, παρά κάποιες -να το πω πολύ κοµψά-
επιφυλάξεις στελεχών της αυτοδιοίκησης για τη διεξαγωγή του
διαγωνισµού. 

Πέρασε από το ελεγκτικό. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε ο Πρό-
εδρος της ΚΕΔΕ, ο κ. Παπαστεργίου, συντονίζει ένα τεράστιο
έργο κατανοµής όλων των µασκών σε όλους τους δήµους της
χώρας. Καλύπτουµε το σύνολο των µαθητών της πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Καλύπτουµε το σύνολο των
µαθητών των ιδιωτικών σχολείων και καλύπτουµε και το σύνολο
των εκπαιδευτικών. Να είστε σίγουροι ότι παρακολουθώντας την
εξέλιξη της πανδηµίας, αν χρειαστεί, θα δώσουµε και δεύτερη
χρηµατοδότηση, άµα χρειαστούν επιπλέον µάσκες. 

Κλείνοντας, έχω να πω ένα πράγµα, επειδή αναφερθήκατε σε
επικοινωνιακή διαχείριση, για κάποια «περί Μωυσή» και τα σχε-
τικά. Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή είπε ότι τίποτα δεν θα
γινόταν χωρίς τη συνεργασία του κόσµου. Και το εκπληκτικό
αποτέλεσµα που πετύχαµε στην πρώτη φάση της πανδηµίας
οφείλεται και στη συµµετοχή και στην τήρηση των µέτρων που
ανακοινώθηκαν σε συνεργασία µε τους ειδικούς επιστήµονες. 

Θα έλεγα, λοιπόν, το εξής, ότι όλοι µας οφείλουµε να είµαστε
πολύ προσεκτικοί όταν αναφερόµαστε σε επικοινωνιακά τρικ.
Όλοι, συµπεριλαµβανοµένου του Πρωθυπουργού, στα τακτικά
διαγγέλµατα που έκανε προς τον ελληνικό λαό αναφέρθηκε στη
συµµετοχή του κόσµου στην τήρηση και στην επιτυχία. Δεν είναι
θέµα Κυβέρνησης η επιτυχία. Είναι θέµα συµµετοχής όλου του
ελληνικού λαού. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς στις δώδεκα τα µεσάνυχτα δεν κά-
ναµε σύσκεψη ρωτώντας τι ώρα θα πετάξουν τα αεροπλάνα το
πρωί και µιλάτε εσείς για επικοινωνιακή κρίση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε. 
Προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση. Είναι η δεύτερη µε

αριθµό 991/20-8-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της
Βουλευτού Λάρισας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λια-
κούλη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εκτός κέντρων
δηµιουργικής απασχόλησης, ΚΔΑΠ, και παιδικών σταθµών πάνω

από εξήντα πέντε χιλιάδες παιδιά». 
Κυρία Λιακούλη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή

σας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ. 
Δεν µπορώ να αντισταθώ, δεδοµένης και της αναφοράς που

έγινε πριν από συναδέλφους, στο να προβώ σε έναν σχολιασµό
της σηµερινής ηµέρας, κύριε Πρόεδρε, που είναι µία συγκλονι-
στική µέρα για την Ελλάδα. 

Δεν µας έφταναν αυτά που είχαµε, αλλά προστέθηκε ένα
ακόµη πολύ µεγάλο ζήτηµα για τη χώρα, το οποίο θα έχει και συ-
νέπειες περαιτέρω στην Ευρώπη και τον κόσµο. 

Τα λέγαµε, δεν µας άκουγε κανείς και ούτε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση, που δεν έχει δικαίωµα τώρα να «κουνάει το δάχτυλο».
Δεν έχει δικαίωµα να «κουνάει το δάχτυλο» και να µιλάει για αριθ-
µούς σε µια Μόρια που χώραγε δύο χιλιάδες ανθρώπους και
τους φτάσατε στους είκοσι πέντε. 

Ούτε και η τωρινή Κυβέρνηση, βέβαια, άκουγε που διαχειρί-
στηκε όπως διαχειρίστηκε το πράγµα. Τα λέγαµε από τον Σε-
πτέµβρη του 2019 και ξανά τον Φεβρουάριο του 2020, αλλά δεν
µας άκουγε κανείς. 

Αφήστε, λοιπόν, τις κοκοροµαχίες για το θεαθήναι. Δεκατρείς
χιλιάδες άνθρωποι βρίσκονται έξω από τον χώρο που φλέγεται
ακόµα, µε διάσπαρτα κρούσµατα κορωνοϊού δεκάδες, άγνωστο
σε ποια σηµεία βρίσκονται. Αυτή είναι η ουσία. Αφήστε τώρα τις
επικοινωνίες. Τ’ ακούσαµε, τα ξανακούσαµε. Στο διά ταύτα. 

Κι έτσι ο κόσµος κουνάει το κεφάλι και ο ελληνικός λαός και
οι πολίτες λένε «αχ νιότη µου που έδειχνες πως θα γινόµουν
άλλος». Δεν γίνατε όµως, αµφότεροι. 

Σήµερα, λοιπόν, καλείται η Ελλάδα και το Κοινοβούλιο και όλες
οι πολιτικές παρατάξεις να σταµατήσουν αυτές τις κοκοροµα-
χίες, να σηκώσουν τα µανίκια, να βάλουν πλάτη, για να βγούµε
από το τέλµα στο οποίο βρισκόµαστε και να βγάλουµε και το
κάρο από τη λάσπη στο οποίο φαίνεται ότι έχει κολλήσει και σε
επίπεδο πανδηµίας και σε επίπεδο µεγάλων ανοικτών εθνικών ζη-
τηµάτων, αλλά και σ’ αυτό που προέκυψε από τη Μόρια. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Πολύ σύντοµα
θα αναπτύξω την ερώτηση στον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Υπουργέ, κοινωνική πολιτική µε 97 εκατοµµύρια ευρώ
για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ για να βολέψουµε διπλάσιο αριθµό
αιτήσεων σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά -εκατόν τριάντα
τρεις χιλιάδες εβδοµήντα έξι οι αιτήσεις φέτος, έναντι των
εξήντα έξι χιλιάδων πέρσι- είναι µεγάλος ο αριθµός. Με τον ίδιο
προϋπολογισµό, όσο τεχνίτης κι αν είστε, να τα καταφέρετε δεν
µπορείτε κι ενώ τα βολεύετε τα πράγµατα καλά και προσπαθείτε
να βοηθήσετε και την αυτοδιοίκηση και τους δήµους. Βλέπουµε
τη φιλότιµη προσπάθεια που κάνετε, κύριε Υπουργέ, και την ανα-
γνωρίζουµε. Δεν φτάνει όµως. Είναι σαν να θέλετε να ράψετε αν-
τίσκηνο µε ύφασµα δέκα πόντων. Γίνεται; Θεός να είστε, δεν
γίνεται.

Άρα, για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ. Η συνάδελφός σας, η κυρία
Υφυπουργός, η κ. Μιχαηλίδου, απάντησε στον κ. Μουλκιώτη την
προηγούµενη εβδοµάδα για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς.
Εγώ θέλω να επιβεβαιώσω τον τίτλο της ερώτησης. Δεν σας
ρωτάω για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Να εξηγηθούµε από
την αρχή. Μην µου απαντήσετε για τους βρεφονηπιακούς. 

Θέλω να µου απαντήσετε για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ. Αφή-
σατε απ’ έξω εξήντα επτά χιλιάδες ανθρώπους. Είναι εξήντα
επτά χιλιάδες οικογένειες. Είναι τρόπος ζωής. Τα ΚΔΑΠ είναι η
απασχόληση, δηλαδή το κοινωνικό κράτος µε απλά λόγια, όπου
τα παιδιά αυτών που δεν έχουν ταµείο και δεν έχουν στη µπάντα
λεφτά, να απασχολήσουν τα παιδιά τους δηµιουργικά το από-
γευµα, για να ανοίξουν τους ορίζοντες, για να κοινωνικοποιήσουν
τα παιδιά, για να τα εντάξουν στο κοινωνικό σύνολο. Τι θα κά-
νουµε µε όλους αυτούς; 

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, µε ανησύχησε πάρα πολύ το γεγο-
νός ότι ξεκίνησαν να απολύονται, σύµφωνα µε τις καταγγελίες,
υπάλληλοι των ΚΔΑΠ. Πριν ακόµα µιλήσετε τελικώς -εγώ περι-
µένω σήµερα να µιλήσετε κατ’ αρχάς τελικώς- να µας πείτε τι γί-
νεται µε τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ, όχι µε τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς, πώς θα ρυθµίσετε το θέµα, αν έχετε επιπλέον προ-
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ϋπολογισµό και τι θα κάνετε µε τις υπόλοιπες εξήντα πέντε χι-
λιάδες περίπου αιτήσεις που έχουν µείνει στο συρτάρι και η κοι-
νωνική σας πολιτική, βεβαίως, µαζί µ’ αυτές, που σίγουρα θα την
ανασύρετε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Λιακούλη.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θεόδωρος Λι-
βάνιος. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν θα σας πω για τους παιδικούς σταθµούς. Στους παιδικούς
σταθµούς, πράγµατι, το σύνολο των αιτήσεων που είχε πλήρη
φάκελο πήραν voucher για το νέο έτος που ξεκίνησε εδώ και
λίγες µέρες. 

Θέσατε ένα θέµα για τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ. Είναι νοµίζω πε-
ριττό να αναλύσουµε και νοµίζω θα συµφωνήσουµε όλοι σε αυτή
την Αίθουσα τον σηµαντικό ρόλο που διαδραµατίζουν, ιδίως για
τις οικογένειες οι οποίες έχουν χαµηλότερα εισοδήµατα. 

Πράγµατι, φέτος οι αιτήσεις για τα ΚΔΑΠ αυξήθηκαν σε µε-
γάλο αριθµό, το οποίο ως σε ένα σηµείο δεν µπόρεσε να το προ-
βλέψει και ο προϋπολογισµός της πρόσκλησης. Δηλαδή, είχαµε
εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες περίπου αιτήσεις και πέρσι ήταν
εβδοµήντα τέσσερις χιλιάδες οι αιτήσεις. Άρα, µιλάµε για µια αύ-
ξηση της τάξης πάνω από 40%. Από τις εκατόν είκοσι επτά χιλιά-
δες αιτήσεις, οι εκατόν δέκα χιλιάδες είχαν πλήρη φάκελο και
τελικά δόθηκαν εξήντα χιλιάδες vouchers. Άρα, είναι πενήντα χι-
λιάδες περίπου οι γονείς οι οποίοι είχαν πλήρη φάκελο, πλην
όµως δεν πήραν voucher. Μου θυµίζει λίγο το σύστηµα των πα-
νελληνίων. Αυξήθηκαν οι βάσεις φέτος, εκ των πραγµάτων, γιατί
ήταν πολύ µεγαλύτερη η ζήτηση.

Στο δικό µας κοµµάτι, όσον αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών,
τι προτιθέµεθα να κάνουµε; Στο νοµοσχέδιο που είναι η κύρωση
της ΠΝΠ, το οποίο συζητείται στις επιτροπές και την Παρασκευή,
αν δεν κάνω λάθος, έρχεται στην Ολοµέλεια, υπάρχει το άρθρο
47 το οποίο δίνει δύο πράγµατα:

Πρώτον, επαναλαµβάνει τη διάταξη, η οποία παγίως εφαρµό-
στηκε τον τελευταίο καιρό, που λέει ότι µπορεί να καλυφθεί µε
δαπάνες του προγράµµατος από έσοδα και από τον προϋπολο-
γισµό των δήµων, που πολλοί δήµοι το χρησιµοποίησαν για να
αυξήσουν, πέρα από την κεντρική χρηµατοδότηση, µε δική τους
χρηµατοδότηση τον αριθµό των παιδιών που δικαιούνται να είναι
στα δηµοτικά ΚΔΑΠ. 

Και δεύτερον, καθότι λόγω και της δηµοσιονοµικής κατάστα-
σης εξαντλήθηκαν οι άλλες πηγές χρηµατοδότησης που αναζη-
τήσαµε, δίνουµε τη δυνατότητα να χρηµατοδοτηθεί το
πρόγραµµα από το ειδικό πρόγραµµα ενίσχυσης των δήµων του
Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο έχει χρηµατοδοτηθεί από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Εκεί, όπως ανακοίνωσε και
νωρίτερα ο κ. Θεοδωρικάκος, ο Υπουργός Εσωτερικών, θα δοθεί
µία επιπλέον ενίσχυση της τάξεως των 10 εκατοµµυρίων ευρώ
για τα δηµοτικά ΚΔΑΠ, προκειµένου και περισσότερα παιδιά να
πάρουν κουπόνι, να ενταχθούν στις δοµές, αλλά κυρίως εν µέσω
της πανδηµίας να ανανεωθούν και οι συµβάσεις πολλών -των πε-
ρισσότερων, αν όχι όλων- των συµβασιούχων πολλοί εκ των
οποίων είναι και πολλά χρόνια µε συµβάσεις έργου. Είναι ένα πα-
ράδοξο το οποίο έχουµε συζητήσει πολλές φορές, περί συµβα-
σιούχων στο δηµόσιο. 

Άρα, λοιπόν, µε αυτή την ενέργεια το Υπουργείο Εσωτερικών
-καλώς εχόντων των πραγµάτων Δευτέρα-Τρίτη θα πάρει ΦΕΚ ο
νόµος- αµέσως, σε συνεργασία και µε την ΚΕΔΕ, θα ζητήσουµε
να δούµε ποιοι δήµοι έχουν ανάγκες χρηµατοδότησης στο πλαί-
σιο του ποσού, που εξήγγειλα προηγουµένως, να ενισχυθούν, να
τροποποιήσουν άµεσα τον προϋπολογισµό, να συνεχίσει το πρό-
γραµµα και παράλληλα, να ανανεωθούν και οι συµβάσεις των ερ-
γαζοµένων ώστε να µην µείνει εν µέσω πανδηµίας κάποιος από
αυτούς εκτός εργασίας.

Είναι δε σηµαντικό ότι µε νοµοτεχνική βελτίωση που θα κατα-
τεθεί –αν δεν έχει ήδη κατατεθεί- η αναδροµικότητα της διάταξης
έρχεται από 1η Σεπτεµβρίου, από την αρχή του σχολικού έτους
και ηµεροµηνίες που ξεκινούσαν, ώστε να µπορούν να καλυ-
φθούν και περιπτώσεις που ήδη έχουν ανανεωθεί οι συµβάσεις.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρία Λιακούλη, έχετε κι εσείς τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.  
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα

καλά από τους λογαριασµούς που µας είπατε, 10 εκατοµµύρια
ευρώ είναι η επιπλέον επιχορήγηση. Αν τα 10 εκατοµµύρια βέ-
βαια τα βάλουµε δίπλα στα 97 εκατοµµύρια µε τα οποία ικανο-
ποιούνται οι εξήντα επτά χιλιάδες αιτήσεις, σηµαίνει ότι τα 10
εκατοµµύρια, που δίνετε τώρα είναι υποπολλαπλάσιο για να ικα-
νοποιηθούν οι άλλες τόσες αιτήσεις. Άρα, ο λογαριασµός πάλι
δεν βγαίνει. Το πανί το µεγαλώσατε λίγο, αντίσκηνο πάλι δεν κά-
νετε για να τα βάλετε, για να βάλετε τις αιτήσεις όλες από κάτω.

Κοιτάξτε, φιλότιµο είναι το 10 εκατοµµύρια. Αρκετό δεν είναι.
Ικανό δεν είναι να λύσει το θέµα. Εδώ τώρα έχουµε ζήτηµα κοι-
νωνικής πολιτικής. Εγώ δεν θα σας κάνω τέτοιο µάθηµα, κύριε
Λιβάνιε. Έχετε µεγάλη διαδροµή για να γνωρίζετε πολύ καλά τι
σηµαίνει κοινωνική πολιτική και βέβαια κι εσείς φαντάζοµαι ότι
δεν αισθάνεστε άνετα να σας λέει κάποιος ότι η προεκλογική δέ-
σµευση της Κυβέρνησής σας αφορούσε και τα ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ
ΜΕΑ. Δεν θα µαλώνουµε τώρα για τους τίτλους των προεκλογι-
κών προγραµµάτων. Είµαστε ώριµοι άνθρωποι, τουλάχιστον
εµείς.

Σε ό,τι αφορά όµως το ζήτηµα των ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ, είναι
ένα κοινωνικό θέµα το οποίο θα πρέπει να το δείτε και στην το-
πική διάσταση του εφεξής. Δηλαδή, όλα αυτά τα παιδιά που θα
µείνουν απ’ έξω, οι υπόλοιπες σαράντα χιλιάδες αιτήσεις που δεν
θα ικανοποιηθούν, τι θα απογίνουν. Όταν το εισόδηµα δεν επαρ-
κεί, σε συνθήκες πανδηµίας, µε πολλούς άνεργους, ηµιαπασχο-
λούµενους κ.λπ., τι θα απογίνουν αυτά τα παιδιά κι αυτές οι
οικογένειες; Έχει υπάρξει από την Κυβέρνηση πρόνοια και µέρι-
µνα να έχετε ένα άλλο µέτρο, µία εναλλακτική πολιτική εκτός από
την επιχορήγηση των 10 εκατοµµυρίων; 

Σε ό,τι αφορά την εκλογική µου περιφέρεια, να σας πω ότι και
ο Δήµος Λάρισας και ο Δήµος Φαρσάλων ήδη βρίσκονται σε πρό-
βληµα, δηλαδή θα τους βρείτε µπροστά µε αίτηση για να ικανο-
ποιήσετε, κι άλλοι δήµοι οι οποίοι έρχονται σιγά σιγά θα έρθουν
στην παρέα σας. 

Και να σας πω και κάτι; Πάλι πονοκέφαλο βάζετε στο κεφάλι
σας. Πώς θα τους διαλέξετε; Ξέρετε µέχρι στιγµής ότι είναι ήδη
αυτοί που έχουν µιλήσει φωναχτά και ότι είναι πάνω από τριάντα
πέντε. Τι θα κάνετε τους υπόλοιπους; Πώς θα τους ιεραρχήσετε;
Πώς θα διαλέξετε ποιον δήµο θα αφήσετε και ποιον θα βάλετε;
Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο, κύριε Υπουργέ, είναι για τους συµβασιούχους που
αναφερθήκατε και για αυτούς που υπηρετούν στον συγκεκριµένο
χώρο και στις συγκεκριµένες δοµές. Πολλοί δήµοι αν και υπάρχει
η δυνατότητα -λένε οι εργαζόµενοι- παράτασης τριάντα ηµερών
σύµφωνα µε το νόµο -δεν είναι κάτι παράτυπο αυτό- των συµβά-
σεών τους, έσπευσαν πολλοί δήµοι να λύσουν τις συµβάσεις και
να µην υπάρχει λύση γι’ αυτό το προσωπικό. Δηλαδή δεν είναι
µόνο το κοινωνικό κοµµάτι και οι αιτήσεις, είναι και τι θα κάνετε
µε αυτούς τους εργαζόµενους. 

Υπάρχει ένα κοµµάτι ανέργων ανθρώπων, που δηµιουργούνται
αυτή τη στιγµή και το βλέπετε ότι σας έρχεται. Τι θα το κάνετε
αυτό; Και βεβαίως το ζήτηµα είναι το πως προνοείτε γι’ αυτούς
τους ανθρώπους που είναι αποτέλεσµα µιας κοινωνικής πολιτι-
κής της δικής σας Κυβέρνησης. 

Τέλος, θέλω να ρωτήσω -αυτό ήταν το δεύτερο που ρώτησα
και περιµένω την απάντησή σας- και το εξής: Πολύ µεγάλη ανα-
κούφιση σας θυµίζω ότι υπήρχε όταν κατά τη σχολική χρονιά
2014-15 συνεργάστηκε η ΚΕΔΕ, το Υπουργείο Εσωτερικών, το
Υπουργείο Εργασίας µε το Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος». Και τότε
καλύπτονταν σε δεύτερη κατανοµή σχεδόν το 100% των αιτή-
σεων. Μάλιστα, παρακολούθησα και πως δίνονταν η δεύτερη κα-
τανοµή και έχει κι έναν πολύ ενδιαφέροντα τρόπο, που δεν
προλαβαίνω να τον πω. 

Κύριε Υπουργέ, σε αυτήν την κατεύθυνση τι γίνεται; Έχει συµβεί
κάτι σε ό,τι αφορά αυτό το κοµµάτι; Και προτίθεται η Κυβέρνησή
σας να δει εναλλακτικούς εν τέλει τρόπους για την ικανοποίηση
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όλων των αιτήσεων των ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΜΕΑ; Τώρα µιλώ για τον
Σεπτέµβρη που ξεκινά η χρονιά, που ξεκινά ο προγραµµατισµός
της κάθε ελληνικής οικογένειας, έτσι ώστε κι εσείς να είστε συνε-
πείς στο ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ικανοποιεί όλες
τις αιτήσεις κάθε ενδιαφερόµενου µε το σλόγκαν µάλιστα «κανένα
παιδί έξω από τα ΚΔΑΠ και έξω από τα ΚΔΑΠ ΜΕΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Οφείλω

για ιστορικούς λόγους να πω, επειδή είχα ασχοληθεί µε το θέµα
και προεκλογικά, ότι η δέσµευση ήταν για κανένα παιδί εκτός παι-
δικού σταθµού. Εσείς ως Κίνηµα Αλλαγής -το έκανε και ο κ. Μου-
λικιώτης- βάλατε και το ΚΔΑΠ και το ΚΔΑΠ ΜΕΑ µέσα. Επί της
ουσίας, λοιπόν, 97 εκατοµµύρια ευρώ ήταν το πρόγραµµα πέρσι.
Είχε καλυφθεί ένας αριθµός αιτήσεων. Και πέρυσι είχαν µείνει
αιτήσεις οι οποίες δεν είχανε γίνει δεκτές, αν και ήταν πλήρης ο
φάκελος, όπως και πρόπερσι. 

Υπήρχε αύξηση φέτος και θα σας δώσω -αν έχετε την καλο-
σύνη και την υποµονή- δύο νούµερα. Οι ιδιωτικές δοµές των
ΚΔΑΠ µέσα σε έναν χρόνο πήγαν από 465 σε 1.043, δηλαδή
πάνω από 100% αύξηση. Οι δηµοτικές δοµές από 424 πήγαν σε
690. Άρα, βλέπετε ότι υπήρξε και µία αύξηση και των δοµών που
δηµιουργήθηκαν. 

Όσον αφορά στα 10 εκατοµµύρια ευρώ, πιθανόν το ποσό να
είναι και λίγο µεγαλύτερο ανάλογα µε τις ανάγκες και τα αιτή-
µατα που θα έρθουν. Τι καλύπτουµε; Θα καλυφθεί ένας αριθµός
επιπλέον voucher που θα συµµετάσχουν τα παιδιά στις δοµές
εκείνες. Το δεύτερο που θα γίνει είναι ότι οι δήµοι θα µπορέσουν
να ανανεώσουν το προσωπικό, τις συµβάσεις ώστε να συνεχί-
σουν να επιτελούν το έργο τους όσο αφορά στη δηµιουργική
απασχόληση των παιδιών. 

Και είναι σηµαντικό αυτό, γιατί -έκανε πριν µια αναφορά η κ.
Φωτίου- η Κυβέρνηση ενισχύει και τα δηµόσια κέντρα δηµιουρ-
γικής απασχόλησης και τα ιδιωτικά και δεν µπορώ να καταλάβω
την επίθεση στα ιδιωτικά ΚΔΑΠ, όταν και επί προηγούµενης κυ-
βέρνησης χρηµατοδοτούνταν κανονικά και δεν είχα δει καµµία
άρση της επιλεξιµότητας αυτής της δαπάνης στα ιδιωτικά. 

Άρα, λοιπόν, µε το ποσό αυτό σε συνεργασία µε την ΚΕΔΕ
µόλις ψηφιστεί η διάταξη, θα δούµε τις ανάγκες των δήµων. Προ-
φανώς, εφόσον έχει τέτοια ανάγκη και ο Δήµος Λάρισας και ο
Δήµος Φαρσάλων και οποιοσδήποτε άλλος δήµος είτε του
Νοµού Λαρίσης είτε όλης της Ελλάδας, θα υπάρξει η αντίστοιχη
πρόνοια. 

Επισηµαίνω ότι είναι πάρα, πάρα πολύ σηµαντικό ότι παρατεί-
νουµε και για τον τρέχων κύκλο του προγράµµατος του 2020-21
τη δυνατότητα των δήµων να αυξήσουν ακόµα περισσότερο τον
αριθµό και το ποσό χρηµατοδότησης µε δικούς τους πόρους.
Υπάρχουν οι δήµοι οι οποίοι έχουν µία ακόµα και στην περίοδο
της πανδηµίας οικονοµική ευχέρεια να το κάνουν -πολλοί το έκα-
ναν και το 20019- να αυξήσουν αντίστοιχα το ποσό ώστε να αυ-
ξηθεί περισσότερο και ο αριθµός των ωφελούµενων από το
πρόγραµµα, ώστε περισσότερα παιδιά να συµµετάσχουν. 

Αυτό πάντως, σε κάθε περίπτωση -του χρόνου είναι επόµενη
κουβέντα-, θέλει µια σοβαρή µελέτη και σοβαρή εξασφάλιση
χρηµατοδότησης, γιατί φαίνεται ότι ο θεσµός των ΚΔΑΠ έχει αρ-
χίσει και αυξάνει το ενδιαφέρον ιδίως και µέσω πανδηµίας. Πι-
θανώς συνετέλεσε και η πανδηµία στην αύξηση του αριθµού των
αιτήσεων, αλλά και των ανθρώπων που ήθελαν να εντάξουν τα
παιδιά σε πρόγραµµα ΚΔΑΠ. Θα εξετάσουµε και µε τα νέα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία που θα υπάρχουν, να δούµε πώς µπορούµε
να εξασφαλίσουµε περισσότερη χρηµατοδότηση και για το επό-
µενο έτος. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ. 
Πάµε στην επόµενη. Είναι η τρίτη µε αριθµό 1018/7-9-2020 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα-Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Καθεστώς επισφάλειας για τους
διορισθέντες δηµοτικούς υπάλληλους µε την προκήρυξη
3Κ/2018 του ΑΣΕΠ». 

Κύριε Αρσένη, έχετε δύο λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, είχαµε συζητήσει και πριν από λίγο καιρό

το θέµα της 3Κ και των προβληµάτων που προκύπτουν. Και τότε
είχαµε εστιάσει αρκετά και στο πρόβληµα της µονιµοποίησης
των εργαζοµένων που έχουν προσληφθεί µε την 3Κ/2018. Είχατε
πει ότι βγαίνει µια εγκύκλιος που λύνει το ζήτηµα. Η εγκύκλιος
βγήκε, αλλά δυστυχώς το όλο ζήτηµα δεν λύθηκε και µάλιστα
περιπλέκει ακόµα περισσότερο –τολµώ να πω- τα πράγµατα. 

Η εγκύκλιος λέει ότι όντως οι άνθρωποι που δουλεύουν αυτή
τη στιγµή µια διετία µε βάση τους προσωρινούς πίνακες µονιµο-
ποιούνται. Βάζει, όµως, ξαφνικά µε µαύρα γράµµατα τονισµένα
ότι αυτό θα γίνει εφόσον ολοκληρωθεί η αξιολόγηση. Και έτσι
έχουµε ένα περίεργο πράγµα όπου ενώ είναι υποχρεωµένο το
δηµόσιο να ολοκληρώσει την αξιολόγηση απέναντι στον εργαζό-
µενο µέσα στη διετία, γίνεται όµηρος ο εργαζόµενος -ενώ έχει
λήξει η διετία και θα πρέπει να µονιµοποιηθεί- και µετατίθεται επ’
αόριστον αυτή η µονιµοποίηση, που είναι αντίθετο µε τον δηµο-
σιοϋπαλληλικό κώδικα, ακριβώς επειδή το δηµόσιο δεν έχει ολο-
κληρώσει την αξιολόγηση που έχει νοµοθετήσει.

Υπάρχουν δε τροµερά προβλήµατα και µε τις ειδικότητες ανα-
φορικά µε τη µονιµοποίησή τους αλλά και τους διορθωτικούς πί-
νακες. Για παράδειγµα, στους προσωρινούς πίνακες ένας
πολίτης επιλέχτηκε ως οδηγός σε έναν δήµο. Βρέθηκε στους ορι-
στικούς ως µηχανικός σε έναν άλλο δήµο και άλλη περιφέρεια
για να είµαι ακριβής. Πώς θα αξιολογηθεί αυτός ο άνθρωπος;
Πότε θα µονιµοποιηθεί όταν έκανε δύο χρόνια ως εργαζόµενος
σε έναν συγκεκριµένο δήµο, σε µία κατηγορία και ειδικότητα και
του αλλάξατε κατηγορία και ειδικότητα και δήµο στους οριστι-
κούς πίνακες; Πότε αυτός ο άνθρωπος θα µονιµοποιηθεί και πώς
παραβιάζεται έτσι ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας;

Εάν θέλετε να λύσετε αυτό το πρόβληµα, µπορείτε απλά να
καταργήσετε στον νόµο τη λέξη «ειδικότητα» και να κρατήσετε
την λέξη «κατηγορία», ώστε να µην υπάρχουν τέτοιες περιπλο-
κές.

Επίσης, στο θέµα της επταετίας, είχατε αναφέρει ότι αυτοί οι
άνθρωποι κατ’ εξαίρεση είναι υποχρεωµένοι να µην έχουν κινη-
τικότητα για επτά χρόνια και είπατε ότι θέλετε να προστατεύσετε
ορεινούς και νησιωτικούς δήµους. Όµως, κύριε Υφυπουργέ, σε
αυτούς τους δήµους ήδη απαγορεύεται οποιαδήποτε µετακί-
νηση για επτά χρόνια. Άρα, δεν µπορεί αυτή η εξαίρεση από τον
δηµοσιοϋπαλληλικό κώδικα να γίνεται γι’ αυτόν το λόγο. 

Επίσης για τα θέµατα κινητικότητας, αν υπάρχει λιγότερο από
το 65% του οργανογράµµατος ενός δήµου, απαγορεύεται η κι-
νητικότητα έτσι και αλλιώς. Άρα και αυτό καλύπτεται όσον
αφορά αυτόν τον παραλογισµό που υπάρχει µε την επταετία, αν
ισχύει, για να µην αδειάσουν οι δήµοι από κρίσιµες θέσεις. 

Θέλω να σας ενηµερώσω ότι επειδή αυτό είναι προδήλως πα-
ράνοµο, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, όπως η «Εργατική Αν-
τεπίθεση» ετοιµάζουν εξώδικο απ’ ό,τι µε ενηµέρωσαν προς το
Υπουργείο σας για τις νοµικές συνέπειες που θα έχει η εφαρ-
µογή αυτής της διάταξης. 

Κλείνω µε το θέµα της ουράς της 3Κ. Ακόµα δεν έχει γίνει η
προκήρυξη των δύο χιλιάδων θέσεων που είχατε ανακοινώσει και
εσείς. Είχατε πει ότι το πρόβληµα ήταν στο ΑΣΕΠ και ότι έχει
µπλοκάρει από το πολύ έργο. Οι πληροφορίες που λαµβάνουµε
ανεπίσηµα είναι ότι οι θεσµοί δεν το επιτρέπουν. 

Παρακαλώ πολύ ξεκαθαρίστε για ποιον λόγο δεν βγαίνει η
ουρά της 3Κ και τελικά πότε, µε ποιο χρονοδιάγραµµα θα ξεµ-
πλοκάρει και θα βγει. Είναι δύο χιλιάδες θέσεις απασχόλησης
κυρίως στην καθαριότητα που αν µη τι άλλο στην εποχή που
ζούµε ξέρουµε πόσο κρίσιµη είναι για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Θεόδωρος Λιβά-

νιος για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Αγαπητέ

κύριε Αρσένη, η αλήθεια είναι ότι κάθε Έλληνας πολίτης έχει δι-
καίωµα να προσφύγει στα δικαστήρια της χώρας εφόσον κρίνει
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ότι θίγεται το δίκιο του. Η Κυβέρνηση παγίως έχει πει ότι σέβεται
τις αποφάσεις της δικαιοσύνης εφόσον υπάρχουν. Άρα, λοιπόν,
είτε ένας µεµονωµένος εργαζόµενος ή κάποιο σωµατείο εργα-
ζοµένων θεωρεί ότι θίγεται από την επταετία έχει κάθε δικαίωµα
να προσφύγει, εφόσον θεωρεί ότι έχει δίκιο, για να βρει το δίκιο
του και να επιληφθεί σχετικά η δικαιοσύνη.

Όµως, αυτοί οι συγκεκριµένοι υπάλληλοι στον διαγωνισµό που
έτρεξε ισχυρίστηκαν και η πολιτεία το δέχθηκε ότι καλύπτουν πά-
γιες και διαρκείς ανάγκες των δήµων. Δεν είναι µόνο το κοµµάτι
του υπαλλήλου, είναι και το κοµµάτι του δήµου. Άρα, ο δήµος,
λοιπόν, παίρνει υπαλλήλους τους οποίους θέλει να τους κρατή-
σει να εργάζονται, προκειµένου να επιτελέσουν το έργο ιδίως
στον τοµέα της καθαριότητας και στον τοµέα της ΔΕΥΑ.

Θα σας έλεγα δε ότι η κινητικότητα τα χρόνια που έχει εφαρ-
µοστεί έχει δηµιουργήσει µία µετατόπιση είτε αφορά ορεινούς
είτε νησιωτικούς δήµους προς αστικούς δήµους. Για παράδειγµα
από έναν δήµο ο οποίος βρίσκεται τριάντα-σαράντα χιλιόµετρα
από την έδρα του νοµού, ένας υπάλληλος που µένει στην έδρα
του νοµού µπορεί να θέλει να µεταταγεί σε αυτόν τον δήµο, προ-
κειµένου να µην έχει την καθηµερινή µετάβαση στην εργασία µε
τα όποια έξοδα έχει αυτή. Και το 65% είναι µία δικλείδα ασφα-
λείας την οποία εµείς τη βάλαµε, την αυξήσαµε, προκειµένου να
µην αδειάσουν και εντελώς οι δήµοι και ιδίως οι µικρότεροι
δήµοι. Και, µάλιστα, βάλαµε ειδικά για το κοµµάτι των τεχνικών
υπηρεσιών και ειδική διάταξη για σύµφωνη γνώµη των οργάνων
διοίκησης, δηλαδή των δηµάρχων.

Άρα, λοιπόν, το να πεις ότι κάποιος υπάλληλος θα παραµείνει
επτά χρόνια σε µια θέση όπου διορίστηκε µε αυξηµένη µοριοδό-
τηση εµπειρίας, προκειµένου να ξεχωρίσει από τον άλλο πολίτη
ο οποίος δεν υπηρετούσε τα προηγούµενα χρόνια στην τοπική
αυτοδιοίκηση και να του λέµε να υπηρετήσει επτά χρόνια, η Κυ-
βέρνηση θεωρεί ότι είναι τουλάχιστον εύλογο. Και είναι εύλογο
γιατί οι ανάγκες των δήµων είναι µεγάλες και γιατί χρειάζονται
προσωπικό. Δεν είναι δυνατόν κάποιος ο οποίος διορίζεται να
φεύγει σε δύο χρόνια µε µετάταξη. 

Και να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Ουδείς, µα ουδείς διορίστηκε σε
θέση την οποία δεν επέλεξε, κανένας. Και ο εργάτης καθαριότη-
τας που διορίστηκε στον «α» δήµο, ο ίδιος άνθρωπος είχε βάλει
σε πιο χαµηλή σειρά προτεραιότητας, προτίµησης -ναι, είχε
βάλει- µια άλλη θέση σε έναν άλλον δήµο και πιθανόν και µία
άλλη ειδικότητα. Κανένας δεν υποχρεώθηκε να πάει κάπου που
δεν το είχε επιλέξει. 

Το γνωρίζετε και το έχουµε συζητήσει ότι όλη αυτή η αναστά-
τωση που υπήρξε µε τους προσωρινούς πίνακες ήταν αποτέλε-
σµα ενστάσεων άλλων υποψηφίων για λανθασµένο, για
παράδειγµα, υπολογισµό κάποιου κριτηρίου, κάποιας µοριοδό-
τησης.

Άρα, λοιπόν, οι πάγιες ανάγκες των δήµων πρέπει να καλυ-
φθούν µε ένα προσωπικό. Το προσωπικό αυτό είναι αυτό που
πήγε στην 3Κ κατόπιν αιτηµάτων των δήµων. Δεν γίνεται να εγ-
κρίναµε πέντε θέσεις, να πήρε πέντε υπαλλήλους και µετά από
δύο χρόνια να του φύγουν οι δύο από τους πέντε, για παρά-
δειγµα.

Κλείνοντας, ειδικά για το θέµα της διετίας είχαµε συζητήσει
και τέλος Ιουλίου την περίπτωση της εγκυκλίου. Βγήκε η εγκύ-
κλιος πράγµατι µία-δύο ηµέρες µετά, όπως είχαµε πει και στη
συζήτηση µας τότε. Τηρούνται πλέον οι διατάξεις του δηµοσιοϋ-
παλληλικού κώδικα όπως ισχύει. Ειδικά για τους εργαζόµενους
της 3Κ έχουν και ένα επιπλέον «προνόµιο», ότι µετράει από την
ηµέρα πρόσληψης ανεξαρτήτως και του φορέα. Δηλαδή, αυτός
που άλλαξε υπάλληλο, η διετία µετράει από την πρώτη ηµέρα
που έγινε η πρόσληψή του, ανεξαρτήτως αν άλλαξε φορέα,
πράγµα που δεν ισχύει στους υπόλοιπους δηµοσίους υπαλλή-
λους.

Και είναι σηµαντικό ιδίως στο θέµα των µετατάξεων, για να
επανέλθω λιγάκι, ότι µπήκε και µία σειρά σηµαντικών κοινωνικών
ή πραγµατικών κριτηρίων, αν θέλετε, όπου σπάει το όριο της
επταετίας είτε είναι θέµα υγείας είτε είναι θέµα συνυπηρέτησης.
Άρα, βλέπετε ότι υπάρχει διάθεση οι άνθρωποι που έχουν πραγ-
µατικά ανάγκη να βοηθηθούν πλην, όµως, είναι απαραίτητο να
λειτουργήσουν και οι δήµοι µε το προσωπικό που πήραν.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αρσένης για τρία λεπτά για τη δευτερολογία

του.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, δεν είναι εντελώς έτσι τα πράγµατα. Οι άν-

θρωποι αυτοί συµµετείχαν σε έναν διαγωνισµό που δεν περιλάµ-
βανε επταετία. Δηλαδή, γνώριζαν ότι για δύο χρόνια µπορεί να
βρεθούν σε οποιονδήποτε δήµο, αλλά ήρθε µετά µε δικό σας
νόµο η πολιτεία, αφού είχαν δουλέψει και δύο χρόνια, να τους
πει «δεν µπορείτε να πάτε πουθενά αλλού, δεν έχετε το δικαίωµα
που έχουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι για κινητικότητα». 

Οπότε µιλάµε για έναν διαγωνισµό που γίνεται µε κάποιους
όρους και µια πραγµατικότητα η οποία αλλάζει µε έναν δικό σας
νόµο χωρίς επιχειρήµατα. Γιατί, για να είµαστε ειλικρινείς, επα-
ναλάβατε πάλι για να το υποστηρίξετε, τους ορεινούς και νησιω-
τικούς δήµους όταν γι’ αυτούς ισχύει έτσι και αλλιώς η επταετία.
Άρα δεν χρειάζεται γι’ αυτούς ειδική διάταξη.

Τώρα δεν απαντήσατε καθόλου για την ουρά της 3Κ και πραγ-
µατικά δεν καταλαβαίνω το γιατί. Τώρα, εν µέσω της πανδηµίας,
εν µέσω της υγειονοµικής αυτής βόµβας, που ξέρουµε πόσο η
καθαριότητα και η έλλειψη καθαριότητας σε δήµους και αλλού
προκαλούν σηµαντικό εµπόδιο στην αντιµετώπιση του κορω-
νοϊού, δεν µπορείτε να µας πείτε πού κολλάει αυτή η προκήρυξη
για τις προσλήψεις δύο χιλιάδων ανθρώπων.

Όσον αφορά στη µονιµοποίηση δεν απαντήσατε. Εδώ έχουν
εφευρεθεί νέοι πίνακες που είναι οι διορθωτικοί, οι οποίοι δεν
υπάρχουν σε καµµία εγκύκλιό σας, δεν υπάρχουν στον νόµο, δεν
αναφέρονται. Αναφέρονται οι προσωρινοί και οι τελικοί. Τώρα
έχουµε τρίτη κατηγορία, τους διορθωτικούς. Κανένας στους δή-
µους δεν ξέρει πώς να χειριστεί αυτό το ζήτηµα, πώς να χειριστεί
τους διορθωτικούς πίνακες. Ούτε σε αυτό θα δεσµευτείτε να
διορθώσετε;

Επίσης, αναφέρετε ότι βρέθηκαν µε βάση την επιλογή τους σε
διάφορες θέσεις. Και όµως, µε βάση τους πίνακες του ΑΣΕΠ, µε
τα µόριά τους βρέθηκαν σε κάποια θέση. Στους τελικούς και
διορθωτικούς υπάρχουν περιπτώσεις που τους πετάξατε στην
τελευταία θέση της επιλογής τους παρ’ όλο που οι ίδιοι είχαν τα
µόρια να βρεθούν στην πρώτη θέση της επιλογής τους. Αυτό
κατά τη γνώµη µου παραβιάζει και το ΑΣΕΠ.

Δεν µας απαντήσατε, όµως, πώς θα αξιολογηθεί ένας εργαζό-
µενος ο οποίος δούλεψε για δύο χρόνια σε µια θέση στην ίδια
κατηγορία και σε µια συγκεκριµένη ειδικότητα και µετατίθεται
µετά από δύο χρόνια σε άλλον δήµο, άλλη θέση και άλλη κατη-
γορία. Ποιος θα τον αξιολογήσει για εκείνη τη διετία; Πότε θα
µονιµοποιηθεί; Όταν τελειώσει η διετία και στη νέα θέση που βρί-
σκεται; Αφήστε που αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια ολόκληρη συ-
ζήτηση σε µερικούς δήµους ότι η αξιολόγηση θα πρέπει να γίνει,
άµα γίνει, µετά το 2021, δηλαδή να αξιολογηθεί και το 2020.
Αυτοί οι άνθρωποι θα µονιµοποιηθούν έτσι όπως έχετε γράψει
την εγκύκλιό σας αντί για τα δύο χρόνια στα τέσσερα χρόνια. Δεν
υπάρχει αρχή και τέλος σε αυτήν την ιστορία. 

Σας καλώ να δεσµευτείτε για τις αυτονόητες διευκρινίσεις και
να αποσύρετε την επταετία η οποία δεν στέκει, δεν δικαιολογεί-
ται και θα «πέσει» και στα δικαστήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε τον κ.
Αρσένη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία του.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Όταν θα «πέσει» στα δικαστήρια θα το δούµε, όταν προσφύ-
γουµε θα το δούµε αν θα «πέσει» και πώς θα «πέσει» στα δικα-
στήρια. Δεν µπορώ να καταλάβω και σας ξαναλέω: Λέτε το
επιχείρηµα ότι οι νησιωτικοί δήµοι έχουν ήδη περιορισµό. Έχουν
περιορισµό όταν παίρνουν ειδική µοριοδότηση για συγκεκριµένη
θέση, δεν ισχύει γενικός περιορισµός. Δεν υπάρχει στην κινητι-
κότητα, για παράδειγµα, περιορισµός στους νησιωτικούς δή-
µους, οριζόντιος. Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι κανένας, µα
κανένας δεν διορίσθηκε σε θέση που δεν επέλεξε. 
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Να πω λοιπόν και το παράδειγµα των πανελληνίων. Είναι να
έχω κάνει το µηχανογραφικό µου, να περάσω σε µία σχολή, έχω
δηλώσει δέκα σχολές και επειδή άλλαξαν οι βάσεις, ανέβηκαν οι
βάσεις, έπεσαν οι βάσεις, αντί να βρεθώ στην άλφα σχολή βρέ-
θηκα στη βήτα σχολή. Επιλογή µου είναι, κανένας δε µε υποχρέ-
ωσε να πάω. Κανένας δεν µε υποχρέωσε να πάω σε θέση που
δεν έχω δηλώσει. Και είπατε ότι όλοι οι δήµοι -όλοι;- δεν ξέρουν
πώς να χειριστούν το θέµα; Κατ’ αρχάς να διευκρινίσουµε ότι
ακόµη και αξιολόγηση να µην έχει γίνει, όταν θα έρθει η ώρα της
µονιµοποίησης, αυτή γίνεται αναδροµικά από τη συµπλήρωση
του πραγµατικού χρόνου προϋπηρεσίας και ο χρόνος προϋπη-
ρεσίας, η διετής δοκιµαστική περίοδος, ισχύει συνολικά από τον
διορισµό. 

Το Υπουργείο παγίως και η αρµόδια διεύθυνση προσωπικού
της τοπικής αυτοδιοίκησης βρίσκεται σε διαρκή συνεργασία µε
τους δήµους, όταν έχουν απορίες, ερωτήµατα, είτε γραπτά είτε
προφορικά, να παίρνουν άµεσα τις απαντήσεις, αλλά δεν νοµίζω
ότι υπάρχει αυτήν τη στιγµή ένα τεράστιο χάος, όπως αναφέ-
ρατε, στη διαχείριση της µονιµοποίησης. 

Και πάντα η Κυβέρνηση, όπως είχαµε συζητήσει και την άλλη
φορά, προσπαθεί να διευκολύνει τους ανθρώπους και γι’ αυτό
περάσαµε και τη διαφορετική µεταχείριση της διετίας όσον
αφορά τους εργαζόµενους της 3Κ. Άρα, λοιπόν, οτιδήποτε έρ-
χεται το κοιτάζουµε και επιλαµβανόµαστε. 

Η Κυβέρνηση θα επιµείνει και θα επιµείνει στην επταετία. Το
θεωρεί δίκαιο, εύλογο και είναι προς όφελος του δηµοσίου συµ-
φέροντος, είναι προς όφελος των υπηρεσιών των δήµων, είναι
προς όφελος της απόφασης που έχουµε πάρει να ενισχυθούν οι
δήµοι µε το προσωπικό που τους αναλογεί. Το είδατε και στην
έγκριση των µόνιµων προσλήψεων που κάναµε για το 2020. Ενι-
σχύσαµε δήµους, ενισχύσαµε πάρα πολύ και µικρούς δήµους µε
εξειδικευµένο προσωπικό, στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών πε-
ριορισµών που υπάρχουν. Είµαστε κοντά µε τους δήµους. Εγκρί-
νουµε, αφού εξεταστούν, αιτήµατα και για εποχικό προσωπικό. 

Άρα, λοιπόν, η φιλοσοφία της Κυβέρνησης είναι ότι ιδίως αυτοί
οι εργαζόµενοι, οι οποίοι επιτελούν ένα σηµαντικό έργο στη δη-
µόσια υγεία, και ιδίως εν µέσω της πανδηµίας πρέπει να παρα-
µείνουν ένα µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα σε αυτές τις
υπηρεσίες, τις οποίες οι ίδιοι τις έχουν επιλέξει και οι ίδιοι υπη-
ρετούν αυτά τα χρόνια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υφυπουργέ. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 1003/1-9-2020 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Προ-
βληµατική η απορρόφηση των οινοσταφύλων».

Κύριε Κεγκέρογλου, καληµέρα σας, έχετε δύο λεπτά για να
αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το ότι η φετινή χρονιά για την απορρόφηση

της παραγωγής των οιναµπέλων θα ήταν προβληµατική, το επε-
σήµαναν οι παραγωγοί και οι οργανώσεις τους παρά πολύ νωρίς
και το Υπουργείο είχε αυτά τα µηνύµατα, γι’ αυτό εξάλλου πήρε
και την απόφαση να προχωρήσει στην ενεργοποίηση του σχετι-
κού προγράµµατος για την «Απόσταξη Κρίσης», αλλά βεβαίως
και σε άλλες ενέργειες. 

Το ζήτηµα σήµερα, που έχει προχωρήσει ο χρόνος, είναι ότι η
παραγωγή δεν απορροφάται φυσιολογικά και υπάρχουν προβλή-
µατα. Οι ιδιωτικές επιχειρήσεις, άσχετα αν εντάχθηκαν στο πρό-
γραµµα «Απόσταξης Κρίσης», σηκώνουν τα χέρια και η απάντηση
στον παραγωγό, µε δύο γενικές γραµµές, είναι «Καλά, άσ’ τα και
θα δούµε.», χωρίς τιµές, χωρίς διασφάλιση του εισοδήµατος του
παραγωγού και είναι προβληµατική. 

Επισηµαίνω ότι η προβληµατικότητα πηγάζει από το γεγονός
ότι δεν υπάρχει ανταγωνισµός, µε την έννοια ότι οι συνεταιριστι-
κές οργανώσεις δεν έχουν την οικονοµική δύναµη για να απορ-
ροφήσουν σε αξιοπρεπείς τιµές την οινοπαραγωγή. Η απόφασή
σας για την «απόσταξη κρίσης» δεν διασφάλισε ότι θα απορρο-
φηθεί η φετινή χρονιά. Βεβαίως, συµβάλλει στο να αποσυµφο-

ρηθούν οι αποθηκευτικοί χώροι από παραγωγή προηγούµενων
ετών, αλλά όχι για την απορρόφηση της φετινής παραγωγής, και
δεν υπήρξε και ικανοποίηση του αιτήµατος για άτοκη χρηµατο-
δότηση. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ρωτάµε σήµερα είναι εάν έχετε τη διά-
θεση την πολιτική να πάρετε πρωτοβουλίες, ούτως ώστε, εκτός
από την αποσυµφόρηση των αποθηκευτικών χώρων που έχει επι-
τευχθεί µε αυτά τα οποία έχουν ήδη γίνει, να υπάρξει απορρό-
φηση της φετινής παραγωγής και µάλιστα σε αξιοπρεπείς τιµές. 

Το δεύτερο, που είναι και συγκεκριµένο, είναι µε ποια συγκε-
κριµένα εργαλεία θα το πράξετε αυτό; Είστε διατεθειµένος να
συνδέσετε -πράγµα που έπρεπε να το έχετε κάνει από την αρχή-
το πρόγραµµα «Απόσταξης Κρίσης» µε την καταβολή προκατα-
βολής στις επιχειρήσεις, και τις ιδιωτικές και τις συνεταιριστικές
που έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα, αλλά µε διασύνδεση της πο-
σότητας που απορροφούν, να έχουµε δηλαδή καταβολή στα-
διακή µε βάση τις ποσότητες που απορροφώνται και βέβαια σε
καµµία περίπτωση τα ποσά αυτά να µην εµπλέκονται µε άλλες
υποχρεώσεις των επιχειρήσεων ή των συνεταιρισµών, να είναι
ακατάσχετα γι’ αυτόν τον σκοπό; Επίσης, για όλες τις επιχειρή-
σεις που δεν έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα «απόσταξης κρί-
σης», υπάρχει προοπτική να χρηµατοδοτηθούν άµεσα για να
µπορέσουν να απορροφήσουν την παραγωγή;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ ευχαριστώ.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων κ. Μαυρουδής Βορίδης. 
Κύριε Βορίδη, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ξέρετε ότι η Κυβέρνηση έχει αποδείξει το

ενδιαφέρον της για την στήριξη του συγκεκριµένου κλάδου και
ξέρετε ότι υπήρξαν δύο µέτρα, τα οποία µάλιστα λειτούργησαν
αρκετά ικανοποιητικά, και το µέτρο του «πράσινου τρύγου», το
οποίο απορροφούσε περίπου 1,2 εκατοµµύριο ευρώ, για τη στή-
ριξη των αµπελουργών αλλά και το µέτρο της «απόσταξης κρί-
σης», το οποίο έφτασε σε ένα ύψος περίπου πλέον των 20
εκατοµµυρίων ευρώ για τη στήριξη των οινοπαραγωγών. Το
µέτρο της «απόσταξης κρίσης» ακριβώς στόχο είχε αδιάθετα
αποθέµατα οίνου τα οποία παρέµειναν στα χέρια των οινοπαρα-
γωγών εξαιτίας της διαταραχής που υπήρξε στη ζήτηση, λόγω
κυρίως του κλεισίµατος της εστίασης, να αφαιρέσει αυτές τις πο-
σότητες από την αγορά και να στηρίξει από την άλλη µεριά την
οινοπαραγωγή. Αυτό το µέτρο επετεύχθη σε αρκετά σηµαντικό
βαθµό. Γύρω στις τριάντα χιλιάδες τόνους είναι εκείνοι οι οποίοι
απεστάχθησαν και εποµένως έχει δηµιουργήσει µια ισορροπία. 

Τι συµβαίνει τώρα στον φετινό τρύγο: Παρακολουθούµε µε
πάρα πολλή προσοχή την κατάσταση, την παρακολουθούµε σε
όλη την Ελλάδα και συνεργαζόµαστε µε τις συνεταιριστικές ορ-
γανώσεις, έχουµε πλήρη και σαφή ενηµέρωση για το τι συµβαί-
νει. Πρέπει να σας ενηµερώσω ότι η εικόνα δεν είναι ενιαία σε
όλες τις περιοχές. Υπάρχουν περιοχές όπου οι τιµές πάνε εξαι-
ρετικά καλά, υπάρχουν περιοχές όπου σε ποικιλίες οι τιµές πάνε
εξαιρετικά καλά, υπάρχουν και πιο περιορισµένες περιοχές, που
φαίνεται να εµφανίζουν δυσκολίες. 

Παρακολουθούµε, λοιπόν, την κατάσταση και νοµίζω ότι στην
παρούσα φάση είναι εξαιρετικά πρόωρο και θα ήταν και κακό και
θα ήταν κι ένα µέτρο το οποίο ουσιαστικά θα δηµιουργούσε εν-
δεχόµενες στρεβλώσεις στον τρόπο που λειτουργεί στην αγορά
να σας απαντήσω για τον τρόπο µε τον οποίο θα ενεργήσουµε.
Θα περιµένουµε να παρακολουθήσουµε ενεργά το τι συµβαίνει
αυτήν τη στιγµή στην συγκεκριµένη παραγωγή και στη συγκεκρι-
µένη αγορά και θα πάρουµε αποφάσεις, αφού διαµορφωθούν
και ολοκληρωθούν τα πράγµατα. Μέσα από τους µηχανισµούς
αγοράς θα δούµε τι είναι εκείνο το οποίο απαιτείται, αν απαιτείται
να γίνει κάτι. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα είχε ενδιαφέρον να γνωρί-
ζαµε τα στοιχεία που αφορούν τον «πράσινο τρύγο», γιατί βε-
βαίως δεν έχει απαντηθεί ακόµα το πρωταρχικό ερώτηµα «γιατί
τόσο µεγάλες διαφορές στην αποζηµίωση ανάλογα µε την ποικι-
λία» και να δούµε τι παραγωγή οδηγήθηκε στην πρώιµη κοπή, µε
βάση αυτήν την απόφαση σε αυτό το πρόγραµµα, παραδείγµα-
τος χάριν στον Νοµό Ηρακλείου ή στην Κρήτη. Θα ήταν ενδια-
φέρον. 

Οι διαµαρτυρίες των οινοπαραγωγών και των αµπελουργών
για τη διαφοροποίηση της τιµής αποζηµίωσης σας είναι γνωστές.
Το δεύτερο βασικό που θα είχε ενδιαφέρον είναι να δούµε όλοι
όσοι εντάχθηκαν, είτε επιχειρήσεις είτε συνεταιριστικές οργανώ-
σεις, στην απόσταξη κρίσης εάν σήµερα απορροφούν τις ποσό-
τητες της φετινής χρονιάς. Έχει ενδιαφέρον γιατί, αν εξαιρέσετε
στο Ηράκλειο την «Ένωση Ηρακλείου», συνεταιριστική οργά-
νωση που εντάχθηκε στο πρόγραµµα και είχε τις υποδοµές, θα
έλεγα ότι οι άλλοι φορείς, ιδιωτικοί και συνεταιριστικοί, δεν απορ-
ροφούν τις ποσότητες που θα απορροφούσαν αν η χρονιά ήταν
κανονική ή αν είχαν µια βεβαιότητα για το αύριο. 

Με αφορµή αυτό θέλω να σας πω ότι ο ανταγωνισµός δεν λει-
τουργεί, όχι µόνο λόγω αδυναµίας και έλλειψης χρηµατοδότη-
σης, αλλά λόγω διαταραχής της αγοράς. Είπατε –και πολύ
σωστά- ότι διαπιστώθηκε µε το κλείσιµο της εστίασης και µε όλες
τις καταστάσεις τις οποίες βιώνουµε. Μα, η κανονικότητα δεν
έχει αποκατασταθεί. Το πρόβληµα υφίσταται, η αβεβαιότητα µε-
γαλώνει γιατί δεν ξέρουµε τι θα γίνει το επόµενο διάστηµα και
άρα, ως ένα βαθµό, όχι µόνο είναι δικαιολογηµένη η παρέµβαση
του κράτους, αλλά επιβεβληµένη. 

Είπε ο Πρωθυπουργός στη συζήτηση της Δευτέρας, που προ-
καλέσαµε ως Κίνηµα Αλλαγής, για τα µέτρα που πρέπει να λη-
φθούν «ναι, όταν υπάρχει ανάγκη, όπως τώρα, το κράτος πρέπει
να παρεµβαίνει». Αυτή την παρέµβαση ζητάµε, κύριε Υπουργέ,
µε βάση τη δέσµευση του Πρωθυπουργού τη Δευτέρα, αφού δια-
πιστώνουµε µε βεβαιότητα ότι δεν είναι κάτι που θα το παρατη-
ρήσετε και θα το δείτε µετά από ένα µήνα που θα έχουν πάρει,
«απορροφήσει» την παραγωγή χωρίς τιµές, χωρίς εισόδηµα για
τον παραγωγό, οι όποιοι –εν πάση περιπτώσει- φορείς την απορ-
ροφήσουν, άλλοι λόγω αδυναµίας να καταβάλουν το αντίτιµο και
άλλοι λόγω πολιτικής που ακολουθούν. Τώρα πρέπει να παρέµ-
βετε. 

Κατά την άποψή µου, θα πρέπει να εκδώσετε συµπληρωµατική
απόφαση σε αυτήν που αφορά την απόσταξη κρίσης και όποιες
οργανώσεις ή φορείς από αυτούς που εντάχθηκαν θέλουν να
µπορούν να λάβουν προκαταβολή –και µάλιστα σε µεγάλο ποσο-
στό- εφόσον αυτή συνδέεται και µε την απορρόφηση της φετινής
χρονιάς, διότι η αποσυµφόρηση γίνεται για να υπάρξουν αποθη-
κευτικοί χώροι για να απορροφήσει τη νέα παραγωγή. Εάν δεν
την απορροφά, πάει να πει ότι ο σκοπός της αποσυµφόρησης
δεν εκπληρούται, άρα κακώς εντάχθηκε. Όµως, πώς διασφαλί-
ζουµε, λόγω της ανωµαλίας που υπάρχει στην αγορά, ότι θα την
απορροφήσει και µάλιστα σε αξιοπρεπείς τιµές; Μόνο µε τη δική
σας εγγύηση. 

Συµπληρωµατική, λοιπόν, απόφαση στην προηγούµενη, προ-
καταβολή µετά από αίτηση του φορέα µε τις αντίστοιχες εγγυή-
σεις, ακατάσχετη µόνο για τον σκοπό αυτό, προκειµένου να
απορροφηθεί η παραγωγή. Αυτή είναι µια λύση που είναι καθ’
όλα ασύµβατη και µε τα ισχύοντα από τον ευρωπαϊκό κανονισµό
και βεβαίως, επιβεβληµένη λόγω των καταστάσεων που βιώ-
νουµε. 

Η Ευρώπη µας δίνει αυτή τη βοήθεια, κύριε Υπουργέ, τη βλέ-
πουµε και όπου δεν µας δίνει χρήµατα µας δίνει τη δυνατότητα
να αξιοποιήσουµε τους υπάρχοντες κανονισµούς µε ευελιξία.
Είναι δεδοµένο αυτό. 

Τώρα αν θέλετε µπορείτε να πάρετε και πρωτοβουλία για τις
οργανώσεις και τους επιχειρηµατίες, οι οποίοι δεν εντάχθηκαν
στην απόσταξη κρίσης, έχουν αποθηκευτικούς χώρους και θέ-
λουν να πάρουν την παραγωγή, αλλά τους λείπει η χρηµατοδό-
τηση. 

Θα σας καταθέσω για αυτό, όχι µόνο των συνεταιριστικών ορ-
γανώσεων, δηλαδή η «Ένωση Πεζών», «Ένωση Ηρακλείου», τα
έγγραφα που αφορούν τα αιτήµατα και τις προτάσεις τους, αλλά

και των ιδιωτών οινοποιών, των µικρών οινοποιών, οι οποίοι σε
αυτή ακριβώς την κατεύθυνση µπορούν να κινηθούν και να συµ-
βάλουν στην επιδίωξη όλων µας να µην µείνει η παραγωγή στο
ράφι, να πληρωθούν τον κόπο τους οι παραγωγοί. Για ποιον
λόγο; Για να συνεχίσει η καλλιέργεια, να επιβιώσουνε οι οικογέ-
νειές τους και να έχουµε ένα αύριο βιώσιµο, ελπίζοντας ότι θα
υπάρξουν καλύτερες συνθήκες και στην παραγωγή και στην
αγορά για να οµαλοποιηθεί η κατάσταση. 

Ζητώ, λοιπόν, αυτήν την παρέµβαση, κύριε Υπουργέ. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Η πολιτική φιλοσοφία του µέτρου της «απόστα-
ξης κρίσης» δεν είναι να υποκαταστήσει τους µηχανισµούς της
αγοράς. Είναι σε µία χρονική στιγµή της διαταραχής να αφαιρέ-
σει ποσότητα οίνου, προκειµένου να δηµιουργήσει µία καινούρ-
για ισορροπία στην αγορά. Αυτή είναι η φιλοσοφία και του
µέτρου, αλλά πρέπει να σας πω ότι είναι και η δική µου φιλοσο-
φία και προφανώς, έχουµε εδώ διαφορά πολιτικής αντίληψης και
φιλοσοφίας.

Ο στόχος δεν είναι να βάλουµε ρυθµιστικό πλαίσιο -και µάλι-
στα ασφυκτικό ρυθµιστικό πλαίσιο- σε µία αγορά. Ο στόχος είναι
να αφαιρέσουµε µία ποσότητα η οποία έχει µείνει, προκειµένου
αυτή η αγορά να επαναλειτουργήσει.

Ποια είναι η πολιτική φιλοσοφία του µέτρου; Ότι προφανώς
ένας οινοποιός ο όποιος εντάσσεται στην απόσταξη –δηλαδή τι
κάνει; Δίνει το κρασί, προκειµένου να γίνει οινόπνευµα και εµείς
του δίνουµε ποσό για να κάνει αυτή τη δραστηριότητα- έχει κάνει
µία εκτίµηση. Ποια είναι η εκτίµηση που έχει κάνει; Ότι δεν µπο-
ρεί να απορροφήσει και να διαθέσει στην αγορά προφανώς σε
πλέον συµφέρουσες τιµές το συγκεκριµένο κρασί. Άρα, του έχει
µείνει. Εποµένως, δεν έχει τη δυνατότητα να πάρει καινούργιο
και προκειµένου να πάρει καινούργιο και επειδή και εµάς µας εν-
διαφέρει να γίνει αυτό για να απορροφηθεί η παραγωγή των στα-
φυλιών, γι’ αυτόν τον λόγο του δίνουµε τη δυνατότητα να το
κάνει οινόπνευµα.

Σας ξαναλέω ότι αυτό λειτούργησε, έχουµε συγκεκριµένες πο-
σότητες. Και επίσης σας ξαναλέω ότι η γενική εικόνα αυτή τη
στιγµή στον τρύγο στη συντριπτική πλειοψηφία των περιοχών
είναι µία εικόνα ισορροπίας. Άρα, το µέτρο έχει λειτουργήσει.

Έχουµε εντοπίσει ανισορροπίες, τις παρακολουθούµε, αλλά
επειδή ζητάτε τώρα να πάρουµε θέση, θέλω να σας πω το εξής:
Πρέπει κάθε φορά η πολιτεία την έννοια της παρέµβασής της να
προσέχει πότε τη λέει. Γιατί ; Διότι αν δεν τη λέει στον κατάλληλο
χρόνο, τότε ενδεχοµένως να δηµιουργεί στρεβλώσεις στην
αγορά και µάλιστα όχι να δηµιουργεί απλώς στρεβλώσεις, αλλά
να τοποθετείται υπέρ συγκεκριµένων συµφερόντων µέσα στην
αγορά. Δεν λέω ότι αυτή είναι η πρόθεσή σας, λέω ότι θέλει κάθε
φορά προσοχή.

Τι εννοώ µε αυτό; Για να γίνω απολύτως σαφής, εάν κάποιοι,
για παράδειγµα έµποροι, θεωρούν δεδοµένο ότι δίνοντας χαµη-
λότερη τιµή κάποιος θα έρθει να δώσει, να συµπληρώσει στον
παραγωγό τη διαφορά της τιµής, την ώρα που η συγκεκριµένη
διαπραγµάτευση για τη συγκεκριµένη αγορά είναι σε εξέλιξη, ε,
δεν είναι προφανές ότι ουσιαστικά λειτουργεί υπέρ των εµπό-
ρων, εν προκειµένω, υπέρ των οινοπαραγωγών;

Αν µε δυο λόγια εγώ ξέρω ότι δίνοντας χαµηλότερη τιµή τελι-
κώς θα εµφανιστεί το κράτος και θα συµπληρώσει την τιµή αυτή
στον παραγωγό, δεν πρόκειται να οδηγήσω τον παραγωγό σε
χαµηλότερη τιµή, προκειµένου να αναπληρωθεί;

Η χρονική στιγµή κάθε παρέµβασης πρέπει να ξέρουµε πότε
γίνεται και να αφήνει ανεπηρέαστη την αγορά να λειτουργεί και
γι’ αυτό και λέω ότι η συγκεκριµένη ερώτηση, κατανοώντας και
µε πολύ σεβασµό στην ευαισθησία και στην αγωνία σας, έρχεται
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πρόωρα, την ώρα που οι συγκεκριµένες διαπραγµατεύσεις είναι
σε εξέλιξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Και από τα σταφύλια πάµε στις ελιές.
Επόµενη είναι η έκτη µε αριθµό 1019/7-9-2020 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Κλαδική πολιτική ελαι-
οκαλλιέργειας, επιχειρησιακό σχέδιο και άµεσα µέτρα στήριξης
για τους ελαιοπαραγωγούς».

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επιχειρηµατολογήσατε υπέρ της πρότασής

µου, διότι η ερώτηση δεν ήρθε πρώιµα, ήρθε καθυστερηµένα
µάλλον. Αυτό το οποίο εγώ προτείνω είναι εγγυήσεις για να λει-
τουργήσει -στον βαθµό που µπορεί να λειτουργήσει- η αγορά.
Δεν πρότεινα επιδότηση τώρα, πρότεινα µε τα λεφτά που θα πά-
ρουν οι οινοποιοί και οι συνεταιριστικές οργανώσεις για την
«απόσταξη κρίσης» να διασφαλίσουν όχι µόνο το άδειασµα των
δεξαµενών, αλλά και το γέµισµα µε τη νέα παραγωγή.

Είναι απλά τα πράγµατα, µην έρχεστε σε αντίφαση µε αυτά
που είπε και ο Πρωθυπουργός, ότι όταν υπάρχει ανωµαλία στην
αγορά -που υπάρχει τώρα- πρέπει να παρεµβαίνει το κράτος.

Όµως, όσον αφορά στο ζήτηµα της ελαιοκαλλιέργειας που
αφορά τη δεύτερη ερώτηση και εδώ και δύο, τρία χρόνια βρίσκε-
ται σε µια κατάσταση που δεν την είχαµε βιώσει τα προηγούµενα
χρόνια και που ανεξάρτητα από την υγειονοµική κρίση υπήρχε
πρόβληµα στην Ελλάδα, λόγω πολλών αιτιών, αυτό το οποίο σας
ζητήσαµε εδώ και µε προηγούµενες παρεµβάσεις ήταν να υπάρ-
ξει η επεξεργασία µιας εθνικής κεντρικής κλαδικής πολιτικής για
το ελαιόλαδο, για την ελαιοκαλλιέργεια. 

Στο πλαίσιο αυτής της πολιτικής, θα έπρεπε κατ’ αρχάς να
δούµε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε αυτή καθαυτή την
παραγωγή και τη διασφάλιση της ποιότητας και άρα µε τη φυτο-
προστασία, τη δακοκτονία και όλα τα υπόλοιπα, όπως βέβαια και
µε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την ποιότητα σε σχέση
µε την επεξεργασία, την αποθήκευση και βέβαια µε τα ζητήµατα
της διακίνησης και της προώθησης στην αγορά. Χρειάζεται και
στρατηγική, αλλά και άµεσα µέτρα. 

Υπήρξαν επιµέρους παρεµβάσεις του Υπουργείου για διάφορα
θέµατα, είτε αυτά αφορούσαν τη δακοκτονία είτε αφορούσαν
άλλα ζητήµατα που άπτονται της ελαιοκαλλιέργειας. Δυστυχώς,
µε µια πρωτοβουλία που υπήρξε για συνολική επεξεργασία πο-
λιτικής για την ελαιοκαλλιέργεια δεν καλύφθηκε το τεράστιο κενό
που υπήρχε το προηγούµενο διάστηµα.

Φέτος που έχουµε την κακή εµπειρία από τα προηγούµενα
χρόνια, όπως την απώλεια εισοδήµατος και τα τεράστια προβλή-
µατα, είναι ακόµα πιο κρίσιµο αυτό το ζήτηµα και θα έλεγα ότι
έστω και τώρα πρέπει να πάρετε αυτή την πρωτοβουλία σε συ-
νεννόηση µε τους εταίρους παραγωγούς και τους ανθρώπους
της αγοράς, προκειµένου να υπάρξει αυτή η επεξεργασία.
Όµως, ταυτόχρονα θα πρέπει να δούµε άµεσα µέτρα για το προ-
ϊόν, για την ελαιοκαλλιέργεια, άµεσα µέτρα που έχουν να κάνουν
ασφαλώς µε τον φάκελο και την περιβόητη αποζηµίωση για την
απώλεια του εισοδήµατος τα προηγούµενα χρόνια και βεβαίως
για το πώς η χρονιά που έρχεται θα έχει τα λιγότερα δυνατά προ-
βλήµατα.

Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, πρέπει να γίνουν διορθω-
τικές κινήσεις. Πρέπει να δούµε ξανά τη διαδικασία και το σύ-
στηµα της φυτοπροστασίας και της δακοκτονίας. 

Εγώ σας καλώ σε µια συζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου για να δούµε αυτό το θέµα, να φωνάξουµε τους ει-
δικούς, να φωνάξουµε τους ανθρώπους της πρώτης γραµµής
από τις ΔΑΟΚ, από τις Διευθύνσεις Αγροτικής Ανάπτυξης, τους
ίδιους τους παραγωγούς, να φωνάξουµε ανθρώπους που βιώ-
νουν το πρόβληµα και επιστήµονες που µπορούν να µας πουν
λύσεις και να µας δώσουν ιδέες, τις οποίες πρέπει να συνθέ-
σουµε εµείς ως πολιτικοί. 

Σίγουρα το σύστηµα έχει προβλήµατα, κάτι που είχατε διαπι-

στώσει και εσείς. Γι’ αυτό και µόλις αναλάβατε, κάνατε την τρο-
πολογία για την προµήθεια. Δυστυχώς, όµως, και φέτος τα φάρ-
µακα στο Ηράκλειο ήρθαν τον Αύγουστο. Ευτυχώς είχατε δώσει
εκείνη την προκαταβολή των 2 εκατοµµυρίων για τους επιπλέον
ψεκασµούς. Αυτή η προκαταβολή χρειάστηκε τελικά για τους βα-
σικούς ψεκασµούς και για την προµήθεια φαρµάκων. Άρα το όλο
σύστηµα χρήζει αναµόρφωσης. 

Θέλω, λοιπόν, να έχω τη δέσµευσή σας πρώτα απ’ όλα για την
αποζηµίωση των παραγωγών και βεβαίως στη συνέχεια για την
ανάληψη πρωτοβουλιών τόσο σε σχέση µε τη διαµόρφωση εθνι-
κής στρατηγικής, κάτι που χρειάζεται, όσο κυρίως και για τα
άµεσα προβλήµατα διασφάλισης της ποιότητας και της προστα-
σίας από τον βασικό εχθρό της ελιάς -δεν είναι ο µόνος- που είναι
ο δάκος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και τώρα θα απαντή-

σει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μαυρου-
δής Βορίδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ υπάρχουν τρία ζητήµατα. Όσον αφορά το πρώτο, θέλω

να σας πω, κύριε Κεγκέρογλου, ότι ήδη έχουµε προχωρήσει σε
συζητήσεις για το µείζον, δηλαδή για τα στρατηγικά ζητήµατα
που αφορούν τα θέµατα τόσο της ελαιοκαλλιέργειας, όσο εν
γένει και της εµπορίας, της διείσδυσης και της προώθησης του
ελαιολάδου. Έχουµε κάνει αρκετές συζητήσεις για το ζήτηµα
αυτό µε τη Διεπαγγελµατική και θα προχωρήσουµε σε µία συγ-
κεκριµένη δέσµευση και σε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα
για το τι είναι εκείνο το οποίο πρέπει να κάνουµε και τι είναι
εκείνο το οποίο ρεαλιστικά µπορούµε να κάνουµε προς αυτή την
κατεύθυνση.

Ωστόσο, είναι απολύτως καλοδεχούµενη η πρότασή σας να
διεξάγουµε µία συζήτηση στην επιτροπή, στη Βουλή. Εγώ χαίρο-
µαι να εµπλέκεται η Βουλή και να συµµετέχει, κατά το µέγιστο
δυνατό βαθµό, σε τέτοιου είδους συζητήσεις. Θεωρώ ότι είναι
εξαιρετικά σηµαντικό, δηµιουργικό και χρήσιµο. Έχω αναγνωρί-
σει κατ’ επανάληψη την αξία και τον ρόλο των συναδέλφων Βου-
λευτών ειδικά στα ζητήµατα της αγροτικής πολιτικής, και τους
έχω ευχαριστήσει δηµοσίως για τον πολύ θετικό ρόλο που παί-
ζουν στην προσπάθεια την οποία κάνει το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης να αντιµετωπίσει µία σειρά θεµάτων. 

Άρα στο πρώτο σας έχω απαντήσει. Ναι, και τη συζήτηση να
κάνουµε, αλλά και, δεύτερον, ήδη δουλεύουµε για τη διαµόρ-
φωση ενός συγκεκριµένου σχεδίου για να αντιµετωπίσουµε τέ-
τοια ζητήµατα.

Με ρωτήσατε για τον φάκελο. Ο φάκελος έχει ετοιµαστεί και
έχω ζητήσει µία συνάντηση µε τον αρµόδιο Ευρωπαίο Επίτροπο,
προκειµένου να κατατεθεί ο φάκελος ο οποίος αφορά τη συγκε-
κριµένη περίοδο ζηµιών, κάτι για το οποίο είχα δεσµευτεί τον Δε-
κέµβριο -αν θυµάµαι καλά- του 2019 στην Κρήτη απέναντι στους
ελαιοπαραγωγούς. Ο φάκελος έχει ολοκληρωθεί, η επιστηµονική
του τεκµηρίωση είναι πλήρης και έχει προσδιοριστεί και το ύψος
της ζηµιάς. Εποµένως, θα προχωρήσουµε στη συνάντηση αυτή
και στην υποβολή του συγκεκριµένου αιτήµατος στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.

Για το τρίτο το οποίο µου θέσατε, που αφορά τα θέµατα των
ενισχύσεων υποθέτω, θα σας πω ότι εργαζόµαστε εντατικά για
τα ζητήµατα αυτά. Η αλήθεια είναι ότι υπήρξαν δύσκολες χρο-
νιές. Οι χρονιές αυτές, βεβαίως, έχουν κυρίως εµπορικά αίτια,
για τα οποία δεν µπορούµε να παρέµβουµε. Υπήρξε, όµως, µία
περαιτέρω δυσκολία φέτος στο θέµα των τιµών. 

Η αλήθεια είναι ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα εµφανίζεται
µία σηµαντική βελτίωση της τιµής στο ελαιόλαδο. Δεν έχει φτά-
σει στην τιµή που θεωρούµε ότι είναι ικανοποιητική και µάλιστα
και από την πλευρά των παραγωγών. Πάντως, υπάρχει µια ση-
µαντική βελτίωση το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Γι’ αυτό σας
λέω ότι παρακολουθούµε και τις τιµές, παρακολουθούµε και την
αγορά, παρακολουθούµε και τα αίτια και εργαζόµαστε και νοµίζω
ότι σύντοµα, ενδεχοµένως, θα έχουµε να πούµε περισσότερα
πράγµατα γι’ αυτό. Πάλι, όµως, δεν είναι της παρούσης. Περιµέ-
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νουµε και θα πούµε εµείς τη χρονική στιγµή που θέλουµε, ό,τι
θέλουµε να πούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρέπει να θέσετε στόχο την αντιστροφή της

πορείας απαξίωσης του ελαιολάδου. Η φετινή χρονιά δεν θα κα-
ταφέρει να αντιστρέψει αυτή την πορεία, αλλά όπως φαίνεται
είναι καλύτερη από την περσινή. 

Ας διαφυλάξουµε, λοιπόν, αυτό που έχουµε φέτος, αλλά ας
δούµε, πραγµατικά, αυτά που µπορούµε να κάνουµε και για το
αύριο και για το µέλλον. Ο ανταγωνισµός σε διεθνές επίπεδο
είναι τεράστιος και έχει να κάνει µε την επιλογή ορισµένων
χωρών να προχωρήσουν σε µορφές ελαιοκαλλιέργειας που δί-
νουν µεγάλες ποσότητες µε πολύ χαµηλό κόστος παραγωγής.

Η Ελλάδα, εφόσον επιµείνει στην ελαιοπαραγωγή, στο ελαι-
όλαδο, έχει µόνο µία δυνατότητα να πετύχει: να ποντάρει στο
συγκριτικό πλεονέκτηµα των κλιµατολογικών συνθηκών και στην
ποιότητα του ελαιολάδου. Η ποιότητα είναι αυτή που µας ξεχω-
ρίζει. Δεν έχουµε τις ποσότητες για να καλύψουµε τις τεράστιες
µαζικές αγορές. Έχουµε, όµως, εκείνη την ποσότητα και µπο-
ρούµε να έχουµε και εκείνη την ποιότητα που θα πάει στις αγο-
ρές στις οποίες ανήκει. Διαφοροποίηση των αγορών υπάρχει εκ
των πραγµάτων και από χώρα σε χώρα, αλλά και από οµάδα σε
οµάδα. Είναι οι διαφορετικές παραδόσεις που υπάρχουν. 

Διεθνώς αυξάνεται η ποσότητα φυτικών ελαίων που κατανα-
λώνεται. Εκεί θέλουµε εµείς να έχουµε το µερίδιό µας σε σχέση
µε την ποιοτική αγορά και αυτή που µπορεί να αποδώσει σε µας
το εισόδηµα που θα καταστήσει βιώσιµη την καλλιέργεια στην
Ελλάδα, που έχει υψηλό κόστος και λόγω του µικρού και πολυ-
τεµαχισµένου κλήρου, αλλά και λόγω των δυσκολιών και του
υψηλού του κόστους παραγωγής, όπως αυτό διαµορφώνεται
λόγω των ευρύτερων συνθηκών. 

Αυτό, λοιπόν, θέλει εθνική στρατηγική. Η εθνική στρατηγική
έχει λείψει τα τελευταία χρόνια. Δεν καταφέραµε να εντάξουµε
µέσα σε µια συνολική θεώρηση του παραγωγικού µας µοντέλου
τη νέα εθνική στρατηγική. Εν όψει του Ταµείου Ανάκαµψης, εν
όψει της συζήτησης που γίνεται και πρέπει να γίνει συνολικά για
το παραγωγικό πρότυπο της χώρας, βασικός τοµέας του οποίου
είναι η αγροτική παραγωγή, να δούµε στο πλαίσιο αυτό και την
ελαιοκαλλιέργεια, συµβάλλοντας καθοριστικά µε παρεµβάσεις
και σε σχέση µε τη µείωση του κόστους παραγωγής, αλλά κυ-
ρίως σε σχέση µε τη διασφάλιση της ποιότητας και της διάθεσης
του προϊόντος σε αξιοπρεπείς τιµές.

Αυτό σηµαίνει ότι δεν πρέπει να εφησυχάσουµε. Πρέπει να κά-
νουµε όχι απλώς αντίδραση σε δράσεις οι οποίες υπάρχουν σε
προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίζουµε, αλλά να κάνουµε ένα
άλµα µπροστά, το οποίο µάλιστα -παραφράζοντας και κάποια
ρήση- να πω ότι πρέπει να είναι µεγαλύτερο από τη φθορά και
την απαξίωση που ήδη έχει υποστεί το ελαιόλαδο. Δεν αντιµετω-
πίζεται µε συµβατικές πολιτικές πλέον το πρόβληµα και θα το
βρούµε µπροστά µας αργότερα εντελώς και καθολικά µη αντι-
µετωπίσιµο, εάν σήµερα δεν δράσουµε.

Εν όψει, λοιπόν, όλων αυτών των ευρωπαϊκών χρηµατοδοτικών
εργαλείων, της ευκαιρίας του Ταµείου Ανάκαµψης, αλλά και της
ανάγκης να διαµορφωθεί εθνική πολιτική, η οποία θα ανταποκρί-
νεται στις νέες συνθήκες, αξιολογώντας και εντάσσοντας και τις
νέες τεχνολογίες, έχει κατατεθεί µια πρόταση και θα τελειώσω
µε αυτό. Παραδείγµατος χάριν, η νέα µορφή δακοκτονίας που
υπάρχει, να εντάξει µέσα όλες τις σύγχρονες τεχνολογίες. Το
αποτέλεσµα µπορεί να είναι τελείως διαφορετικό, θετικά.

Βέβαια, πρώτα απ’ όλα, χρειάζεται να παρθεί η απόφαση, να
συγκροτηθεί µια οµάδα εργασίας, να κάνουµε τον διάλογο και
τη διαβούλευση, να ακούσουµε τους επιστήµονες και όλες αυτές
τις ιδέες που υπάρχουν και να προχωρήσουµε. Αυτό νοµίζω ότι
είναι κάτι που µπορεί να γίνει και όχι µόνο µπορεί να γίνει, αλλά
θα είναι ανεπίτρεπτο, εάν δεν γίνει και σε σχέση µε τη δακοκτονία
και σε σχέση µε τη συνολική εθνική πολιτική που έχουµε ανάγκη.

Έως τότε δείτε άµεσα -πολύ αργά πάει αυτός ο φάκελος- όχι
µόνο να φτάσει, αλλά µε τη δική σας παρέµβαση και συνεννόηση

µε τον Επίτροπο να έχει γρήγορη εξέταση και γρήγορη από-
φαση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι αφορά έναν προηγούµενο
χρόνο, η απώλεια εισοδήµατος συνεχίζεται και οι ελαιοπαραγω-
γοί έχουν ανάγκη αυτά τα χρήµατα να επιβιώσουν και να συνεχί-
σουν την καλλιέργεια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Συζητάµε πολύ συχνά και δεν θα διαφωνήσω
εγώ εδώ για διάφορα στρατηγικού τύπου ζητήµατα. Να ξέρουµε,
όµως, ότι τα στρατηγικού τύπου ζητήµατα έχουν δύο βασικούς
άξονες. Ο ένας είναι ένας άξονας θεσµικός. Όµως, πρέπει να δει
κανείς αν υπάρχουν θεσµικά προβλήµατα τα οποία πρέπει να επι-
λύσει. Και αυτό θα σας έλεγα ότι είναι και το πιο σύνηθες, γιατί
αυτό δεν κοστίζει.

Εποµένως, είναι ευκολότερο το να συζητάµε για το πώς θα
διαµορφώσουµε νοµοθεσία, κανονιστικά πλαίσια, κανονιστικές
ρυθµίσεις, γιατί αυτό στην πραγµατικότητα ενδεχοµένως κάτι να
διευκολύνει και αυτό είναι µια πρακτική που ακολουθείται πα-
γίως, αλλά όλες οι υπόλοιπες στρατηγικές προκειµένου να υπη-
ρετηθούν, χρειάζονται χρηµατοδότηση.

Εδώ, λοιπόν, µιλώντας ειδικά για την ελαιοκαλλιέργεια, υπάρ-
χει σειρά ζητηµάτων. Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση θεωρώ ότι έχει δώσει ένα µοναδικό ανταγωνιστικό
πλεονέκτηµα στη συγκεκριµένη καλλιέργεια. Το γεγονός ότι η
δική µας καλλιέργεια εξαιρέθηκε από τους αµερικανικούς δα-
σµούς και εποµένως, έχουµε ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα της
τάξης του 25% έναντι της πρώτης ευρωπαϊκής ελαιοπαραγωγού
χώρας, που είναι η Ισπανία, αυτό θα έπρεπε να οδηγήσει σε ένα
συγκεκριµένο αποτέλεσµα τους δικούς µας τυποποιητές συ-
σκευαστές ελαιολάδου, για να εκµεταλλευτούν κάτι που σας ξα-
ναλέω ότι κανονικά σε επίπεδο τιµολογιακής και εµπορικής
πολιτικής είναι µοναδικό: Είναι µοναδικό 25% πλεονέκτηµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Πώς εξηγείτε τη µείωση των
τιµών;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα σας πω, διότι ακριβώς εδώ πάµε στη δεύτερη
µεγάλη συζήτηση και σε πράγµατα τα οποία πράγµατι αναφέ-
ρατε. Ποια είναι, λοιπόν, η δεύτερη µεγάλη συζήτηση; Έχει τη
δυνατότητα σήµερα ο ελληνικός συσκευαστικός τυποποιητικός
κλάδος του ελαιολάδου να εκµεταλλευτεί αυτό το συγκριτικό
πλεονέκτηµα που εξασφάλισε η ελληνική Κυβέρνηση; Διότι αν
δεν έχει, αν δεν τα καταφέρνει, τότε συµβαίνει το εξής: Τότε η
Ισπανία, η οποία χάνει την αµερικανική αγορά από άλλα ελαι-
όλαδα τα οποία διεισδύουν, γιατί ακριβώς τούς πετάνε έξω λόγω
αυτής της µεγάλης επιβάρυνσης, έχει µία υποχρεωτική επιλογή.
Προσπάθησαν να κάνουν την αποθεµατοποίηση για να ρυθµί-
σουν τις αγορές. Έχει πάρα πολύ µικρή επίπτωση γιατί είναι τε-
ράστιες οι παραγωγές και δεν µπορεί ουσιαστικά να υπάρξει
αποτελεσµατικό µέτρο αποθεµατοποίησης. Προσπάθησε ο Ισπα-
νός Υπουργός, η ισπανική κυβέρνηση να το κάνει και δεν απέ-
δωσε τίποτε και βεβαίως εν συνεχεία άρχισε να λειτουργεί ο
µηχανισµός της αγοράς.

Τι έκαναν ουσιαστικά το αποθηκευµένο ελαιόλαδο που τους
µένει γιατί δεν µπορούν να το διαθέσουν; «Χτύπησαν» τις τιµές
και αυτό είχε µια γενικότερη επίπτωση στη διεθνή τιµή του ελαι-
ολάδου. Αυτό επίσης σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι έχει µπει
η Τυνησία, η οποία εκµεταλλεύεται τελωνειακές συνθήκες και
συµφωνίες και επίσης παράγει φτηνό ελαιόλαδο και επίσης «χτυ-
πάει» την τιµή και επίσης έχει όγκους, δηµιουργεί αυτό που πε-
ριγράψατε σε διεθνές επίπεδο που είναι και µια πολύ µεγάλη
πίεση για εµάς. 

Ποια θα έπρεπε να είναι, λοιπόν, η δική µας απάντηση; Η δική
µας απάντηση θα είναι: Πρώτον, ο εµπορικός κλάδος να µπορεί
να εκµεταλλευτεί το συγκριτικό πλεονέκτηµα που εξασφαλίσαµε.
Γιατί δεν το µπορεί; Διότι δυστυχώς δεν έχουµε ακόµα την εµ-
πορική διείσδυση. Ο κλάδος της συσκευασίας και της τυποποί-
ησης δεν έχει την εµπορική διείσδυση, δεν την έχει αποκτήσει
όλα αυτά τα χρόνια, για να µπορέσει να το εκµεταλλευτεί. Γίνον-
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ται προσπάθειες, το ξέρω, οι άνθρωποι κάνουν αυτό το οποίο
µπορούν να κάνουν, αλλά αυτό είναι κάτι το οποίο προφανώς θα
απαιτήσει πολύ περισσότερο χρόνο. 

Σε ποια κατεύθυνση έχουµε να πάµε; Η απάντηση είναι πάρα
πολύ απλή. Πράγµατι χρειαζόµαστε σηµαντική βελτίωση της ποι-
ότητάς µας, χρειαζόµαστε περισσότερο όγκο καλύτερης ποιότη-
τας ελαιολάδου, χρειάζεται να τυποποιήσουµε και αυτό
χρειάζεται -κακά τα ψέµατα- και συµπράξεις και συνενώσεις,
προκειµένου να δηµιουργηθούν ισχυροί πόλοι που µπορούν να
ανταγωνιστούν επίσης πολύ µεγάλες και ισχυρές εταιρείες που
λειτουργούν στο εξωτερικό. Αυτή, λοιπόν, πράγµατι είναι η στρα-
τηγική. Αυτό θέλει µια συνεννόηση και µια συµφωνία µε τους φο-
ρείς. Επίσης θέλει µια συνεννόηση για τις καλλιεργητικές
πρακτικές και την κατεύθυνση που πρέπει να δώσουµε στην καλ-
λιέργεια και έχει και µια σειρά από σηµαντικές επιµέρους δρά-
σεις, ανάµεσα στις οποίες είναι και η αντιµετώπιση του θέµατος
της δακοκτονίας.

Κρατώ και δεσµεύοµαι να κάνω ένα αίτηµα στην αρµόδια Κοι-

νοβουλευτική Επιτροπή, στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου, προκειµένου να διεξάγουµε µια διευρυµένη συζήτηση, λέ-
γοντάς σας όµως ότι αυτή η στρατηγική ήδη αποτελεί
αντικείµενο επεξεργασίας και συνεννόησης µε την αρµόδια διε-
παγγελµατική.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ

και τους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.05’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 10 Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµε-
ρήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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